
Proletari din toate țările, unifi-vă ! IN NUMĂRUL DE AZI

ORGANUL SFATURILOR POPULARE DIN REPUBLICA POPULARĂ ROMÎNĂ

Anul XII Nr. 3105

6 pagini
20 bani

Marți
28 septembrie 1954

— DOMOKOS CSEKME: Pe marginea
proiectului de Directive cu privire la dez
voltarea agriculturii in următorii 2—3 
ani. — Folosind rezervele interne vom 
6pori producție agricolă. (pag- 2-a)

.— Din experiența sovietelor — Organizarea 
primirii șl rezolvării cererilor oamenilor 
muncii (pag. 2-a)

— U. VALUREANU : Cercetătorii' de stele
(pag. 2-a)

— MARIA T1MCU : Specii noi de arbori
(pag. 2-a)

— PAULA GEBER: Excursii în munții.
(pag. 2-a)

— In legătură cu tratativele dintre Guvern
nul U.R.S.S. și Guvernul S.U.A. în pro
blema atomică. (pag. 3—4)

— D. CIOARA : Mașini și utilaje romînești
pentru industria ușoară (Pag. 5"®!

— Cu prilejul adoptării noii Constituții Chi
neze. — Declarațiile generalului Cen I, 
conducătorul Ansamblului de cîntece și 
dansuri al Armatei Populare Chineze de 
Eliberare. (pag- 5-a)

— Adunarea reprezentanților populari din
întreaga Chină a aprobat raportul pre
zentat de Ciu En-lai. (pag- 5-a)

—■ Tratativele sovieto-americane in problema 
atomică (Articol de fond din ziarul 
„Pravda)", (P.ag. 6-a)

Dreptul tării noastre 
de a face parte din 0. N. U.

De aproape opt ani de zile în fața Orga
nizației Națiunilor Unite se găsesc cere
rile de admitere în acest for internațio
nal a unui mare număr de state, prin
tre care și Republica Populară Romjnă. 
Datorită atitudinii obstrucționiste a Sta
telor Unite, 14 state sînt împiedicate, pe. 
diferite motive, să ia parte la lucrările 
acestei organizații internaționale care a 
fost făurită .pe principiul universalității, 
principiu care a dat tocmai un sens și un 
conținut Organizației Națiunilor Unite.

Problema admiterii acestor 14 țări — 
Albania, R. P- Mongolă, Bulgaria, Romî- 
nia, Ungaria, Finlanda, Italia, Portuga
lia, Irlanda, Transiordania, Austria, Cey
lon, Nepal și Libia — se află de aproape 
opt ani în discuția O.N.U. Reprezentanții 
Statelor Unite, Angliei, Franței și ai al
tor puteri occidentale s-au opus cu încă- 
pățînar© admiterii în O.N.U. a țărilor de 
democrație populară. Reprezentanții aces
tor țări au fost gata să-și dea asentimen
tul primirii în O.N.U. a Finlandei, Italiei, 
Portugaliei, Irlandei, Transiordaniei, Aus
triei, Ceylonului, Nepalului și Libiei, dar 
au respins cu hotărîre cererile Albaniei, 
R. P. Mongole, Bulgariei, Romîniei și Un
gariei. Datorită acestui fapt, reprezen
tanții a peste 100 de milioane de oameni 
sînt împiedicați să ia parte la viața 
O.N.U., să contribuie efectiv la lucrările 
ei și să-și aducă aportul lor la hotărîrile 
ce se iau în acest for internațional. Dacă 
ne gîndim și la faptul că reprezentanții 
legali ai marelui popor chinez sînt împie
dicați să-și ocupe locul ce li se cuvine, re
zultă că în momentul de față nu fac parte 
din O.N.U. țări care numără la un loc 
aproape o treime din populația totală a 
globului.

Țara noastră, împreună cu alte state, a 
fost una dintre primele state care a ce
rut, pe baza drepturilor sale legitime, să 
fie primită în Organizația Națiunilor 
Unite. Carta O.N.U. arată clar că pot de
veni membre ale Națiunilor Unite toate 
statele care respectă obligațiunile Cartei 
și sînt în stare, după aprecierea O.N U., 
să le îndeplinească. Țara noastră a înde
plinit și îndeplinește cu scrupulozitate 
toate condițiile și obligațiile impuse de 
Carta O.N.U. Acest fapt îi dă din plin 
dreptul, cucerit prin lupta grea și înde
lungată a poporulut nostru muncitor, de 
a fi primită în Organizația Națiunilor 
Unite.

In ,,Declarația Guvernului Republicii 
Populare Romîne cu privire la cererea de 
admitere a R.P.R. Ca membru al Organi
zației Națiunilor Unite" se arată în acest 
sens :

„Făcînd cerere de admitere în O.N.U. 
Romînia a declarat că își asumă obliga
țiile prevăzute de C'artă. Guvernul ro- 
mîn reafirmă hotărîrea sa fermă de a în
deplini prevederile Cartei și de a duc© o 
politică conformă cu țelurile Națiunilor 
Unite.

Dovada capacității și a voinței Repu
blicii Populare Romîne de a îndeplini o- 
bligațiile prevăzute în Cartă o constituie 
întreaga ei politică internă și externă de 
după 23 August 1944, cînd poporul romîn, 
după înlăturarea regimului fascist, și-a 
dobîndit independența și suveranitatea 
națională".

Politica externă a Republicii Populare 
Romîne izvorăște din însăși natura orîn- 
duirii sociale și de stat din țara noastră. 
Poporul romîn este puternic antrenat în- 
tr-o vastă muncă de construcție pașnică. 
Muncind pentru construirea unei vieți fe
ricite, întregul popor romîn iubitor de 
pace urmărește cu atenție desfășurarea 
situației internaționale și este direct inte
resat în destinderea încordării internațio
nale, în înfăptuirea tuturor măsurilor care 
să contribuie la întărirea și menținerea 
păcii. Polit’ca externă a Guvernului R.P.R.

exprimă năzuințele cele mai vitale ale po
porului și este puternic sprijinită de el. 
In politica sa externă, țara noastră se 
pronunță pentru colaborare internațio
nală cit toate țările care doresc pacea, cu 
toate țările care respectă suveranitatea, 
independența și interesele sale. Țara noas
tră întreține relații diplomatice aproape cu 
toate țările lumii. Republica Populară Ro
mînă este interesată în extinderea legă
turilor sale comerciale cu toate țările, pe 
bază de egalitate. In 1953, statul nostru 
a făcut comerț cu 44 de țări. In 1954 au 
fost încheiate noi acorduri comerciale. Re
feritor la problema relațiilor externe ale 
statului nostru, Declarația Guvernului 
R.P.R. care a fost dată publicității ține să 
sublinieze: „Guvernul Republicii Popu
lare Romîne urmărește continua dezvol
tare și întărire a relațiilor de colaborare 
cu celelalte state și soluționarea oricărui 
diferend pe calea negocierilor și acordu
rilor.

Republica Populară Romînă colaborează 
cu toate statele, . indiferent de structura 
lor politică sau socială, fiind parte la pes
te 500 de convenții internaționale înche
iate în diferite domenii și participînd la 
un număr important de organizații inter
naționale, printre care și instituții specia
lizate ale O.N.U."

Toate aceste fapte de netăgăduit arată 
în mod limpede că Republica Populară 
Romînă are dreptul de a face parte din 
Organizația Națiunilor Unite, deoarece, în 
confo.rm'tate cu politica sa de pace și de 
colaborare internațională, guvernul R.P.R. 
și-a exprimat și își exprimă voința de a 
contribui activ la soluționarea tuturor pro
blemelor de care se ocupă O.N.U., parti
cipînd la lucrările acestei organizații cu 
drepturi egale cu ceilalți membri.

In ciuda tuturor faptelor evidente, Ro
mîniei îi este furat dreptul său legal de 
a face parte din O.N.U. cu ajutorul „ma
șinii de vot“ americane. Condamnabila 
politică a diplomației americane în aceas
tă privință merge atît de departe încît a 
ajuns pînă la a cere pe lingă diferite do
vezi de „maturitate politică" și schimba
rea orînduirii interne din țara noastră, 
adică tocmai a acelei orînduiri care a în
făptuit dezvoltarea continuă a economiei 
naționale, ridicarea permanentă a nivelu
lui. de trai material și cultural al popu
lației, acordarea celor mai largi libertăți 
cetățenilor Republicii Populare Romîne, 
fără deosebire de rasă, naționalitate, sex 
sau religie. Este limpede că un asemenea 
lucru nu însemnează decît o grosolană 
încercare de intervenție în afacerile in
terne ale statului nostru. Carta O.N.U. 
respinge însă și condamnă cu hotărîre 
orice asemenea încercări de amestec în 
treburile interne ale unui stat. Iată ce se 
precizează în Carta O.N.U. privitor la a- 
ceasta: „Nici una din dispozițiile prezen
tei Carte nu autoriză Națiunile Unite 
să intervină în afaceri care depind 
esențial de competența națională a 
unui stat și nici nu obligă pe membri să 
supună afacerile de acest fel unei proce
duri de reglementare conform prezentei 
Carte".

Poporul nostru iubitor de pace și-a ri
dicat în nenumărate rînduri cuvîntu] său 
împotriva acestei intolerabile situații care 
există și a cerut rezolvarea cererii sale 
ca R.P.R. să fie admisă în O.N.U. Decla
rația Guvernului Republicii Populare Ro
mîne cu privire la cererea de admitere 
a R.P.R. ca membru al Organizației Na
țiunilor Unite exprimă în întregime voința 
hotărîtă a poporului nostru, care 
este ferm convins că prin soluțio
narea cererii sale — și a cererilor ce
lorlalte state — se va face un important 
pas pe calea slăbirii încordării interna
ționale și se va spori simțitor autoritatea 
și eficiența O.N.U. în reglementarea dife
ritelor probleme internaționale-

Mao Țze-dun a fost ales 
președinte al Republicii Populare Chineze

PEKIN 27 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite :

In ședința din 27 septembrie a Adunării 
reprezentanților populari din întreaga Chină,

deputății au ales In unanimitate pe Mao 
Țze-dun, președinte al Republicii Populare 
Chineze. Vice președinte al Republicii Popu
lare Chineze a fost ales Ciu De.

Conferința mondială a muncitorilor din industriile 
chimică, similare și petrol și-a încheiat lucrările

Duminică dimineața au luat sfîrșit lucră
rile Conferinței mondiale a munci tori'.or din 
industriile chimică, simiîare și petrol, la care 
au participat 111 delegați, observatori și in
vitați veniți din 33 de țări ale lumii.

Ședința de închidere a fost prezidată de 
Alexandru Vermscu (R P.R.).

Participanții la conferință au fost salutați 
de o delegație de pionieri din Capitală.

S-a trecut apoi la adoptarea documentelor 
conle-inței. Participanții au adoptat în una
nimitate Rezoluția generală' a Conferinței 
mondiale a muncitorilor din industriile chi
mică, similare și petrol. In rezoluție se su
bliniază succesul important obținut de mun
citorii chimiști și petroliști prin crearea noii 
uniuni internaționale sindicale, care va duce 
la întărirea unității internaționale a clasei 
muncitoare și la întărirea luptei sale pentru 
o viață mai bună, pentru pace.

S-a dat citire după aceea Regulamentului 
Uniunii internaționale a sindicatelor munci
torilor din industriile chimică, similare și 
petrol, care a fost adoptat în unanimitate.

După aceea a fost adoptat in unanimi
tate Programul de revendicări al muncito
rilor din industriile chimică, petrol, sticlă și 
ceramică, hîrtie și carton, produse farma
ceutice și alte industrii similare.

In Rezoluția Împotriva represiunilor — a- 
doptată in unanimitate de participanți — se 
arată că conferința ia act cu adlncă indig
nare de atentatele săvîrșite Împotriva liber
tății sindicale, de persecuțiile de tot felul la 
care sînt, supuși muncitorii și conducătorii 
lor din partea guvernelor în Iran, Grecia, 
Venezuela, Guatemala, Spania și alte țări 
din Europa Și America.

Conferința a .adoptat apoi, în unanimitate 
un mesaj 'adresat tuturor ■ muncitorilor și’ 
muncitoarelor din industriile chimică, simi
lare'și petrol din întreaga lume .

După aceea a fost ales cu viu entuziasm 
Comitetul administrativ al noii Uniuni in
ternaționale. Comitetul este format din 19 
membri.

Comitetul administrativ, întrunindu-se |n- 
tr-o scurtă ședință, a hotărît să aleagă ca 
președinte el Uniunii internaționale a sindi
catelor muncitorilor din industriile chimică, 
similare și petrol, pe Bianchi Lima (Italia), 
Ca vicepreședinți au fost aleși Nicolai Kova
lev (U.R.S.S.), Eduard Finck (Franța) și 
Cijan Hao-jan (R.P. Chineză). Secretar ge
neral al Uniunii a fost ales Boszoki Ferenc 
(R. P. Ungară). (Agerpres)

Să întimpinăm cu cinste Congresul Partidului 
și ziua de 7 Noiembrie !■

Gospodărie colectivă 
și întovărășire 

denumite „Al doilea 
Congres al Partidului"

PIATRA NEAMȚ. — De curînd, în comuna 
Dragomirești, raionul Piatra Neamț, a luat 
ființă o nouă gospodărie agricolă colectivă.

Dragostea pe cere o au cele 18 familii de 
țărani muncitori cu gospodării mici și mij
locii pentru Partidul Aîuncitdresc Romîn i-a 
determinat să numească gospodăria lor co
lectivă „Al doilea Congres al Partidului". Cu 
roadele bogate pe care sînt hotărîți să le cu
leagă de pe cele 30 ha. de pămînt aduse în 
gospodărie, se vor mîndri mult colectiviștii 
din Dragomirești, la fel ca și ceilalți colec
tiviști și întovărășiți din întreaga țară.

(Agerpres)
★

PITEȘTI (de la corespondentul nostru).
Un număr de 21 țărani muncitori din satul 

Furduești s-au hotărît să-și unească ogoarele 
spre a le munci laolaltă duipă cele mai avan
sate reguli agrotehnice.

Printre cei care au dus o largă muncă 
politică de lămurire în rîndul țăranilor mun. 
citori din sat se numără comuniștii Marin 
Chiriță, Ion P. Enache, Constantin Ștefan 
șl alții.

In ziua Inaugurării țăranii muncitori în
tovărășiți au hotărît ca noua întovărășire 
agricolă să se numească „Cel de al doilea 
Congres al P.M.R.".

In comitetul de conducere au fost aleși 
Ion Cîrstea, ca președinte, Ion Crețu secre- 
tar-casier și Constantin Drăghici, Ion Pă- 
nescu șl Constantin Grigore, membri.

Un nou tip de răcitor electric
Zilele trecute, constructorii de mașini și 

utilaj electric de la întreprinderea „Ciement 
Gottwald" din Capitală au terminat prototi
pul răcitorului electric tip casnic cu absor- 
banți solizi și amoniac lichefiat, fabricat 
pentru prima dată în țara noastră. Răcitorul 
tip casnic are o capacitate utilă de 70 de li
tri și funcționează cu energie electrică, con
sumed în timp de 24 ore energie în valoare 
de circa 2,50 lei.

In caz de întrerupere a energiei electri
ce, răcitorul dispune de o rezervă de amo
niac lichefiat care poate menține în răcitor 
temperatura necesară păstrării alimentelor 
pe minimum 24 ore.

In cinstea celui de al doilea Congres al 
Partidului și. a zilei de 7 Noiembrie, munci; 
torii întrepnnderii „Clement Gottwald" vor 
termina primele 5 răcitoare electrice de tip 
casnic. (Agerpres)

Construcții prin autoimpunere
IAȘI (de la corespondentul nostru). La 

inițiativa deputaților și a țăranilor muncitori, 
în satele regiunii Iași eu avut loc peste 
500 adunări populare, la care țăranii munci
tori au făcut numeroase propuneri pentru 
realizarea de noi lucrări de folos obștesc 
prin autoimpunere.

Printre altele, în adunările populare 6-a 
hotărît să se construiască din nou 127 lo
caluri pentru școli, 103 localuri pentru că
mine culturale, un număr însemnat de dis
pensare, case de nașteri, cămine pentru 
elevi, poduri etc. La 191 localuri au și început 
lucrările de construcție. Dintre acestea multe 
sint aproape terminate. Așa de pildă, folo
sind din ipli.n resursele locale, țăranii mun
citori din satele Hărmănești, Ruginoasa, 
Hălăucești, Șipote și altele, au reușit să 
termine aproape în întregime noile localuri 
pentru școli. In întîmpinarea celui de al 
Il-lea Congres al Partidului șl a zilei de 
7 Noiembrie, țăranii muncitori din regiunea 
Iași s-au angajat să-șl sporească eforturile 
ca să termine oît mai multe construcții prin 
autoimpunere.

TEHNICA MODERNĂ IN SPRIJINUL AGRICULTURII

De cîtva timp, capsulele de bum bac au început să se desfacă. Mîinile har
nice ale culegătorilor de bumbac au pornit să le recolteze. In ajutor vin minu
natele combine sovietice de recoltat bumbac.

In clișeu : Mecanicii și inginerul gospodăriei agricole de stat „Olga Bancic" 
din comuna Piatra, raionul Zimnicca, iac un ultim examen al acestor modeme 
mașini.

Foto: NICU VASILE

Lumina în sat
Satul Mellceștl din raionul Cîmplna este 

așezat în continuarea satului Telega, la mar
ginea bătrînei păduri „Măluroasa", căsu
țele oamenilor răsfirîndu-se spre culmile 
Cosminai_și Măceșului.

In trecut, locuitorii din Melicești au 
dus-o foarte greu. N-aveau nici de. unele. 
In sat nu exista o moară unde să-și macine 
bucatele strinse de pe petecele lor de pă
mânt, nu exista 'cămin cultural. Moară, coo
perativă, șosele, poduri, cămin cultural, 
toate acestea s-au înfăptuit în satul Meli
cești în anii puterii populare, c’-nd ia con
ducerea treburilor obștești au venit oameni 
cinstiți, gospodari hotărîți să schimbe fața 
satelor, să le. facă mai frumoase. In fie
care an, cei din Melicești s-au „înnoit" cu 
cîte ceva.

Zilele trecute, cind în 6at s au aprins 
pentru prima oară becurile electrice, bucu
ria a fost mare. Mulțime de oameni se În
dreptau spre căniin.d cultural unde s-a săr
bătorit acest eveniment de seamă din viața 
satului Melicești. Deputatul Nicolae Nichifor, 
care a vorbit despre activitatea comitetului 
de electrificare, n-a trecut cu vederea pe ni- 
ciunul din cei care prin munca lor a ajutat 
la instalarea rețelei electrice. Oamenii au ple
cat acasă mulțumiți. Se întorceau la casele 
lor pășind pe sub stîlpii care purtau în vîr- 
furi becurile strălucitoare. La Melicești este 
lumină.

T. GHERGHICEANU 
corespondent voluntar

Noi construcții la gospodăria agricolă de stat Sighișoara
In gospodăria agricolă de stat Sighișoara, 

secția Saeș, au început de curînd noi con
strucții model, pentru adăpostirea anima’- 
lelor. Astfel se construiesc două grajduri 
moderne cu o capacitate pentru 100 vite și 
un grajd pentru 50 de viței. De asemenea 
a început construirea a două silozuri tbe-; 
tonate, cu o capacitate de 10 vagoane nu
treț murat. In vii și în cele 400 ha. livadă, 
se construiesc 35 bazine pentru apă care

vor asigura cu apă necesară prepararea 
soluțiilor pentru stropirea livezilor șl viilor 
cit șl pentru udat.

Purtînd o deosebită grijă pentru mun
citorii gospodăriei, conducerea a luat ini
țiativa de a construi șapte locuințe munci
torești a cite două apartamente.

MIHAI SONORIU 
corespondent voluntar

Succese noi
în întrecere

BUCUREȘTI. — In unitățile indus
triei locale au fost introduse în fabri
cație de serie în această lună cuptoare 
de aragaz cu arzător propriu, radiatoa
re și mașini de călcat cu gaze lichefi
ate, vase de aluminiu, articole de ma- 
rochinărie din material plastic și. diferite 
articole de bachelită. Muncitorii între
prinderii „Ascensorul" lucrează la pro
totipul unei sobe de încălzit cu petrol.

COMANEȘTI. — Colectivul minei Ra- 
fira a dat în ultimele zile opt tone de 
cărbune peste plan. Aplicînd metoda 
graficului ciclic, echipele conduse de 
Vasile Arhirei și Ion Roșea au dat cu 
52 și respectiv cu 60 la sută mai mult 
cărbune decit sarcinile de plan. In a- 
celași timp, minerii de la mina Leorda 
au dat peste plan cinci tone de cărbune.’

SUCEAVA. — Pînă la 24 septem
brie, planul anual de colectare a griu
lui și secarei pe regiune a fost realizat 
în proporție de 85,8 la sută. Țăranii 
muncitori din raioanele Botoșani și Să- 
veni și-au îndeplinit integral planul a- 
nual de predare a cotelor la aceste 
produse. Majoritatea țăranilor munci
tori din regiune și-au predat pînă acum 
în întregime șl cotele de carne, lapte și 
lină datorate statului pe anul 1954.

GALAȚI. — Colectivul de muncitori, 
tehnicieni și funcționari ai gospodăriei 
de stat Brateș, raionul Galați, s-a an
gajat ca pînă la 20 octombrie să re
colteze cartofii de pe o suprafață de 
240 ha. din care 50 ha. cu mașina. In- 
sămîniările de toamnă vor fi terminate 
pînă la 15 octombrie, iar arăturile de 
toamnă pînă la 7 Noiembrie. Tot pînă 
la aceeași dată se va desțeleni o supra
față de 900 ha, se vor da peste plan 
200 tone de diferite produse legumicole.

Aceste angaiamente au și început a fi 
traduse în viață. Astfel pînă în prezent 
s-a executat peste 90 la sută arături de 
însămînțare din suprafața totrll plani
ficată și au început însămînțările. De 
asemenea, peste preveder’b nlanvltii, au 
fost defrișate circa 120 de hectare.

PIATRA NEAMȚ. — Măsurile tehni- 
co-organizatorice luate la fabrica „Co
muna din Paris" au permis ca în ulti
ma săptămînă muncitorii să dea peste 
plan zece tone de hîrtie și carton. O 
contribuție de seamă la obținerea aces
tor rezultate a adus-o echipa condusă 
de comunistul Nicolae D. Ciontu.

REGHIN. — Muncitorii, tehnicienii 
și funcționarii de la întreprinderea Fo
restieră pentru Industrializarea Lemnu
lui s-au angajat să depășească pînă la 
30 octombrie planul de producție pe pri
mele 10 luni cu 25 la sută, să sporească 
productivitatea muncii cu 3 la sută peste 
plan și să reducă prețul de cost cu 1 
la sută. In aceeași perioadă se vor eco
nomisi materii prime și auxiliare în va
loare de 100.000 Iei.

Pînă la 7 Noiembrie muncitorii între
prinderii Forestiere vor produce peste 
plan mărfuri de larg consum în valoa
re de 150.000 lei.

★ ★ ★

FAPTE DIN PATRIA NOASTRĂ
Mii de kilograme

In fața cooperativei din comuna 
Băișești, raionul Fălticeni, s-au o- 
prit multe căruțe. Unul cite unul, 
cei care au venit să-și valorifice 
produsele intră in curtea coopera
tivei, ducind in spate saci încăr- 
cați, care sirit deșertați. In maga
zie se string cantități mari de car
tofi, porumb, griu, secară, etc.

Iată la rind este Dumitru Pinti
lie, care și-a valorificat 3.200 kg. 
cartofi. După el urmează Aurel Po
povici. A adus 2.800 kg. cartofi.

După ce țăranii muncitori și-au 
primit banii pe produsele vîndute, 
au intrat in cooperativă. Ei cerce
tează rafturile, neputind a se ho
tărî repede ce să cumpere. De o 
parte, stau Dumitru Pintilie și Au
rel Popopici.

— Ce cumperi, Dumitre ? îl în
trebă Popovici. Ori nu ți-e pe plac 
ceea ce vezi ?

— Ba da, răspunse Pintilie. Dar 
tu de ce nu te apropii de tejghea ?

— Eu am alte socoteli, zise Po
povici. „Vreau să-mi iau un cal,
— Și cit vreau să-mi iau o vă

cuță.
Din vorbă in- vorbă, s-au înțe

les să meargă amindoi la bilei să-și 
cumpere vitele dorite.

La citeva zile. Aurel Popovici, 
venea spre casă cu lin cal de că
păstru. iar Dumitru Pintilie cu o 
vacă de funie.

Corespondentul voluntar Mihai 
Todlreasa,’” care ne-a scris despre 
aceste fapte, ne-a relatat și alte 
lucruri de la cooperativa din co
mună. El ne-a scris că numai în 
decurs de o lună au fost achizi
ționate peste 40 de vagoane de car
tofi, 2266 kg. caș, 3261 kg. srnln-

Din scrisorile corespondenților voluntari

tind, 2894 kg. porumb, 1514 kg. se
cară, 869 kg. griu, 1342 ouă, 2300 
kg. mere și multe altele.

Mîinile dibace
De citeva zile, intr-o sală a co

mitetului regional A.R.L.U.S. din 
Craiova, s-a deschis o expoziție de 
artă populară. Sint expuse aici 
peste 350 piese executate cu multă 
măiestrie.

Chiar la intrare se află un ta
blou, lucrat in peniță, intitulat 
„23 August".

.Este lucrarea profesorului Mir
cea Georgescu, reprezentind un e- 
pisod însemnat din . viața patriei 
noastre : intrarea primelor tancuri 
sovietice in București, aducind e- 
liberarea. Ceva mai departe, un. 
tablou înfățișează pe marele poet 
rus A. S. Pușkin. Rind pe rind, 
afli piese din ce in ce mai frumoa
se, mai atractive.

,, George Coșbuc, poetul țără
nimii" se intitulează albumul co 
memorativ lucrat de elevele liceu
lui de fele nr. I din Craiova.

Obiecte frumoase sint de aseme
nea expuse și de muncitorii de la 
întreprinderea ceramică Mofteni. 
Ei prezintă o machetă a Kremlinu
lui, lucrată din teracotă. Cu multă , 
măiestrie sint lucrate conslume ță
rănești, care se poartă- prin partea 
locului. Sint expuse apoi scoarțe 
oltenești, in culori vii, briuri, piep
tare, ștergare, ii și marame lu
crate de muncitoarele cooperativei 
„Flamura Roșie".

In expozifie se află și macheta

In anii democrației populare 
țara noastră, de la nn capăt la 
altul a luat o înfățișare nouă, 
înfloritoare.

Nu există colț de țară, cit de 
îndepărtat, unde să nu fie în- 
tîînite mîndre realizări, fapte 
noi, de toată lauda, ale oame
nilor muncii care luptă pentru 
înfăptuirea socialismului.

Despre cîteva aspecte din a- 
ceastă luptă își propun să vor
bească rîndurile ce u.mează.

„Un sat electrificat", lucrată de 
elevii școl’i electrotehnice din 
Craiova. Privind macheta, gînduri- 
le^ te poartă spre. ziua de miine, 
cind tot mai multe sate ale pa
triei noastre vor fi luminate elec
tric.

„Ochii iți fug de la un obiecția 
altul, rțesălurindu-se parcă să ad
mire lucrurile expuse", încheie scri
soarea sa corespondentul voluntar 
Lulu Solomon

Doi prieteni
Aplecat asupra unei hirtif, un tî- 

năr compune o scrisoare. După ce 
termină cele patru pagini de caiet, 
semnează: „Lujerdean Vasile, e- 
lev anul III, școala profesională 
auto-mecanică Dej". Apoi citește cu 
glas tare colegului său scrisoarea 
adresată redacției:

— „Dragi tovarăși! S-a termi
nat vacanța și m-am gindit să vă 
scriu despre felul in care mi-am

petrecut timpul liber. Sînt foarte 
fericit că vă pot scrie despre locu
rile minunate pe care le-am vizi
tat in vara aceasta împreună cu 
copiii din tabăra de munte de la 
Rimnicu-Vilcea.

Conducerea taberei s-a îngrijit 
să ne creeze clipe de neuitat, or- 
ganizind excursii frumoase. Pretu
tindeni pe unde am trecui, am vă
zut oameni ai muncii veniți la o- 
dihnă. . M-am gindit atunci cit de 
fericiți sînt acei care după un an de 
muncă cin in aceste localități să-și 
refacă forțele". Și aruncind o pri
vire fugitivă către colegul său, 
Etijertiean citi mai departe :

„Cu multă bucurie am început a- 
cum școala, voi căuta să îmbin cu 
mai mult temei teoria cu practica 
in așa fel incit la sfîrșit, rezultatele 
să fie tot mai bune".

Urmară apoi multe știri din via
ța de școală. Cind isprăvi de ci
tit. elevul Lujerdean iși privi din 
nou colegul.

— Ce zici ? îl întrebă el.
— Interesant I Se poate să scriu 

și eu la ziar ?
— Cum să nu? Uite, ai un pic 

și o coală de hîrtie, sau știi ceva? 
Să scriem împreună. Cind sint doi 
scrisoarea este mai bună.

Și amîndoi s-au angajat să devi
nă activi Corespondenți voluntari 
de presă.

Grîul auriu
La D.R.N.C. Galați e zarvă mare 

Un grup de oameni stau in jurul 
unui motor. Printre ei este Niculae

Pepelea, secretarul comitetului de 
partid, Gheorghe Blendrea, preșe
dintele comitetului de întreprindere, 
Gheorghe Nădejde, președintele 
secției a 7-a sindicale docuri, C-tin 
Mocanii și alții.

Maistiul Hristache Popovici face 
ultimele verificări la dispozitivul 
conceput de dinsul, iar inginerul 
Alexandru Tulai, care a contribuit 
la realizarea inovației, controlează 
atent aparatul

Peste citeva minute mașina va 
fi pusă in mișcare. Cu cit timpul 
se apropie, cu atît emoția lui Pc- 
povici și a lui Tulai este mai mare.

Dar iată că clipa așteptată a so
sit. Banda' rularită' care aruncă 
griul in siloz a pornit.

Un fascicol de griu (ișnește de 
la capătul benzii. Fascicolul este 
larg... Aceasta il bucură cel mai 
mult pe inovatorul Hristache Po- 
povici, căci doar aceasta a fost 
ținta inovației sale: să poată în
cărca griul de la distanjă in șle
puri și in magaziile din port fără 
să fie vătămat prin lovituri.

De azi înainte se va putea lu
cra mai repede și mai bine — gin- 
dește el. Munca lui nu a fost za
darnică. Din această primă încer
care rezultă că aparatul poate ma
nipula 5—6 vagoane de cereale pe 
oră. Cei de față au privirile încorda
te. Apoi, unul cile unul se apropie 
de inovatori, strîngîndu-le mina.

Hristache Popovici e fericit. Se 
poate citi aceasta pe fața lui lumi
nată de un zimbet larg.

„Alături de el. inginerul Alexan
dru Tulai se Mită cu bucurie la 
mașina ce aruncă la distanță g'iul 
auriu", ne scrie corespondentul Da- 
gobert Klugman. El plănuiește pel* 
tru viitor alte inovații.

ANA ZASTULKA
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Scrisoare către redacție 
Un centru 

de... nemulțumiri
Grija sfatului popular orășenesc Buzău 

pentru satisfacerea nevoilor oamenilor mun
cii s-a concretizat într-o serie de realizări 
frumoase. De pildă : s-a amenajat piața ora
șului, o serie de parcuri noi și vechi au fost 
date în folosința publicului în bune condi- 
țiuni, s-au construit locuințe muncitorești, 
s-au deschis noi magazine cu articole de 
larg consum. Insă, o problemă de foarte 
mare importanță, cum este aprovizionarea 
populației cu lemne de foc, nu se rezolvă 
mulțumitor, aceasta din cauză că la Buzău 
există un Singur centru de distribuire a 
lemnelor, care deservește multe mii de ce
tățeni. Bineînțeles că în asemenea condiții 
se produc aglomerații .și întirzieri mari.

Nu se știe din ce motive tranșa 1 de 
lemne nu s-a distribuit nici pînă în prezent 
tuturor celor înscriși. Nu de mult s-a înce
put distribuirea tranșei a Il-a. Această si
tuație de neînțeles, ca unii cetățeni să pri
mească, două tranșe din cantitatea de lemne, 
în timp ce alții să nu primească nici una, 
provoacă justa nemulțumire a locuitorilor.

Toate acestea cred că se întâmplă deoarece 
nu se exercită un control riguros al activi
tății centrului de distribuire, ceea ce face 
ca aci să se comită unele abuzuri.

Iată unele lipsuri de care sfatul popu
lar al orașului Buzău trebuie să țină seama 
și să ia grabnice măsuri pentru lichidarea 
lor.

Deputății și organele de control să se de
plaseze pe teren, să asculte nemulțumirile 
cetățenilor și să propună măsurile cele mai 
sevpre împotriva celpr. care împiedică apro
vizionarea eu lemne a oamenilor muncii.

GH. SAVIN 
corespondent voluntar

Colecții științifice
In vara acestui an, locuitorii din diferite 

sete ale raioanelor Tg. Jiu, Piatra Neamț și 
Teleajen, priveau cu curiozitate o femeie în 
vîrstă care colinda neobosită locurile, prih- 
dca cu o plasă diferite gîngănii și își făcea 
însemnări într-un caiet. Cînd au aflat însă 
că tovarășa Iuga Răica, directoarea secției 
de entomologie a Muzeului de Istorie Natu
rală „Grigore Antipa" din București, prin
de albine și viespi ca să facă cercetări știin
țifice, nu s-au mai mirat și au început chiar 
«-o ajute.

La sfirșîtul cercetărilor, după ce a strîns 
cîteva mii de exemplare de albine și viespi, 
tov. Iuga Raica s-a întors la București unde 
s-a înti nd cu as stenta sa, Xen;a Scolțior, 
cere fusese plecată în alte raioane din țară. 
Ele au început să studieze materialul adus, 
să-l selecționeze pentru completarea in con
tinuare a colecției științifice de himenoptere 
(viespi și albine), una din valoroasele co
lecții științifice ale muzeului.

Cercetările științifice'care s-eu făcut cu 
acest prilej au și importanță practică. Stu
diind, de pildă, viespile ou fierăstrău, dăună
tori ai pădurilor și culturilor, cercetătoarele 
au făcut totodată și recomandări pentru dis
trugerea lor.

Secția de entomologie, a muzeului, din care 
face parte colecția științifică de albine și 
viespi, posedă o serie de colecții științifice 
«te mare valoare. Intre acestea se numără și 
o colecție de fluturi exotici și din țară, care 
cuprinde mii și mii de exemplare diferite, 
prinse în decurs de decenii de numeroși 
cercetători pasionați. Diferiți oaspeți străini 
— profesori și cercetători — care au vizitat 
muzeul, au apreciat deosebit aceste coleațll 
și au propus diferite schimburi de piese.

Pemarginca proiectului de Directive cu privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 ani

Folosind rezervele interne vom spori producția agricolă
Temelia gospodăriei noastre colective au 

pus-o în vara anului 1950, 33 de familii care 
și-au unit pentru e munci laolaltă cele 105 
hectare de pămint, pină atunci răzlețite. 
La acest avut se mai adăuga cinci cai, opt 
vaci și doi bivoli, iar mai tîrziu încă șase 
boi cumpărați cu bani împrumutați de te 
stat. Așa, puțini la număr, cu un avut sără
căcios, am pornit pe un drum de viață nouă.

De atunci gospodăria noastră s-a dezvoltat 
an de an. In prezent numărăm 143 de fa
milii cu un avut de 431 hectare de pămint, 
42 cabaline, 73 bovine, 325 oi, 58 stupi de 
albine și un însemnat număr de porci și 
păsări. Dar cifrele acestea încă nu spun 
totul despre creșterea avutului gospodăriei 
noastre, despre munca și traiul schimbat al 
oamenilor ce formează marea noastră fa
milie.

Ar fi multe de povestit despre felul în 
care s-a dezvoltat și 6-a întărit gospodăria 
eu fiecare an scurs, despre greutățile înce
putului și cele ivite pe drum și cîte altele. 
Vreau sâ arăt însă cum am muncit pentru 
ca producția agricolă §i avutul obștesc să 
crească an de an, pentru ca traiul colecti
viștilor să. fie din ce în ce mai îmbelșugat, 
mai îndestulător. De. asemenea, în lumina 
proiectului de Directive cu privire la dez
voltarea agriculturii în următorii 2—3 ani 
să fac cîteva propuneri în ce privește folo
sirea posibilităților ce există în gospodăria 
noastră pentru a face ca producția agricolă 
să crească și mai mult

De la început, noi am acordat o atenție 
însemnată lucrării pămîntului după metode 
înaintate. Pentru aceasta arăturile și însă- 
mînțarea culturilor principale le facem cu 
mașinile S.M.T.-tilui, respectând întocmai pre
vederile agrominimului. De exemplu, în fie- 
<are an, la numai cîteva zile după recol
tatul păioaselor facem dezmiriștirea. Apoi 
arăturile adinei de toamnă și celelalte lu
crări de pregătire a pămîntului în vederea 
însăimînțărilor, cum ar fi discuitul și apli
carea îngrășămintelor naturale sau chimice, 
etc. Insămînțatul grâului îl facem cu semă
nătoarea mecanică.

Apoi, ne-am îndreptat' atenția și către 
folosirea unor metode agrotehnice înaintate. 
Din suprafața însămînțătă cu grîu, atît în 
toamna anului 1952, cîț și în toamna anului 
trecut bunăoară, 30 de hectare le-am însă- 
mințat în rânduri încrucișate. Rezultatele d<>- 
bîndite de pe această suprafață au fost 
îmbucurătoare: anul trecut am obținut o 
producție cu aproape 1.000 kilograme <le 
grîu la hectar mai mare decât aceea reali
zată pe /suprafața însămînțătă în rînduri 
simple. Cu toate greutățile întîmpinate din 
cauza timpului neprielnic anul acesta am

DIN EXPERIENȚA SOVIETELOR

Organizarea primirii și rezolvării 
cererilor oamenilor muncii

Organizarea justă a primirii populației la 
instituțiile sovietice și analizarea cererilor, 
reciamațiilor și scrisorilor oamenilor muncii 
are o mare însemnătate în activitatea po- 
litico-administrativă a organelor locale ale 
puterii de stat. In această muncă totul s 
important: felul cum e primit cetățeanul, 
termenul în care e rezolvată problema pen
tru care a venit el, cit de just • rezolvată 
această problemă.

Experiența multor organe sovietice arată 
importanța analizării cererilor oamenilor 
muncii, care presupune o largă participare 
a deputaților și activiștilor sovietelor in a- 
ceastă acțiune

in clădirea în care se află comitetul exe
cutiv al sovietului orășenesc din Sverdlovsc 
s-au rezervat pentru primirea cetățenilor ca
mere spațioase bine amenajate; sala de 
așteptare se află în două camere mari lumi
noase, frumos mobilate. Aci găsești totdea
una ultimele numere ale ziarelor și reviste
lor centrale și locale. !ntr-o a treia cameră, 
separată de primele două, se află biroul res
ponsabilului cu primirea cetățenilor. La in
trare e un anunț în care sînt indicate zilele 
și orele, în care președintele sovietului și 
locțiitorul său, precum și diverși membri ai 
comitetului executiv primesc pe oamenii 
muncii care vin cu diferite reclamați! și ce
reri.

Personalul care lucrează In sala de pri
mire e atent la cererile șî reclamațiile cetă
țenilor și deobiceî ie rezolvă pe Ioc, în afară 
de cazurile cînd mai sînt necesare date su
plimentare. Cetățenii ale căror cereri sau re- 
clamații nu pot fi rezolvate fără intervenția 
comitetului executiv sînt primiți de membrii 
din conducerea comitetului executiv al so
vietului orășenesc.

Rolul celor care lucrează în sala de pri
mire e foarte important. Tovarășii N. Co- 
jevnikov și G. Laptev au multă experiență 
pe acest tarlm. Ei au o atitudine delicată și 
atentă față de cetățeni. Anul trecut 3100 oa
meni s-au adresat prin sala de primire co
mitetului executiv al sovietului orășenesc 
din Sverdlovsc cu diferite cereri și recla
mați!. Adeseori membrii colectivului care 
lucrează în sala de primire se deplasează la 
fața locului pentru a cerceta și rezolva dife
rite doleanțe ale cetățenilor.

La sfirșîtul anului trecut, comitetul execu
tiv al sov.eiului orășenesc Sverdlovsc a ana
lizat problema primirii cetățenilor, a cerce
tării cererilor, reciamațiilor și scrisorilor 
oamenilor muncii, de către secțiile comitete
lor executive ale sovietelor orășenesc și ra
ionale. La pregătirea materialului pentru a- 
ceastă ședință au luat parte 90 deputațî. In 
luna ianuarie conducătorii direcției orășe
nești ai gospodăriei locative, ai direcției de 
tramvaie și troleibuse și ai secției orășe
nești a educației publice au făcut dări da 
seamă în fața comitetelor executive ale so
vietului orășenesc cu privire la modul cum 
analizează și rezolvă ei cererile și scriso
rile oamenilor muncii.

In sovietul orășenesc Dneprodzerjinsk 
activul sovietic, membrii comitetelor de stra
dă, sînt antrenați pe o scară largă în munca 
de rezolvare a cererilor oamenilor muncii și 
îndeplinirea hotăririior luate în această pri
vință. Au fost confirmați de către comitetul 
executiv instructori voluntari penîru această 
muncă. Astfel comitetul executiv a putut să 
asigure un control efectiv asupra aplicării 
multor hotărîri luate cu privire la cereri și 
reclamații.

Comitetele executive ale sovietelor raio
nale din Moscova {Moseovorțk, Kiev, etc.) 
jin în mod obișnuit consfătuiri cu deputății 
in care se discută problemele primirii ale
gătorilor. Experiența sovietului raional Ki
rov din Moscova, al cărui comitet executiv 
a organizat împreună cu deputății, primirea 
de cereri și reclamații direct la întreprinde
rile raionului, s-a dovedit a fi bună mai ales 
că majoritatea cererilor priveau probleme 
generale de amenajare a raionului.

Primirea regulată a cetățenilor, cercetarea 
cererilor lor orale și scrise, sînt forme im
portante de legătură a deputaților cu alegă
torii. Stabilirea orelor de primire și organi
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obținut o producție de 1.200 kilograme grîu 
la hectar.

De asemenea, ne putem mândri cu rezul
tate frumoase la cultura porumbului. Tre
buie să spun că încă de la înființarea gos
podăriei noastre, porumbul l-am însămânțat 
în cuiburi așezate în pătrat. Aplicînd această 
metodă, anul trecut 
am obținut o producție 
de 3.432 kilograme po
rumb la hectar. Dar 
ceea ce dovedește fără 
tăgadă superioritatea 
acestei metode, este că 
an de an noi am 
obținut o producție 
medie cu mult mai 
mare decît aceea rezul
tată de pe suprafețele 
țăranilor individual: 
din comuna noastră ș: 
de prin împrejurimi 
care au însămînțat po- 
r.umbul în mod obiș
nuit. Pentru însămin- 
țatul porumbului facerr. 
arături adînci de toam
nă, iar primăvara îna
inte de însămânțat gră- 
păm arăturile. In gos
podăria noastră, de 
mult a fost dată uitării 
metoda rărițatului că
reia l-a luat locul pră- 
șitul printre rînduri 
cu prășitoarea trasă de 
cal.

Noî cultivăm și alte 
culturi, cum ar fi 
orzul și ovăzul, cartofii, ■ sfecla -de zahăr, 
floarea-soarelui, legume și zarzavaturi, 
coreandru și altele. Anul trecut, bunăoară, 
am obținut o producție de 24.395 kilograme 
de sfeclă -de zahăr la hectar și cea mai mare 
producție de coreandru pe țară.

Despre bogăția recoltelor vorbește foarte 
grăitor creșterea cantităților de cereale care 
s-au dat la zi-muncă în fiecare an. fn 1952 
de pildă, colectiviștii au primit pentru fie
care zi-muncă 6,950 kg. cereale, iar în 1953 
cantitatea de cereale repartizate pe o zi- 
muncă a fost de 9,260 kg. Grăitoare sînt și 
cantitățile de cereale și alte produse pe care 
colectiviștii le-au dus acasă la împărțirea 
veniturilor. Iată numai un exemplu : pentru 
cele 894 zile-muncă făcute împreună cu 
familia sa în anul trecut, colectivistul Matei 
Egei a primit: 4.291 kilograme grîu, 4.023 
kilograme porumb, 894 kilograme orz, 413 
kilograme ovăz, 2.280 kilograme cartofi, 23 
kilograme ulei, 160 kilograme vin, 5 364 kilo
grame paie, 4917 kilograme sfeclă furajeră, I 

zarea lor este foarte importantă în munca 
deputatului. In acest scop, comitetele exe
cutive au obligația de a întocmi, cu avizul 
deputatului, un grafic cuprinzînd ordinea 
primirii cetățenilor de către deputat (de 3—4 
ori pe lună la soviete inferioare, 1—2 ori 
pe lună la soviete raionale, de district, re
gionale) și înștiințarea alegătorilor despre 
ora și ziua primirii. Amenajarea localului 
pentru primirea cetățenilor, asigurarea — în 
caz de nevoie — a prezenței reprezentanți
lor comitetului executiv sau secțiilor lui, 
evidcn.a și înregistrarea cererilor și propu
nerilor făcute de alegători și ajutorul acor
dat în ceea ce privește controlt:! asupra în
deplinirii lor, tac parte din obligațiile ce re
vin comitetelor executive.

Deputatul, prin faptul că primește pe ale
gători, nu devine un registrator al cererilor 
lor. El este un om de stat obligat 6ă spri
jine pe alegători în ceea ce privește satisfa
cerea doleanțelor lor legale. Autoritatea de
putatului are un rol deosebit în educarea 
alegătorilor, în diferențierea a ceea ce este 
just și nejust din pretențiile lor. Autorita
tea de care se bucură deputatul îi ajută să 
obțină rezolvarea cu succes a problemelor 
care se ivesc în legătură cu cererile alegă
torilor.

Deputatul care a înțeles în mod just ro
lul său nu se transformă într-un „poștaș" 
care transmite în mod automat cererile ale
gătorilor comitetilji executiv al sovietului. 
Deputatul poate să sprijine pe loc pe soli
citator in ceea ce privește rezolvarea unor 
probleme legate, in special, de reparația ca
selor, de calcularea chiriei, impozitelor, etc. 
Dacă cererea alegătorului este legală depu
tatul recomandă organelor de resort să ia 
măsurile necesare și să-I înștiințeze de exe
cutarea acistora. Aceste recomandări nu 
constituie dispoziții care au un caracter le
gal și obligatoriu, ele nu au la bază autori
tatea legii, ci autoritatea morală a deputa
tului.

Acolo unde deputății au organizat bine 
primirea populației numărul cererilor adre
sate aparatului comitetului executiv scade 
brusc.

Totuși, nu orice cerere poate fi satisfăcută 
îndaiă ce deputatul a intervenit. De asemenea 
este necesară o analiză mai am.inunțită a 
cauzei și dispoziției lămuritoare din pa tea 
organelor superioare. Una din prmcipa.ele 
sarcini ale deputatului este de a controla 
felul cum au fost rezolvate cererile. Depu
tatul trebuie să folosească dreptul său de a 
se adresa organelor sovietice, întărind acest 
drept prin avizul său bazat pe verificare» 
ia fața locului a justeței cererii. Pentru a 
verifica justețea cererii, deputatul atrage 
ac.ivul alegătorilor și cere sprijinul comi
siilor permanente. Fără îndoială că avizul 
deputatului bazat pe materialele cerce arii 
la fața locului are autoritate pentru orga
nele sovietice.

Un lucru deosebit de important este de 
asemenea să se organizeze verificarea înde
plinirii hotărîrii date cu privire la rezolvarea 
cererilor, ceea ce este imposibil de realizat 
fără sprijin din partea activului.

Deputatul trebuie să aibă asigurat un răs
puns rapid și precis din partea organelor la 
care s-a adresat. Deciziile comitetelor exe
cutive ale sovietelor stabilesc obligația ce o 
au secțiile și instituțiile sovietului de a 
răspunde la cererile în scris și la întrebă
ri e puse de deputat intr-un termen anumit 
(5—7 zile).

Scrisorile și cererile oamenilor muncii sînt 
una din formele criticii pe care o adresează 
masele organelor locale sovietice. Datoria 
acestor organe, datoria fiecărui activist al 
acestora este nu numai să acorde o atenție 
deosebită scrisorilor și cererilor, ci ceea ce 
este mai important, să scoată la iveală și 
să înlăture cauzele care au provocat cere
rile oamenilor muncii.

Organizarea justă a primirii șl soluționării 
cererilor și reciamațiilor oamenilor muncii 
este una din manifestările democratismului 
orînduirii sovietice de stat, una din sarcinile 
principale ale sovietelor locale.

1.788 kilograme fin de calitatea I și 4.292 lei. 
Pe lingă aceste produse, fiecare colectivist 
a mai primit șl însemnate cantități de 
ceapă, țuică, miere de albine, oînepă șl 
Wna. In ce privește gospodăriile personale 
ale membrilor gospodăriei colective, 70 fa
milii de colectiviști au vaci cu lapte, 90 

familii au cîte 5—10 
oi și toți colectiviștii 
au porci și scroafe cu 
purcei și un număr 
mare de păsări.

Proiectul de Directi
ve cu privire la dez
voltarea agriculturii în 
următorii 2—3 ani 
ne-a ajutat să vedem 
că in gospodăria noas
tră mal avem destule 
resurse a căror folo
sire va duce la reali
zarea unor producții și 
mai mari decît cele pe 
oare le-am obținut piuă 
acum. In ce privește 
cultura griului, bună
oară, anul acesta vom 
spori cu 10 hectare su
prafața însămînțătă în 
rânduri încrucișate. Po
rumbul îl vom însă- 
mînța șl de aici îna
inte numai în cuiburi 
așezate în pătrat, iar 
începind de anul viitor 
vom executa patru pră
șite în loc de trei oîte 
făceam pînă acum. 
Trebuie să spun că

pînă anul trecut, când pentru prima
dată am făcut polenizarea suplimentară 
la floarea soarelui, noi nu eram con
vinși că executînd această lucrare se 
obține un spor de recoltă. Or, convingîn- 
du-ne de lucrul acesta, la anul vom face 
polenizarea suplimentară și la cultura po
rumbului.

Dar pe lîngă folosirea acestor mijloace în 
vederea sporirii producției de grîu și porumb 
la hectar, noi vom lua și alte măsuri care 
să contribuie la creșterea producției la 
toate culturile. De exemplu, începând din 
toamna aceasta, noi vom aplica asolamente pe 
terenul gospodăriei și vom folosi mai multe 
îngrășăminte chimice și naturale pentru în
grășarea pământului. In același timp, lu
crarea pământului va fi îmbunătățită prin 
repartizarea permanentă pe timp de zece ani, 
a parcelelor de pământ la brigăzi. Această 
măsură va mări interesul fiecărei brigăzi 
pentru lucrarea pămîntului în cît mai bune 
condițiuni. Brigăzile vor fi astfel stimulate

A. S. I. T. în sprijinul 
agriculturii

In ultimul timp Asociația Științifică ■ In
ginerilor și Tehnicienilor (A.S.I.T.) șl-a ex
tins activitatea. In urma apariției proiec
tului de Directive cu privire la dezvoltarea 
agriculturii în următorii 2—3 ani, A.S.I.T. 
se preocupă îndeaproape și de unitățile so
cialiste din agricultură. Astfel, sub îndru
marea filialei regionale A.S.I.T. București, 
s-au format 51 de echipe alcătuite din ingi
neri și tehnicieni din întreprinderile meta
lurgice și electrotehnice din Capitală care 
patronează unități socialiste. Aceste echipe 
se deplasează periodic in stațiuni de mașini 
și tractoare și în gospodării agricole de stat, 
sprijinind tehnicienii în organizarea repa
rațiilor mașinilor agricole, stabilind îm
preună necesarul de utilaje, scule, materiale, 
piese de schimb, ele. și dind îndrumări ori 
de cite ori aceste unități au de rezolvat a- 
numite probleme. Echipa cercului A.S.I.T. al 
întreprinderii „Armătura" s-a deplasat de 
cinci ori în cursul lunilor iulie și august la
S.M.T. Radomirești din raionul Drăgănești, 
dind indicații tehnicienilor pentru organiza
rea unui atelier de reparare a utilajului a- 
gricol. Echipele A.S.I.T. de la uzinele „Re
publica" au reparat 36 de batoze și 10 semă
nători în unitățile ce le patronează.

Tot în sprijinul agricultural vor fi în
ființate în regiunea București case-labora- 
tor pe lîngă gospodării agricole colective. 
Aceste case-laborator, care vor avea și 
cîmpuri experimentale, vor face — sub în
drumarea cercurilor A.S.I.T. — experiențe 
șl cercetări științifice legate de necesitățile 
și specificul raionului respectiv.

Expoziție de animate
GALAȚI (de la corespondentul nostru). — 

Pe lunca Covurluiului din apropierea comunei 
Bujor, regiunea Galați, a fost inaugurată zi
lele trecute o expoziție de animale și păsări, 
organizată de oficiul regional pentru achizi
ții șt contractări de animale. Expoziția cu
prinde animalele contractanților care au obți
nut cele mai însemnate sporuri la îngrășa- 
rea animalelor.

In fața celor peste 1500 de țărani muncitori 
și colectiviști care au asistat la -deschiderea 
expoziției, a vorbit tov. Petre Moraru, secre
tarul comitetului executiv regional Galați, 
despre importanța creșterii animalelor și a 
contractărilor. Vizitatorii au stat apoi de 
vorbă cu crescătorii de vite, înteresîndu-se 
asupra felului cu.m muncesc șl ce avantaje au 
prin contractările ce le fac.
iCu prilejul expoziției au fost acordate premii 

contractanțllor care au obținut cele mai 
mari sporuri la îngrășarea vitelor. Premiul 
I, pentru bovine îngrășate, a fost acordat gos
podăriei agricole colective „7 Noiembrie" din 
comuna Tudor Vladiniirescu, raionul Bujor.

Volume rare
Ia dispoziția publicului cititor
Biblioteca Institutului Român pentru Rela

țiile Culturale cu Străinătatea pune la dis
poziția publicului cititor un mare număr de 
cărți, ziare, reviste din țară șl din străină
tate. d

Deosebit de interesante sînt pentru cerce
tători cîteva lucrări foarte rare care se gă
sesc în biblioteca Institutului Romin pentru 
Relațiile Culturale cu Străinătatea. Dintre 
aceste volume pot fi citate „De origine et 
rebu6 gestis polonarum" de Martin Croper, 
ediție 1555, „Rerum ungaricarum decades 
quataor" de Antonins Bonfinius. ediție 1606, 
„Historia Universale dell’origine et imperio 
de Turchi" de Francesco Sansovino, ediție 
1568, Volumul „Lettere volgare di diverși 
nobilissiml huomlnl" de Aldus Manutius, 
ediție 1554, conțin’nd scrisori aparținând 
unor învățat! din antichitate, etc. Biblio
teca mai cuprinde ediții iprinceps din lucră
rile lui Marx, Voltaire, Diderot, Rousseau, 
Heine, Schiller, Balzac și alții.

(Agerpres).

să aplice pe scară mai largă măsurile agro
tehnice înaintate.

Pentru dezvoltarea viticulturii și pomicul- 
turii, anul aceste vom mai planta încă 2.000 
bucăți de viță altoită, iar la primăvară 500 
pomi fructiferi (vișini, cireși, pruni, caiși 
și peri).

Pentru a trage foloase șf de pe cele opt 
hectare neproductive ale gospodăriei, for
mate din pîraie și drumuri de acces, începând 
cu anul viitor te vum planta și pe acestea 
cu pomi fructiferi.

Pînă acum, noi am abținut o seamă de 
rezultate și in ce privește dezvoltarea secto
rului zootehnic, insuficiente însă față de ne
voile și posibilitățile gospodăriei noastre.

Folosind rezervele interne existente în 
gospodăria noastră, vom reuși să aducem 
partea noastră de contribuție la dezvoltarea 
șeptelului țării, făcînd în același timp să 
crească avutul obștesc al colectiviștilor. Pen
tru aceasta ne-atn propus ca în scurtă vre
me să procurăm vaci dintr-o rasă mai bună 
din punct de vedere el producției de lapte 
și carne, iar cel mai tîrziu, în anul 1956, să 
construim un grajd pentru 50 animale de 
muncă. I.n privința oilor, vom face o încru
cișare a rasei stogoșe cu rasă țigaie pentru 
a obține o rasă care se adaptează condițiilor 
naturale din aceste părți și care să fie în 
același timp superioară .în privința producție: 
de lapte, lină , și came. Pentru înmulțirea 
numărului de scroafe de la 10 câte avem 
acum, ta 24, am și construit o maternitate 

.modernă.
Ținând seamă de aceste perspective, noi 

ne-am îngrijit și ne vom îngriji și de aci 
înainte de asigurarea bazei furajere. Anul 
acesta, de exemplu, am sporit suprafața în
sămânțată cu plante furajere cu încă 24 
hectare de trifoi. Tot pentru asigurarea hra
nei animalelor în cantități suficiente și de 
bună calitate, începînd de anul, viitor vom 
face însilozarea furajelor.

Am arătat numai cîteva din rezervele in
terne existente in gospodăria noastră pe care 
proiectul de Directive cu privire la dezvol
tarea agriculturii în următorii 2—3 ani ne-a 
ajutat să le descoperim și .să luăm măsuri 
pentru a le folosi. Sîntem siguri că studiind 
mai departe proiectul de Directive șl con
dițiile din gospodăria noastră, vom găsi șl 
alte rezerve pe care punîndu-le în valoare, 
să contribuim la creșterea an de an a pro
ducției agricole, la realizarea unor venituri 
din ce în ce mai mari pentru colectiviști.

DOMOKOS CSEKME 
vicepreședintele gospodăriei agricole colective 

„Alexandru Pe toți”
din eomuna Plăești, raionul Turda

Cercetătorii de stele

S-a înserat. Incet-încet, pe cer încep să se 
distingă din ce în. ce mai multe stele, lată, 
spre apus, strălucește luceafărul. Nu departe 
unul de celălalt, carul mic și carul mare. Din 
întreaga boltă cerească, pâlpiiri de lumini se 
revarsă continuu, amintindu-ne versurile ne
muritoare ale poetului: „La steaua care a 
răsărit / E o cale atît de lungă / Că mii de 
ani i-au trebuit / Luminii să ne ajunga". 
Dar cît de lungă e calea luminii stelelor, 
astronomii o studiază totuși neobosiți și îi 
smulg, noapte de noapte, tainele.

S-a înoptat de-abinelea. La răsărit Începe 
să se vadă strălucitoare planeta Jupiter, 
sora mai mare a pămîntului. Acoperișurile 
mobile ale Observatorului Astronomic din 
București sînt date înlături și astronomii 
— entuziaști cercetători ai stelelor — își în
cep munca științifică. Directorul secției de 
astronomie a Observatorului, împreună cu 
asistenții săi, trec să lucreze la marele ins
trument de precizie — luneta meridiană. 
Din stelele care apar mereu în câmpul de ve
dere al lunetei, cercetătorii își aleg pen
tru observații una, căreia să-i determine po
ziția, cu o precizie care merge pînă la a suta 
parte de secundă. Cu instalațiile pe care le 
au la dispoziție, astronomii încep să înregis
treze în mod electric momentul trecerii ste
lei la meridian.

Nimeni nu vorbește. Un asistent pri
vește prin lunetă și notează cu grijă, în 
caietul de observații, datele ce vor da înăl
țimea la care trece steaua. Observațiile cu
lese vor necesita după aceea zile întregi de 
calcul, pînă cînd cercetătorii vor găsi rodul 
muncii lor în coordonatele precise ale as
trului.

In mod continuu, mișcarea de rotație a 
pămîntului face ca in fața lunetei mertaiene 
să apară alte și alte stele. Observatorii Încep

Specii noi
In cadrul Institutu

lui de Cercetări șl Ex
perimentări Silvice, co
lective de specialiști 
lac numeroase cerce
tări și experimentări In 
vederea aclimatizării 
unor noi specii de ar
bori și creării de noi 
varietăți, mai 
tente șl mai folosi
toare. In anul 1951 s-a 
introdus cultura euca- 
llptului, prețios pentru 

Obțit/adu-se rezultate 
(10 m. înălțime și flori) 
s-a extins șl in alte 
Băile Herculane, Baia

rezis

tai lemnoasă, 
la Orșova

masa 
frumoase 
cultura eucaliptului 
centre ca Tismana,____ ______ ,
Mare. Cu toate că arborele nu e încă folosit, 
cantități însemnate de frunze de eucalipt 
sînt trimise în iixiustria farmaceutică (pen
tru obținerea uleiului de eucalipt) și cea ali
mentară.

Alte încercări de aclimatizare de arbori de 
importanță forestieră se fac la Snagov și 
Tismana, cu stejarul de plută, originar din 
sudul Portugaliei, iar în vederea asigurării 
pe scară mai largă a unor plantații de arbori 
de plută, la Snagov, Simeria, Mihăilești și 
în alte centre din țară se cultivă arborele 
de plută, originar din Siberia sud-estică și 
regiunea Amurului. In grădina Snagov s-a 
început, tot pentru prima dată, încă din anii 
1948—1949, cultura arborelui de cauciuc 
asiatic.

Pentru sporirea productivității pădurilor 
noastre pe lîngă speciile autohtone se folo
sesc specii de arbori exotici, printre care

Excursii

Frasinul, Vama, cu

începînd din pădurea 
Ilișeștilor, de-a lun
gul șoselei care duce 
spre Vatra Dornei și 
dincolo de ea, lanțul 
Carpaților nordici sus
ține, ca o coloană ver
tebrală, un șir de loca
lități de un pitoresc rar. 
Printre acestea sînt, 
ajiști largi și însorite.

Prisaca Dornei, Cîmpuiungtil Moldovenesc, 
Pojorîta, Valea Putnei și altele.

Să ne oprim la Cîmpulung. Despicat în 
două de apa Moldovei, lanțul munților îm
păduriți a făcut loc unui oraș, al, cărui nume, 
Cîmpulung, arată însăși forma așezării sale. 
Cîteva șiruri de vile și case, înălțate de-a lun
gul văii Moldovei, se întind pînă aproape de 
marginea pădurilor. Tot aci, la capătul unui 
drum șerpuit, care urcă tot mai sus, se află 
masivul Rarău.

Mii de oameni ai muncii, turiști și 
membri ai diferitelor foimapuni sportive, vin 
astăzi spre Rarău. Numai în lunile iulie și au
gust, curata și îmbelșugata cabană a Rarău- 
lui a găzduit peste 2800 de oameni, veniți în 
excursii muncitorești.

Și acum, cu toate că diminețile și serile 
amintesc ușor apropierea iernii, sus pe Rarău e 
animație multă. Conclus fie pictorița Ecaterina 
Petrovici și de profesorul universitar Nicolae 
Berza a sosit, de curînd, un grup de 20 
excursioniști din colectivul „Știința“-Iași. O 
altă excursie a fost cea a muncitorilor, teh
nicienilor și funcționarilor de la I.FJ.L. Gura. 
Humorului și tot în aceeași zi â sosit de la 
Iași un grup de salariați ai magazinelor d« 
stat și altul al colectivului poligrafic Cîmpu- 
lung.

Excursioniștii s-au împrietenit repede și de 
cu seeri au hotărtt at se tntîlneasci în zori 

studiul unui nou astru. Cerul continuă să 
fie senin și nici un nor nu primejduiește vi
zibilitatea. Astronomii mai cercetează o stea, 
încă una, și încă una. In zori, cînd stelele 
pălesc și încep să se audă zgomotele orașu
lui care se trezește', cercetătorii părăsesc 
observatorul. Datele pe care le-au obținut 
vor îmbogăți cunoștințele ce le avem despra 
indepărtații aștri.

Actualele cercetări ale astronomilor de 1« 
Observatorul din Capitală se integrează în
tr-un vast program de studii, la oare cola
borează numeroase observatoare astronomice 
din lume, în frunte cu marele Observator 
sovietie de la Pulkovo. Acest program cu
prinde determinarea pozițiilor precise ale 
unui mare număr de stele care nu se văd 
cu ochiul liber — așa numitele stele slabe — 
și care vor putea fi folosite ca puncte da 
reper pentru alte cercetări științifice.

In cadrul colaborării eu observatoarele 
astronomice din Uniunea Sovietică, la Ob
servatorul din București se fotografiază 
noapte de noapte, cu ecuatorialul fotografic 
— un alt mare instrument de precizie —, 
universele stelare situate față de pămint la 
o depărtare de milioane de ani lumină. Tot 
cu acest instrument se fotografiază în mod 
regulat micile planete numite asteroizi, pre
cum și cometele care sînt semnalate din cînd 
în cînd, cărora Ii se calculează drumul pe 
care-1 descriu în jurul soarelui.

Cercetările făcute pînă acum în cadrul 
colaborării cu observatoarele din U.R.S.S. 
au dat o serie de rezultate bune și constituie 
o contribuție la efortul ce-1 fac astronomii 
din mai multe țări în momentul de față, 
pentru elaborarea unui nou sistem de reoer 
al stelelor, de mare însemnătate practică 
pentru studierea mișcărilor din univers.

II. VALUREANU

de arbori
plopul negru-hibrid, un arbore care crește re
pede în înălțime și grosime și dă un lemn 
foarte bun pentru celuloză, hîrtie, chibrituri, 
placaje, lăzi de ambalat alimente, etc. 
Plopul negru-hibrid se cultivă astăzi pe o 
suprafață de 10.000 hectare, mai ales in tan. 
ca Dunării șl Oltenia.

Pentru luncile inundabile se fac cercetări 
în vederea aclimatizării chiparosului de 
baltă, căruia îi priește locurile mlăștinoase. 
Experimentat in lunca Jiului, în pădurile de 
la Bratovoești, Murta, Stîrmina, Turnu Se
verin, chiparosul de baltă are o productivi
tate anuală de 10—15 m.c. pe hectar.

Institutul de Cercetări și Experimentăr.1 
Silvice a inițiat și o acțiune mai lar^ă de 
creare n unor noi varietăți de arbori, prin 
folosirea hibridizării. Cu ajutorul învățăturii 
miciuriniste (metoda mentorului), un colec
tiv de specialiști a obținut o nouă varietate 
de arbori, mai rezistenți și mai productivi, 
prin altoirea stejarilor exotici pe stejari in
digeni. a stejarilor de Caucaz pe stejari 
brumării. De asemenea, tot prin hibridizare, 
s-a obținut o nouă specie de frasin cu cali
tăți deosebite, rezistent la secetă și inun
dație. Curând o cantitate însemnată de puieți 
hibrizȚ din această varietate de frasini va 
fi dată unor direcții regionale silvice pentru 
cultivarea pe scară largă.

In prezent, colective de cercetători experi
mentează cele mai bune metode de cultură a 
plantelor industriale, ca salbele moi și tîioa- 
se, producătoare de gutapercă, scumpia și 
oțetarul producătoare de materii tanante și 
colorante.

MARIA TIMCU

în munți
pe „Peretele Rarăului", ca să admire un ră
sărit de soare. De aci, de pe platoul pleșuv, 
la cota 1654 m., din care coboară o prăpas
tie denumită „PCretete Rărăului", se deschi
de o priveliște minunată.

...Globul mare al soarelui se înalță încet, 
din umbra brazilor îndepărtați. Ca decor, îh 
jur, cerul ia toate culorile curcubeului...

Adrian Gornescu, mecanic șef la I.F.I.L. 
Gura Humorului, cu soția și trei copii, s-au 
aflat printre primii la locul întîlnirii. Rind 
pe rînd veniră și ceilalți excursioniști. Cu pri
virile îneîntate de frumusețea locurilor, cu 
plămînii plini de aer curat, muncitori și pro
fesori, elevi și studenți, copii și mame, s-au 
îndreptat apoi spre „Izvorul rece", despre 
care se spune că ar fi cel mai rece izvor 
din țară. Cei tineri au urcat spre culmile 
pleșuve denumite „Pietrele Doamnei".

...Cînd s-au întors în cabană, cabanierul 
Gli. Prișcornic și-a primit oaspeții cu o masă 
îmbelșugată — după pofta fiecăruia...

Tot în Cimipulung, de cealaltă parte a rîu- 
lui Moldova, se întinde, vecin cu Tomnalecul, 
masivul împădurit al Deii. Aici la cabană 
am dat peste o serbare cîmpenească închi
nată memoriei marelui poet romîn Gsprge 
Coșbuc. Deși din centrul orașului sînt de 
urcat peste 2 km. pină la cabana Deia. du
minică după amiază s-au adunat aci peste 
200 de cetățeni din Cîmpulung care, împreu
nă cu oaspeții veniți de la București, Boto
șani, Suceava, etc. au petrecut laolaltă.o plă
cută zi de odihnă.

*

Multe și neîntrecut de frumoase sînt aceste 
locuri de excursii și odihnă în inima păduri
lor, frumuseți ale patriei noastre de care 
oamenii muncii se pot bucura astăzi din 
plin.

PAULA GEBER
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în legătură cu tratativele dintre Guvernul U. R. S. S. /

și Guvernul S. U. A. in problema atomică
MOSCOVA 27 (Agerpres). — TASS transmite:
După cum s-a comunicat în presă, Guvernul Sovietic, urmînd ferm politica sa de 

■pace, s-a declarat gata să ia parte la tratative confidențiale 6au diplomatice referitoare 
la propunerea președintelui Eisenhower din 8 decembrie 1953, privind folosirea interna
țională în scopuri pașnice a energiei atomice. In răspunsul său din 21 decembrie 1953, Gu
vernul Sovietic a declarat că pornește de la aceea că la aceste tratative va fi examinată 
concomitent următoarea propunere a Uniunii Sovietice:

„Statele — participante la Acord, călăuzindu-se de năzuința spre 
dării' internaționale, își asumă obligația solemnă și necondiționată de 
atomică, cu hidrogen și alte arme de exterminare în masă.

Realizarea unui acord internațional în această problemă ar putea 
portant pas. pe calea spre completa înlăturare din armamentele statelor 
cu hidrogen și a celorlalte tipuri de arme de exterminare în masă, cu instituirea unui strict

micșorarea tncor- 
a nu folosi arma

constitui un im- 
a armei atomice,

control internațional care să asigure îndeplinirea acordului privitor la interzicerea folosirii 
armei atomice in scopuri de război".

in tratativele care au urmat între Guvernul U.R.S.S. și Guvernul S.U.A. a avut loc 
ut schimb de documente corespunzătoare.

La 22 septembrie, Guvernul Sovietic a propus Guvernului S U.A. să se publice toate 
documentele referitoare la aceste tratative, respectiv atît în presa din U.R.S.S, cît și în 
presa din S.U.A., pentru ca opinia publică să fie informată asupra tratativelor. Totodată 
șe arăta că publicarea întregii corespondențe diplomatice referitoare la tratative este ce
rută de faptul că în presă au apărut informații care au prezentat inexact pozițiile părților.

La 23 septembrie Guvernul S.U.A. a declarat că este de acord cu această propunere 
a Guvernului Sovietic.

Ministerul Afacerilor Externe al U.R.S.S. publică mai jos. toate documentele pe care 
le-a schimbat Guvernul U.R.S.S. și Guvernul S.U.A. în cursul tratativelor care au avut Ioc 
ki problema atomică.

1. Nota memorială înmînată 
la 11 ianuarie 1954 la Washington 

de Secretarul de Stat al S. U. A., dl /. F. Dulles, 
ambasadorului U. R. S. S. în S. U.A-, G. N, Zarubin 

propunere pe care Uniunea Sovietică va găsi 
de cuviință s-o facă în ceea ce privește arma 
atomică, cu hidrogen și celelalte arme de 
exterminare în masă.

5. — S.U.A. consideră însă că primul 
efort trebuie întreprins pe o bază modesta, 
ceea ce ar putea da naștere la încrederea și 
siguranța necesare unei planificări pe scară 
mai largă. De aceea. Statele Unite propun 
să se treacă la discutarea cît mai grabnică 
a propunerii făcute de Președintele Eisenho
wer la 8 decembrie 1953. S.U.A. sînt gata 
să treacă la tratative concrete confidențiale 
cu privire la acest plan și la eventuala lui 
traducere în viață.

6. — S.U.A. consideră că în prezent ca
racterul confidențial al acestor tratative ar 
servi cel mai bine obținerii rezultatelor 
practice și că aceste tratative nu trebuie să 
fie folosite de nici una din părți în scopuri 
de propagandă.

5. Scrisoarea din 
către V. M.

16 februarie a d-lui J. F. Dulles 
Molotov, înmînată la Berlin

1. — Statele Unite propun ca tratativele 
privitoare la energia atomică să fie duse ini
țial pe cale diplomatică, rezervîndu-se fie
cărui participant dreptul de a propune ca tra
tativele să fie transferate la Organizația 
Națiunilor Unita în conformitate cu rezoluția 
acesteia privitoare la tratativele confidențiale 
sub auspiciile Comisiei pentru dezarmare.

2. — Se propune ca tratativele diplomatice 
să aibă loc la Washington sau în oricare alt 
loc care convine pentru întîlnire participan
ților. Se presupune că dl Molotov și dl Dul
ie» vor proceda la o examinare confidențială 
la Berlin.

3. — Se 
tativele în 
limitate la
rea altor țări pe care acest lucru le privește 
în special așa cum va reieși aceasta în lu
mina problemei care urmează să fie discu
tată.

4.

a 
la

dumneavoas-
13 februarie

prime. In 
dacă am 
pe bază

propune ca în stadiul inițial tra- 
problemele de procedură să fie 
U.R.S.S. și S.U.A., cu particina-

h

— S.U.A. sînt gata să examineze orice

2. Nota memorială înmînată la 19 ianuarie 
Washington de G. N. Zarubin d-lui J. F. Dulles

In legătură cu nota memorială înmînată 
la 11 ianuarie de către Secretarul de Stat J. 
F. Dulles, ambasadorului G. N. Zarubin, Gu
vernul Sovietic consideră necesar să comu
nice următoarele:

1. — Punctul 1 al notei memoriale a S.U.A. 
prevede:

„Statele Unite propun ca tratativele pri
vitoare la energia atomică să fie duse ini
țial pe cale diplomatică, rez-ervindu-se fie
cărui participant dreptul de a propune ca 
tratativele să fie transferate la Organizația 
Națiunilor Unite, în conformitate cu rezoluția 
acesteia privitoare la tratativele confiden
țiale sub auspiciile Comisiei pentru dezar
mare".

In legătură cu acest punct nu sînt obser
vații.

2. — Punctul 2 al notei memoriale a 
S.U A. prevede:

„Se propune ca tratativele diplomatice să 
aibă loc la Washington sau în oricare alt 
loc care convine pentru întîlnire participan
ților. Se presupune că dl Molotov și dl Dul
les vor proceda la o examinare confidențială 
la Berlin".

In legătură cu punctul 2 nu sînt observații.
3. — In punctul 3 al notei memoriale a 

S,JJ.A. se spune:
„Se propune ca în stadiul Inițial tratati

vele în problemele de procedură să fie limi
tate la U.R.S.S. și S.U.A., cu participarea al
tor țări pe care acest lucru le privește in 
special așa cum va reieși aceasta în lumina 
problemei care urmează să fie discutată".

Considerentele expuse la punctul 3 al no
tei memoriale sînt acceptate, avîndU-se în 
vedere că într-un anumit stadiu al tratative
lor se va ține seama de necesitatea atragerii 
la tratative a tuturor puterilor, care poartă 
principala răspundere pentru menținerea 
păcii și securității internaționale.

4. — Punctul 4 al notei memoriale a 
S.U.A. prevede:

„S.U.A. sînt gata să examineze orice pro
punere pe care Uniunea Sovietică va găsi de 
cuviință s-o facă în ceea ce privește arma

atomică, cu hidrogen și celelalte arme de ex
terminare în masă".

In legătură cu aceasta, este necesar să se 
amintească despre declarația Guvernului 
Sovietic din 21 decembrie 1953 în care se 
spunea că Guvernul Sovietic pornește de la 
faptul că în cursul acestor tratative va fi 
examinată concomitent propunerea Uniunii 
Sovietice cu privire la acordul potrivit că
ruia Stafele-participante la acord să-și 
asume obligația necondiționată de a nu fo
losi arma atomică, cu hidrogen și alte arme 
de exterminare in masă.

5. — In punctul 5 al notei memoriale a 
S.U.A. se ,spune :

„S.U.A. consideră însă că primul efort tre
buie întreprins pe o bază modestă, ceea ce 
ar putea da naștere la încrederea și siguran
ța necesare unei planificări pe scară mai 
largă. De aceea, Statele Unite propun să 
se treacă la discutarea cît mai grabnică a 
propunerii: făcute de Președintele Eisenho
wer la 8 decembrie 1953. S.U.A. sînt gata să 
treacă la tratative concrete confidențiale cu 
privire la acest plan și la eventuala lui tra
ducere în viață".

Guvernul Sovietic este de acord să treacă 
la examinarea propunerilor Președintelui Ei
senhower din 8 decembrie 1953, și de ase
menea este de acord să treacă la amintitele 
tratative în legătură cu această propunere. 
Totodată Guvernul Sovietic consideră nece
sar să se cadă de acord ca la discutarea a- 
cestei propuneri a S.U.A. și a propunerii 
U.R.S.S. amintită în punctul 4 să se respecte 
principiul alternanței, urmînd ca o confe
rință să fie consacrată examinării propune: ii 
S.U.A., iar cealaltă 
propunerii U.R.S.S.

6. — Punctul 6 al 
prevede :

„S.U.A. .consideră 
confidențial al acestor tratative ar servi cel 
mai bine obținerii rezultatelor practice șl 
că aceste tratative nu trebuie să fie folosite 
de nici una din părți în scopuri de propa
gandă".

La acest- punct nu sînt observații.

conferință — examinării

notei memoriale a S.U.A.

că în prezent caracterul

5. Proiectul de Declarație al guvernelor S. £/. A., 
Angliei, Franței, Republicii Populare Chineze și Uniunii 
Sovietice cu privire la renunțarea necondiționată la fo
losirea armei atomice, cu hidrogen și a celorlalte tipuri 

de arme de exterminare în masă.
înmînat la 30 ianuarie, la Berlin, de Ministrul Afacerilor 
Externe al U. R. S. S., V. M. Molotov, d-lui J. F. Dulles

Guvernele Statelor Unite ale Americii, An
gliei, Franței, Republicii Populare Chineze 
și Uniunii. Republicilor Sovietice Socialiste, 

ferm hotărite să salveze omenirea de pri
mejdia unui război distrugător în care s-ar 
folosi arma atomică, cu hidrogen și alte ti
puri de arme de exterminare în masă, 

străduindu-se să contribuie pe toate căile 
la folosirea marilor descoperiri științifice în 
domeniul energiei atomice numai în scopuri 
pașnice, pentru binele popoarelor și amelio
rarea condițiilor lor de viață,

considerînd că renunțarea necondiționată 
a statelor la folosirea armei atomice, cu hi
drogen și a altor tipuri de arme de extermi
nare în masă corespunde scopurilor funda
mentale ale Organizației Națiunilor Unite și

ar constitui un pas important pe calea spre 
înlăturarea totală din armamentele statelor 
a armei atomice, cu hidrogen și a altor ti
puri de arme de exterminare în masă 
cu instituirea unui strict control interna
țional care să asigure îndeplinirea acordului 
cu privire la interzicerea folosirii energiei a- 
tomice în scopuri militare,

călăuzindu-se de năzuința popoarelor spre 
micșorarea încordării Internaționale,

declară solemn că ele își asumă obligația 
necondiționată de a nu folosi arma atomică, 
cu hidrogen și alte tipuri de arme de exter
minare în masă ;

cheamă toate celelalte state să se alăture 
prezentei Declarații.

4. Nota memorială înmînată la 15 februarie la Berlin 
de V. M. Molotov, d-lui J. F. Dulles

1. — In nota memorială înmînată Ia 19 
ianuarie 1954 de către ambasadorul U.R.S.S. 
la Washington Secretarului de Stat al 
S.U.A., Guvernul Sovietic și-a exprimat pă
rerea că în stadiul următor al tratativelor cu 
privire la problema atomică trebuie să fie 
atrase toate puterile care poartă principala 
răspundere pentru menținerea păcii și secu
rității internaționale.

La 30 ianuarie a. c., 
sonală cu dl Dulles, V. 
cat că acestea sînt cele
me: Statele Unite ale Americii, Uniunea So
vietică, Marea Britanie, Franța și Republica 
Populară Chineză.
I_ 2. — In cadrul aceleiași convorbiri, dl

în convorbirea per- 
M. Molotov a expli- 
cinci puteri și anu-

Dulles și-a exprimat părerea că la tratati
vele în problema atomică ar trebui să fie 
atrase Marea Britanie, Franța, 
Canada și Belgia ; totodată 
explicat că Canada și Belgia 
ticipe la tratative ca țări ce 
surse de materiale atomice.

3. — in legătură cu aceasta Guvernul So
vietic comunică că el nu obi-ectează împotri
va participării la tratativele cu privire la 
prob.lema atomică. în stadiul corespunzător, 
în afară de cele cinci puteri a Canadei și 
Belgiei și de asemenea consideră necesară 
atragerea la menționatele tratative a Ceho
slovaciei că țară oare dispune de materiale 
atomice.

precum și 
dl Dulles a 

trebuie să par- 
dispun de re-

Personal
Confidential
Stimate domnule Ministru, 
Mă refer la nota memorială 

tră pe care mi-ați înmînat-o
1954, referitor la tratativele legate de pro
punerea in problema atomică.

La punctul însemnat cu cifra 2 dumnea
voastră arătați că eu „mi-am exprimat pă
rerea că la tratativele în problema atomică 
ar trebui să fie atrase Marea Britanie, Fran
ța, precum și Canada și Belgia: totodată 
(el) a explicat că Canada și Belgia trebuie 
să participe la tratative ca țări ce dispun 
de resurse de materiale atomice". Această 
declarație nu Corespunde în întregime ce
lor spuse de mine în această problemă, după 
cum îmi amintesc, la 30 ianuarie. Aș dori 
să înlătur această evidentă neînțelegere. In 
cursul acelei convorbiri am spus că Regatul ” " • • " ' .... Țoațe

Apoi 
care

Unit, Canada și Franța au obținut 
succese în domeniul energiei atomice, 
am amintit de Belgia și de alte țări

sînt surse importante de materii 
legătură cu aceasta am arătat că 
transfera tratativele noastre, duse 
bilaterală unei conferințe mal largi, în a- 
ceastă etapă Statele Unite ar ridica proble
ma țărilor care trebuie să participe.

In legătură cu problema generală a even
tualei componențe a participanților în viitor 
aș dori din nou să vă atrag atenția asupra 
considerentului general pe care l-am repe
tat de 
constă 
dispuse 
preună cu regimul comunist chinez pe mo
tivul că el ar purta sau ar împărtăși vreo 
răspundere specială pentru menținerea păcii 
și securității internaționale.

Sper că, curînd după înapoierea mea la 
Washington, voi putea înmîna ambasadoru
lui Zarubin un memorandum cu privire la 
fondul propunerii președintelui.

profundă stimă,
FOSTER DULLES

nenumărate ori aici, 
în faptul că Statele 
să participe la vreo

Cu
JOHN

6. Scrisoarea din 18 februarie a lui V. 
către dl J. F. Dulles, înmînată la

Stimate domnule Secretar de Stat,
Confirm primirea scrisorii dumneavoastră 

din 16 februarie 1954. Intrucît astăzi vă pre
gătiți de drum, răspunsul meu la scrisoarea

M. Molotov 
Berlin

Dumneavoastră vl-1 voi transmite prin am
basadorul Uniunii Sovietice la Washington. 
Zarubin.

Cu stimă,
V. MOLOTOV

?. Răspunsul lui V. M. Molotov la scrisoarea 
d-lui J. F. Dulles din 16 februarie, înmînat 

la 10 martie la Washington de G. N. Zarubin 
d-lui B. Smith, Secretar de Stat ad-interim al S. U. A.

2. Statele Unite ar fi gata să faci, ca 
donație, o primă depunere considerabilă de 
materiale nucleare pentru nevoile Agenției. 
U.R.S.S. ar face o donație echivalentă pen
tru aceste necesități.

3. Agenția ar indica locul, modul de li
vrare și acolo unde aceasta este necesar, 
forma și componența materialelor primite de 
ea. Agenția ar verifica de asemenea can
titățile declarate de materiale primite și ar 
eomunica membrilor aceste cantități. Agen
ția ar purta răspunderea pentru păstrarea 
și paza materialelor în așa fel, încit să re
ducă la minim posibilitatea unei acaparări 
neașteptate.

B. Repartiția materialelor de către Agen
ție.

1. Agenția ar examina propunerile făcute 
de membrii-participanți care doresc să 
obțină o oarecare cantitate de materiale din 
stocurile Agenției, în lumina unor criterii 
unice și echitabila,

a. Folosirea ce 
inclusiv posibilitatea folosirii din 
vedere științific și tehme.

b Chestiunea de a se ști dacă 
fondurile, personalul tehnic, etc. 
folosirea efectivă a materialelor.

c. Chestiunea de a se ști dacă 
ficiente măsurile propuse pentru 
sănătății și securității în mînuirea 
lelor și păstrarea lor, precum și dacă aceste 
măsuri sînt suficiente în muncă cu utilajul 
în funcțiune.

d Distribuirea Imparțială a 
existente.

2. Dreptul asupra materialelor 
reveni inițial Agenției care ar 
porțiile echitabile de plată 
lele utilizate.

3. In scopul asigurării 
melor corespunzătoare de 
crotirea sănătății, precum și în scopul de a 
asigura folosirea materialelor dezagrega- 
bile repartizate, pentru scopurile în vederea 
cărora au fost repartizate, Agenția ar dis
pune de împuterniciri permanente de a pre
scrie anumite metode și condiții de muncă, 
reguli de securitate și ocrotirea sănătății, 
de a cere prezentarea de dări de scamă și 
procese verbale ale lucrărilor, de a indica 
cum trebuie procedat cu produsele 
dare ale materialelor dezagregabile 
deșeurile, de a și rezerva dreptul de 
și de a cere prezentarea de rapoarte

la mersul lucrărilor. Agenția ar avea

care cuprind :
va fi dată materialelor 

punct de

planurile, 
asigură

sînt su- 
ocrotirea 
m a teri a -

materialelor

nucleare ar 
stabili pro- 

pentru materia-

îndeplinirii nor- 
securitate și o-

vi re

secun- 
și cu 
control 
cu pri-

In legătură, cu scrisoarea din 16 februarie 
a. c. a Secretarului de Stat al S.U.A., adre
sată Ministrului Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., V. M. Molotov, am fost însărcinat 
de V. M. Molotov să comunic următoarele :

S-a luat notă de considerentele expuse în 
scrisoarea cu: privire la faptul că 
cotește oportun de a se stabili în 
de față care;-anume țări trebuie 
trase la tratative în problema atomică în
tr-un stadiu mai îndepărtat al acestor tra
tative.

Dup^.cum s-a mai comunicat în nota me
morială înmînată d-lui Dulles la 19 ianua
rie de către ambasadorul Zarubin, precum 
și în convorbirea personală a lui V. M. Mo

nu se so- 
momentul 
să fie a-

lotov cu dl Dulles la Berlirr, Guvernul So
vietic este de acord să ducă cu Guvernul 
S.U.A. tratative pe bază bilaterală cu pri
vire la problema atomică. Totodată, nu sînt 
obiecțiuni împotriva faptului că în caz că se 
va hotărî transferarea acestor tratative unei 
conferințe mai largi, problema participanților 
la o asemenea conferință să fie examinată 
suplimentar.

In ceea ce privește eventuala participare 
a Republicii Populare Chineze la tratativele 
în problema atomică într-un stadiu u-mător, 
părerea Guvernului Sovietic în această pri
vință a fost expusă în nota memorială din 
13 februarie.

8. Memorandumul înmînat la 19 martie la Washington 
de dl J. F. Dulles

Guvernul Statelor Unite dorește să prezinte 
punctele sale de vedere prealabile suplimen 
tare care explică propunerile cu privire la 
Agenția Internațională pentru Energie Ato
mică in forma in care ele au fost expuse -la 
8 decembrie 1953 de către Președintele Sta
telor Unite Adunării Generale a Națiunilor 
Unite :

lui G. N. Zarubin

I. Țelurile propunerilor S. U. A.
S.U.A. propun ca, sub egida Organizației 

Națiunilor Unite, să fie instituită o Agenție 
Internațională pentru Energia Atomică în 
vederea obținerii de livrări de materiale nu
cleare din partea țărilor membre care pose
dă stocuri de asemenea materiale pentru a 
le folosi în următoarele scopuri:

A. In vederea stimulării în lumea întreagă 
a cercetărilor și perfecționării folosirii paș
nice a energiei atomice asigurîndu-se o can
titate suficientă de materiale inginerilor și 
oamenilor de știință din lumea întreagă, 
pentru ducerea unei asemenea activități, și 
favorizînd schimbul de informații.

B. In vederea acordării de materiale nu
cleare pentru nevoile agriculturii, medicinii 
și altor forme de activitate pașnică incluzîn- 
du-se în ultimă instanță producția de energie.

cu

II. Agenția Internațională 
pentru Energia Atomică

A. Agenția s-ar înființa în conformitate 
prevederile acordului dintre națiunile parti
cipante și împuternicirile ei ar derurge din 
aceste prevederi. Acordul urmează să stabi
lească în cea mai mare măsură prariică po- 
sibilă normele șt principiile după care s-ar 
călăuzi Agenția în exercitarea funcțiunilor ei.

B. Calitatea de membru — Toate statele 
care au semnat acordul ar fi membri ai A- 
genției.

C. Organul de conducere.
1. Puterea executivă supremă în Agenție 

trebuie să fie exercitată de Consiliul Guver
natorilor, format dintr-un număr restrîns de 
membri, reprezentînd guvernele. La determi
narea componenței Consiliului Guvernatori
lor ar fi poate de dorit de a se lua în con
siderare repartiția geografică și calitatea de 
membru a viitorilor beneficiari. Se așteaptă 
ca principalii participanți să facă parte din 
Consiliul Guvernatorilor.

2. Se propune ca hotărîrile Consiliului 
Guvernatorilor să fie adopta'e în mod obiș
nuit printr-o formă oarecare de majoritate 
de voturi. Ar putea fi elaborată o procedură 
care să acorde principalelor țări — partici
pante privilegii speciale la votarea unor a- 
numite chestiuni, ca repartiția materialelor 
dezagregabile.

D. Personalul — Personalul Agenției tre
buie să aibă în fruntea sa un administrator- 
șef sau un director general, numit pe un 
termen anumit de Consiliul Guvernatori loc

și aflîndu-se sub controlul acestuia și ur
mează să cuprindă, firește, cadre științifice 
și tehnice cu o înaltă calificare. Sub supra
vegherea generală a Consiliului, administra 
torul-șef trebuie să poarte răspunderea pen 
tru numirea, organizarea șl activitatea Per
sonalului.

E. Finanțarea.
1. Fondurile pentru utilajul central, pen

tru uzina aprobată a Agenției și pentru 
proiectele sale de cercetări trebuie să fie 
puse la dispoziție prin alocarea de către 
statele participante, în conformitate cu sca
ra contribuțiilor asupra căreia se va cădea 
de acord Se presupune că se va do
vedi poate posibilă folosirea principiilor ge
nerale care stabilesc scara contribuțiilor 
membrilor individuali la O.N.U.

2. Fondurile pentru proiectele concrete 
vărsate de țările-membre în vederea, 
folosirii materialelor sau serviciilor Agenției 
trebuie să fie puse la dispoziție de către 
țara beneficiară interesată printr-un acord 
special în fiecare caz

F. Sediul administrației Agenției ar putea 
fi situat într-un loc asupra căruia se va 
realiza un acord mutual.

G. Legătura cu Organizația Națiunilor 
Unite și cu celelalte organisme internațio
nale — Agenția urmează să prezinte ra
poarte Consiliului de Securitate al O.N.U. 
și Adunării Generale la cererea oricăruia 
din aceste organisme. Agenția trebuie de a- 
semenea să se consulte și să colaboreze cu 
celelalte organisme ale O.N.U. a căror 
vitate ar putea avea vreo legătură cu 
vitatea Agenției.

H. Utilajul Agenției ar cuprinde:
I. O uzină, utilaj și mijloace pentru ob

ținerea, păstrarea 
nucleare.

2. Mijloace de
3. Laboratoare

și verificarea recepționărilor și pentru con
trolul inventar al materialelor nucleare.

4. Un local necesar pentru activitatea ad
ministrativă și de altă natură a Agenției, 
care nu este cuprinsă în 
dente.

5. Un utilaj care atunci 
sar să poată fi folosit în 
truire și antrenament, prospectări și cer
cetări, producție de carburanți și prelucra
re chimică.

acti- 
acti-

și furnizarea de materiale

pază.
de control pentru analiza

categoriile prece-

cînd va fi nece- 
scopuri de ins-

III. Funcțiunile Agenției
A. Recepționarea și păstrarea materiale

lor.
1. Toate țările — membre care dispun 

de stocuri de uraniu normal și înnobilat, 
toriu metalic U-233, U-235, U-238, pluto
niu și aliaje din cele enumerate mai sus, 
vor face, după cum este de așteptat, depu
neri de asemenea materiale la Agenție,

de asemenea: împuterniciri să verifice sta
rea materialului repartizat pe baza unor 
liste de inventar și să verifice îndeplinirea 
condițiilor de furnizare a materialului.

4. Informarea cu privire la toate opera
țiile efectuate de Agenție ar fi accesibilă 
tuturor membrilor.

C. Activitatea Agenției în domeniul infor
mării *?i deservirii.

1. Se așteaptă ca toate țările — membre 
care dispun de informații avînd legătură 
cu activitatea Agenției, să împărtășească 
Agenției din aceste informații.

2. In completare la datele obținute ea 
urmare a activității sale proprii, Agenția 
va dispune de:

a. Date obținute de țările — participante 
în u'ma folosirii materialelor, informațiilor, 
serviciilor și a altui ajutor din partea 
Agenției.

b. Date
țări.

c. Date
poziția principalilor participanți sau 
lorlalți membri șl transmise benevol 
ției.

3. Agenția va stimula schimbul de 
mâții științifice și tehnice între țări
purta răspunderea pentru larga răspîndire 
a datelor care se află la dispoziția sa.

4. Agenția va servi ca intermediar asi- 
către o 
măsurile 
următoa-

deja accesibile tuturor tn une’.«

întor
și va

gurînd acordarea de servicii de 
țară participantă alteia. Printre 
concrete Agenția ar putea asigura 
rele :

a. Pregătirea și instruirea.
b. Servicii referitoare la elaborarea de 

reguli centru ocrotirea sănătății șl securită
ții, tn legătură cu folosirea materialelor de- 
zagregabile.

c. Servicii în cadrul consultărilor tehnice 
legate de elaborarea și înfăptuirea progra
melor.

d. Prelucrarea materialelor nucleara (a- 
dică separarea și epurarea chimică, produc
ția de elemente carburante. etc).

e. Aprovizionarea cu materiale speciale 
ca apa grea.

f. Construirea și livrarea de utilaj spa
cial.

g. Servicii speciale de 
nizarea experiențelor și

h. Ajutor în aplicarea 
ciare pentru sprijinirea 
punzătoare.

laborator ca orga- 
încercărilor.
măsurilor 

proiectelor
finan- 
cores-

9. Nota memorială înmînată de V. M.
2? aprilie la Geneva
ra nici de cum cantitatea de bombe ato
mice și cu hidrogen nou fabrl -ate. Prin ur
mare, nici in cazul cînd propunerea S.U.A, 
ar fi aplicată, nu s-ar putea vorbi despre 
oprirea cursei înarmării atomice, despre care 
s-a vorbii în declarația din 8 decembrie a 
președintelui S.U.A.

Nivelul atins în prezent de știință șl teh
nică, face cu putință ca însăși utilizarea e- 

să f'.e 
armei

Molotov
d-lui J. F. Dulles la

In legătură cu Memorandumul Guvernu
lui S.U.A din 19 martie, care conține ex
plicații suplimentare privitoare la Organul 
(agenția) internațional pentru energia ato
mică despre care s,-.a vorbit in declarația 
președintelui Eisenhower din 8 decembrie 
1953, Guvernul Sovjetic consideră necesar 
să exprime următoarele considerente.

In declarația amintită a președintelui 
S.U.A., care a sublimat primejdia deosebi
tă pe care o prezintă arma atomică a făcut 
propunerea ca statele respective să pună o 
mică parte din stocurile lor de materiale a- 
tomice la dispoziția Agenției Internaționale, 
în vederea folosirii lor pentru nevoi paș
nice. In Memorandumul din 19 martie sini 
c:tate unele amănunte de organizare a Agen
ției Internaționale menționate, dar sînt tre
cute cu desăvirșire sub tăcere observațiile 
făcute de Guvernul S rvietic în declarația 
sa din 21 decembr », in legătură cu declara
ția președintelui S U A. dm 8 decembrie 
Or, aceste observații ale Guvernului Sovie
tic au drept scop să se realizeze un acord 
cu privire la interzicerea armei atormee șt 
să se obțină, chiar într-un timp eît mai 
apropiat, asumarea de către state a obliga
ției de a nu folosi arma atomică și cu hi
drogen care, prin caracterul lor, reprezintă 
o armă de agresiune.

In ctivîntarea sa din 8 decembrie, preșe
dintele S.U.A a declarat; „Țara mea vrea 
să construiască și nu să distrugă. Ea vrea 
acorduri între țări și nu războaie". In a- 
ceastă declarație, președintele S.U A. ,a spus 
de asemenea : „Statele Unite, ținînd seama 
de propunerea Adunării Generale a O.N.U. 
sînt gata să se întîlnească neîntîrziat in 
mod confidențial cu reprezentanții celorlal
te țări pe care acest lucru „le privește in 
primul rînd", pentru a găsi „o soluție ac
ceptabilă" a problemei cursei înarmării a- 
tomice, care aruncă umbră nu numai asupra 
cauzei pă:ii, cl și asupra vieții întregii 
lumi".

In aceste declarații a'.e președintelui 
S.U.A. au fost exprimate urări de pace, nă
zuința de a găsi împreună cu reprezentanții 
altor țări o rezolvare a problemei cursei 
înarmării atomice, dorința de a realiza ra
corduri intre țări șj nu războaie". Intrucît 
năzumța permanentă a Guvernului U.R.S.S 
este de a contribui la întărirea păcii între 
popoare, iar în actualele condiții de a con
tribui în special ța înlăturarea primejdiei 
războiului atomic, Guvernul Sovietic a dec
larat că este gata să ia țăarte la tratativele 
respective.

totodată Guvernul Sovietic a considerat 
și consideră ne:esar să atragă în mod 
sebit atenția asupra următoarelor.

In primul rind. Propunerea S.U.A. ca 
tele respective să pună o mică parte 
stocurile lor de materiale atomice la 
poziția Organului Internațional în vederea 
folosirii lor pentru nevoi pașnice, nu poate 
contribui la atingerea țelurilor propuse in 
discursul mai sus menționat al președintelui 
S.U.A. In cazuț în care o mică parte a ma
terialelor atomice va fi rezervată pentru 
scopuri pașnice, masa principală a materia
lelor atomice va Ii folosită, ra și pînă 
acum, pentru producția de noi bombe ato
mice și cu hidrogen, ceea ce înseamnă con
tinuarea stocării de arme atomice șl posi
bilitatea creării de noi tipuri ale acestei 
arme cu o și maț mare putere de distruge
re. O asemenea situație înseamnă ca sta
tele care au posibilitatea de a produce ar
ma atomică și su hidrogen să nu fie prin 
nimic împiedicate în sporirea continuă a 
stocurilor acestor arme.

Rezervarea unei mici părți din materia
lele atomice din stocurile existente, pentru 
a fi folosită pentru nevoi pașnice, poate să 
creeze doar aparența că cantitatea de ma
teriale atomice rezervată pentru produrția 
armei atomice și cu hidrogen se va micșo
ra. In realitate însă, lucrurile nu se pre
zintă deloc astfel. Intr-o serie de țări pro
ducția de materiale atomice crește an de an 
atît de repede îneît rezervarea unei anumite 
părți pentru nevoi pașnice nu poate micșo-

deo-

6ta- 
din 
dls-

nergiei atomice in stopuri pașnice 
folosită pentru sporirea' producției 
atomice.

Se știe că din punct de vedere 
este posibil să se realizeze pe scară .... ...
trială un proces de obținere a energiei elec
trice pentru nevoi pașnice prin folosirea ma
terialelor atomice, în condițiile căruia canti
tatea de materiale atomice dezagregabile, 
folosite în proces, nu numai că nu scade, ci, 
dimpotrivă, crește. Prin aceasta, materialele 
atomice inofensive se transformă în mate
riale dezagregabile explozive care constitu e 
baza pentru producția armei atomice și cu 
hidrogen. Cu alte cuvinte, este incontesta
bilă și dovedită în mod'practic teza că fo
losirea pașnică a energiei atomice este le
gată de posibilitatea producției concomitente 
de materiale atomice’folosibile pentru tabri- 
:area armei atomice. Această situație tiu 
numai că nu duce la reducerea stocurilor de 
materiale atomice folosibile pentru fabrica
rea armei atomice, ci duce la aceea că ace
ste stocuri vor crește fără nici un fel de în
grădiri atît pe seama producției mereu 
eres-înde a acestor materiale in diferite 
state, cit și pe seama a înseși producției 
Organului internațional.

Prin urmare propunerea S.U.A. cu privire 
la rezervarea iniei anumite părți a materia
lelor atomice in vederea folosirii in scopuri 
pașnice, nu numai că nu oprește cursa inar- 
mării atomice, ci duce la intensificarea ei 
continuă.

In al doilea rînd. Propunerea S.U.A. din 
8 decembrie la fel ca și Memorandumul 
S.U.A. din 19 rhartie, ocolește cu desăvîr- 
șire problema inadmisibilității folosirii ar
mei atomice care este o armă de extermi
nare în masă.

Acceptarea propunerii președintelui Eisen
hower nu ar îngrădi în nici o măsură pe a- 
gresor în folosirea armei atomice în orice 
scopuri și în orice moment și. prin urmare, 
nu ar slăbi cu nimic primejdia unui război 
în care să fie folosită arma atomică și c-j 
hidrogen.

In acest fel, acceptarea propunerii mențio. 
nate a S.U.A. nu ar aduce schimbări In si
tuație existentă, cînd statele care dispun de 
materiale atomice și de posibilitățile indus
triale și tehnice corespunzătoare pentru pro
ducția armei atomice, o produc în proporții 
mereu ereseînde și fac stocuri de bombe ato
mice și cu hidrogen de o putere destiuc- 
tivă tot mai mare. In afară de aceasta, 
toate acestea au loc în condițiile lipsei ori
cărui acord internațional care să lege sta
tele în domeniul folosirii armei atomice și cu 
hidrogen.

Totuși, nu se poate nega faptul că în ul
timul timp, în multe țări s-a răspîndit larg 
neliniștea în legătură cu creșterea forței 
destructive la armei atomice și în special în 
legătură cu apariția armei cu hidrogen. Ar 
fi greșit să nu se țină seama de aceste fapte 
îndeobște cunoscute și de cererile tot mai 
insistente de a nu se admite folosirea în 
război a armei atomice și cu hidrogen.

Toate acestea îndreptățesc concluzia că atît 
propunerea S U.A. dirt 8 decembrie, cît și 
Memorandumul S.U.A. din 19 martie, nu co- 
respund scopului principal — înlăturarea pri
mejdiei unui război atomic.

In declarația 6a din 21 decembrie, Gu
vernul Sovietic a arătat că dacă Guvernul 
S.U.A. năzuiește la fel ca și Guvernul 
U.R.S.S. spre micșorarea încordării interna
ționale și spre întărirea păcii, atunci efor- 

fie 
cu 
la

practic 
indus-

turile celor două Guverne trebuie să 
îndreptate spre realizarea unui acord 
privire la interzicerea armei atomice și

(Continuare tn pag. 4-a)
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Instituirea unul control International eficace 
corespunzător asupra acestei interziceri. In 
condițiile existentei unei asemenea interzi
ceri internaționale a armei atomice ar fi 
deschise posibilități largi pentru folosirea 
energiei atomice în scopuri pașnice. Intrucît 
atit declarația președintelui S.U.A. din 
8 decembrie, cit și Memorandumul S.U.A. 
din 19 martie ocolesc problema interzicerii 
armei atomice și lasă de fapt deschisă posi
bilitatea sporirii continue, nelimitate a pro
ducției acestei arme și a folosirii ei de către 
agresor, propunerea S.U.A. cu privire la 
crearea unui Organ International pentru fo
losirea energiei atomice nu slăbește în nici 
o măsură primejdia unui război atomic. Mai 
mult decît atît, ea poate servi și unor scopuri 
diametral opuse. Această propunere cu pri
vire la folosirea unei anumite părți a mate
rialelor atomice în scopuri pașnice poate să 
creeze aparența înșelătoare a reducerii pro
ducției armei atomice și să ducă la slăbirea 
vigilenței popoarelor față de primejdia cres- 
cîndă a unui război în care să fie folosită 
această armă de agresiune și de extermi
nare in masă a oamenilor.

Faptul că pină în momentul de față nu s-a 
reușit să se realizeze un acord corespunză
tor cu privire la interzicerea necondiționată 
a armei atomice, cu hidrogen, ca și a celor
lalte tipuri ’de arme de exterminare în 
masă, nu numai că nu micșorează impor
tanța eforturilor în această direcție, ci dim
potrivă, face ca aceste eforturi să fie și 
mai necesare, ținîndu-se seama de primejdia 
mereu crescândă pe care o prezintă pentru 
popoare cursa care continuă în producția ar
mei atomice și cu hidrogen. Aceasta se re
feră îndeosebi la statele care dispun de re
sursele corespunzătoare de materiale atomi
ce și care produc arm-a atomică și cu hidro
gen.

Dacă lucrurile s-ar limita numai la un 
acord între state în sensul că pentru scopuri 
pașnice se rezervă doar o oarecare parte 
mică de materiale atomice, iar producția 
armei atomice nu este îngrădită cu nimic 
nici de acum înainte, printr-un asemenea 
acord internațional s-ar da de fapt aproba
rea inadmisibilă pentru producția armei ato
mice, ceea ce nu ar fi decît,în avantajul for
țelor agresive. 0 aprobare internațională de 
acest fel pentru producția armei atomice, nu 
numai că nu ar ușura realizarea unui acord 
cu privire la interzicerea ei, ci dimpotrivă, 
ar constitui un nou obstacol pe calea spre 
realizarea acordului menționat.

Este necesar ca nu o oarecare partaj ci 
întreaga mașă de materiale atomice să fie 
destinată in întregime scopurilor pașriice, 
ca realizările științei în aCest domeniu să 
servească nu scopurilor războiului și exter
minării în masă a Oamenilor, ci scopurilor 
evîntului vieții economice și al culturii, ceea 
ce ar crea posibilități neinai întîlnite pen
tru avîntul industriei, agriculturii și^ trans
portului, pentru aplicarea în medicină, pen
tru perfecționarea tehnicii și progresul con
tinuu al științei.

Interzicerea armei atomice și ou hidrogen 
și folosirea tuturor materialelor atomice în 
scopuri pașnice,, acordîndu-se ajutorul cuve
nit regiunilor slabe economicește, ar înlesni 
totodată posibilitatea -realizării unui acord în 
problema unei reduceri categorice a tipurilor 
clasice de armament. Acest lucru ar face

10. Nota neoficială 
lui V. M. Molotoo

1. Am citit nota imemorială a Uniunii So
vietice din 27 aprilie referitor la propunerea 
de a se crea o agenție internațională pen
tru energia atomică, prezentată la 19 mar 
tie la Washington ambasadorului sovietic. 
In această notă memorială sus-menționata 
propunere este criticată pe motiv că ea nu 
va reduce în mod substanțial rezervele de 
materiale atomice și nu va duce la insti
tuirea unui control asupra producției sau 
folosirii armei atomice și nici nu va înlă 
tura -primejdia unui război atomic.

2. Această critică interpretează greșit 
scopul propunerii Statelor Unite din 19 mar
tie. De fapt, această propunere, nu a fost 
concepută ca atare, ca o măsură de con
trol asupra armei atomice sau pentru rezol
varea diferitelor alte orobleme men,tonale 
în nota sovietică. Scopul acestei propuneri 
era mai limitat și consta în a iniția o co
laborare intei națională în domeniul ener
giei atomice pe o bază care să permită evi
tarea multora din obstacolele care împiedi
cau pînă acum ajungerea la vreun acord. 
Astfel, această propunere ar putea contribui 
la ameliorarea relațiilor dintre țările care 
ar colabora și implicit la ‘nlesnirea rezol
vării problemelor mai grele privind contro
lul efectiv asupra folosirii energiei atomice 
în scopuri militare.

3. Prin urmare, Statele Unite nu pot fi 
de acord cu punctul de vedere al Uniunii 
Sovietice potrivit căruia formarea unei a- 
genții internaționale în scopul de a contri-

11. Memorandumul înmânat de Secretarul de Stat ad~ 
junct al S. U. A., dl Merchant, lui G. N. Zarubin 

la 9 iulie la Washinuton
Statele Unite au continuat să examineze 

proiectul de declarație din 30 ianuarie și 
nota memorială din 27 aprilie remise de 
Uniunea Sovietică Statelor Unite. Statele 
Unite ar dori să facă următoarele comen
tarii :

I.
1. In discursul președintelui de la 8 de

cembrie 1953 in Adunarea Generală a Orga
nizației Națiunilor Unite se arăta primej
dia cursei înarmării atomice și se sublinia 
năzuința Statelor Unite de a înlătura acea 
stă primejdie prin orice metodă eficace care 
ar include garanții suficiente împotriva în
călcărilor și abaterilor. Statele Unite ar sa 
Iuta orice sistem de dezarmare care ar sluji 
țelurile apărării popoarelor lumii de primej
dia unui război și le-ar elibera de povara 
grea a apărării militare printr-un mijloc 
compatibil cu securitatea lor.

2. Statele Unite sînt de asemenea con
știente de dificultățile pe care le-a-u întîm- 
pinat începînd din anul 1946 în încercările 
lor de a duce tratative cu privire la un plan 
de dezarmare. De atunci și pînă acum Sta
tele 'Unite s-au străduit necontenit, singure 
sau împreună cu alte țări, să găsească, căi 
de ușurare a poverii înarmării și de micșo
rare a primejdiei de război. In comisia pen- 

cu putință să se realizeze o uriașă ușurare 
a poverii impozitelor pe care o suportă po
poarele în legătură cu existenta în multe 
state a unor armate peste1 măsură de mari, 
deoarece cursa înarmărilor continuă.

Dorind să înlesnească posibilitatea reali
zării unui acord cu privire la interzicerea 
necondiționată și totală a armei atomice și 
la instituirea unui control internațional co
respunzător, Guvernul Sovietic, declarînd 
că este gata să participe la tratative refe
ritoare la propunerile Guvernului S.U.A., a 
prezentat la rândul său spre exarpinare ur
mătoarea propunere:

Statela-participante la Acord, călăuzin- 
du-se de dorința de a micșora încordarea 
internațională, își asumă oblgația solemnă 
și necondiționată de a nu folosi arma ato
mică, cu hidrogen și alte arme de extermi
nare în masă.

Aceeași propunere a fost pusă la baza pro
iectului de declarație a guvernelor S.U.A., 
Angliei, Franței, Republicii Populare Chineze 
șl Uniunii Sovietice pe care Guvernul Sovie
tic a remis-o la 30 ianuarie Guvernului 
S.U.A., la fel1 ca și guvernelor Angliei, 
Franței și Republicii Populare Chineze. A- 
sumarea de către state, și în primul rînd 
de către marile puteri, a obligației de a re
nunța necondiționat -la folosirea armei ato
mice și cu hidrogen, ar însemna un mare 
pas spre eliberarea omenirii de primejdia 
războiului atomic cu incalculabilele sale sa
crificii și lipsuri.

Guvernul Sovietic constată că pînă în mo
mentul de față Guvernul S.U.A. nu numai 
că nu a recunoscut necesitatea interzicerii 
neîntârziate a armei atomice și cu hidrogen 
și a instituirii unui control internațional co
respunzător asupra acestei interziceri, dar 
nici nu a declarat că este gata să cadă de 
acord asupra renunțării necondiționate a sta
telor la folosirea armei atomice, cu hidrogen 
și a altor arme de exterminare î-n masă. 
Or, Guvernul Sovietic atribuie o deosebita 
importanță punerii de acord a pozițiilor 
U.R.S.S. și S.U.A. în ceea ce privește asu
marea de către state a obligației solemne și 
necondiționate de a nu folosi arma atomică, 
cu hidrogen și alte arme de exterminare în 
masă. Examinarea diferitelor propuneri refe
ritoare ia folosirea parțială a materialelor 
atomice în. scopuri pașnice fără exis-tența 
unei înțelegeri între state privind renunța
rea ta folosirea armei atomice, nu ar con
tribui de fel la s'ăbireă încordării interna
ționale și a primejdiei de război. Mai mult 
decît atît, ea ar putea duce la adormirea vi 
gilenței popoarelor față de această primej
die.

Avînd în vedere1 considerentele amintite și 
în conformitate cu declarația președintelui 
Eisenhower cu privire la năzuința S.U.A 
spre slăbirea încordării internaționale, Gu 
vernul Sovietic consideră imperios necesar 
ca în primul rînd să se realizeze o înțele
gere între U.R S.S. și S.U.A. în problema 
renunțării la folosirea armei atomice, fără 
de care tratativele începute nu pot da re
zultatele cuvenite în care sînt interesate po
poarele țărilor poastre și ale celorlalte state.

in ceea ce privește celelalte probleme a- 
tinse în Memorandumul S.U.A. din 19 mar
tie, a cărui insuficiență și unilateralitate 
sînt evidente, ele pot fi examinate în mod 
suplimentar după realizarea unei înțelegeri 
asupra problemelor principale.

înmînata de dl J. F. Dulles 
la 1 mai, la Geneva

bui la folosirea materialelor atomice în 
scopuri pașnice nu ar fi, prin ea însăși, 
utilă. Dimpotrivă, Statele Unite consideră 
că crearea unei asemenea agenții ar putea 
da rezultate prețioase atît în ceea, ce pri
vește favorizarea unei colaborări mai strînse 
între țările participante, cît și în ceea 
ce privește accelerarea folosirii mai largi a 
energiei atomice in scopuri binefăcătoare 
pentru omenire. De aceea, Statele Unile re
gretă că Uniunea Sovietică nu este gata în 
prezent să continue examinarea acestei pro- 
nleme.

4. Dat fiind lipsa de interes a Uniunii 
Sovietice față de continuarea examinării 
acestei propuneri în momentul de față Sta
tele Unite se vor considera libere să exami
neze problema creării unei asemenea agenții 
împreună cu alte țări interesate. Dacă Uniu
nea Sovietică va hotărî însă ulterior că do
rește să participe la orice discuție de acest 
fel, Statele Unite vor saluta desigur parti
ciparea ei.

5. Propunerea din 19 martie a Statelor 
Unite nu a fost, firește, concepută pentru a 
înlocui sistemul efectiv de control asupra 
folosirii energiei atomice în scopuri militare. 
Statele Unite vor continua, ca și în trecut, 
să caute căi de efectuare a unui asemenea 
control, cu garanții sigure și suficiente. Ele 
sînt gata să continue schimbul de păreri cu 
Uniunea Sovietică în acest scop și vor pre
zenta în curînd Uniunii Sovietice observa
țiile lor asupra propunerii ei menționate în 
nota memorială din 27 aprilie.

tru energia atomică a Organizației Națiuni
lor Unite, începînd din anul 1946 și pînă 
în anul 1948 inclusiv, în comisia pentru ar
mamentele clasice, începînd din anul 1947 
și pînă în anul 1950 inclusiv, la ședințele 
speciale ale celor șase membri permanenți ai 
Comisiei pentru energia atomică a Organi
zației Națiunilor Unite în anii 1949 și 1950 
și în Comisia pentru dezarmare a Organiza
ției Națiunilor Unite, începînd din anul 
1951, marea majoritate a țărilor ar fi pu
tut ajunge la un acord — numai Uniunea 
Sovietică a împiedicat progresul.

3. In ciuda acestui trecut descurajator, 
președintele a declarat In discursul său din 
iS decembrie că, în conformitate cu rezolu
ția din 28 noiembrie 1953 a Adunării Gene
rale a Organizației Națiunilor Unite, Sta
tele Unite „sînt gata să se întîlnească în 
mod confidențial cu alte țări pe care acest 
lucru le poate „privi în special" pentru a 
găsi „o rezolvare acceptabilă" a problemei 
cursei înarmării atomice, care aruncă umbră 
nu numai asupra cauzei păcii, ci și asupra 
vieții însăși a întregii lumi".

II.
4. In discursul său, președintele a decla

rat de asemenea că Statele Unite vor pre
zenta în cadrul acestor tratative o nouă 

propunere referitoare la o agenție interna
țională pentru energia atomică spre a grăbi 
folosirea energiei atomice în scopurile paș
nice ale omenirii. In memorandumul din 19 
martie, Statele Unite au explicat mai amă
nunțit părerea lor despre metoda de tra
ducere a acestei concepții într-o realitate 
practică. Se pare că nota memorială din 27 
aprilie a Uniunii Sovietice interpretează cu 
totul greșit scopul acestei propuneri con
crete.

5. Această propunere urmărea să pună 
bazele folosirii energiei atomice de către po
poarele lumii in scopuri pașnice. Această 
propunere a Statelor Unite de a se alătura 
altor țări care dispun de utilaj atomic pen
tru a oferi material dezagregabil și date teh
nologice cu privire la energia atomică pen
tru folosințe generale, ar crea o nouă po
sibilitate de colaborare internațională. O 
colaborare rodnică pentru realizarea propu
nerii președintelui ar duce neîndoielnic, la 
îmbunătățirea atmosferei, ceea ce ar putea 
îmbunătăți considerabil ta rîndu! său per
spectivele unei dezarmări internaționale ga
rantate în mod reai'.. Propunerea aceasta nu 
a fost prezentată ca atare, drept un plan de 
dezarmare.

6. Nota memorială sovietică din 27 apri
lie declară de fapt că U.R.S.S. nu va cola
bora lâ măsurile îndreptate spre obținerea 
folosirii pașnice a energiei atomice pentru 
întreaga lume atîta timp cît Statele Unite 
nu vor consimți la interzicerea folosirii ar
mei atomice. Argumentul principal în favoa
rea acestei poziții este că, potrivit propu
nerii făcută de președinte în Organizația 
Națiunilor Unite, stocurile de materiale a- 
tomice folosite pentru fabricarea de arme 
ar putea continua să sporească după crea
rea unei agenții internaționale. Totuși, pro
punerea sovietică cu privire la interzicerea 
folosirii acestor arme nu ar preîn- 
tîmpina nicidecum o asemenea sporire a 
stocurilor. De aceea Statele Unite nu pot fi 
de acord că poziția sovietică formulează 
obiecțiuni întemeiate în ceea ce privește a- 
doptarea în prezent a unor măsuri care să 
contribuie la folosirea pașnică a energiei ato
mice.

7. Se pare că Uniunea Sovietică crede de 
asemenea că orice formă de folosire pașnică 
a energiei atomice trebuie să sporească în 
mod obligatoriu stocurile de materiale acce 
sibile scopurilor militare. In realitate însă, 
pot fi trasate căi pentru crearea unei ga
ranții împotriva scurgerilor de materiale 
din reactorii care produc energia. Există de 
asemenea forme.de folosire pașnică în care 
nu se pune problema materialelor folosite 
pentru producția armei atomice.

8. Statele Unite consideră că țările care 
au realizat cel mai mare progres în dome
niul cunoștințelor privitoare la folosirea con
structivă a energiei atomice, au obligația 
de a oferi aceste cunoștințe, în condiții co
respunzătoare, pentru a contribui la bună
starea popoarelor în general. In actuala 
fază a tehnologiei nucleare, Statele Unite 
consideră posiuil sa înceapă să acționeze în 
această direcție. De aceea, Statele Unite se 
vor considera libere să-și realizeze propune
rea împreună cu alte țări interesate, chiar 
dacă Uniunea Sovietică nu dorește în pre
zent realizarea ei. Daca în fazele următoare, 
Uniunea Sovietică va hotărî sa participe la 
asemenea tratative, Statele Unite vor saluta, 
ca șl înainte participarea ei.

III.
9. Umiuinea Sovietică se referă la propu

nerea ei din 30 ianuarie cu privire la un 
acord Inter nat ton al care sa prevadă renun
țarea necondiționată la folosirea armei ato
mice. cu hidrogen și a altor tipuri de arme 
de exterminare in masă. Statele Urnite au 
examinat în mod amănunțit și serios acea
stă propunere în con formate te cu poziția lor, 
enunțată in repetate rînduri, care constă 
în a studia. fără idei preconcepute toate 
propunerile privitoare la problema dezar
mării.

10. După părerea Statelor Unite, orice 
plan eficace de dezarmare trebuie să pre
vadă răspunsuri satisfăcătoare la două în
trebări principale ■

A. In primul rînd, va duce oare acest 
olan Ia o reducere sau desființare reală a 
armamentelor naționale prin metode com
patibile cu securitatea fiecărei națiuni ? Fă
găduielile <pe hîrtie de • nu folosi armele 
n.u vor permite țărilor să-și reducă arma
mentele fără vreun prejudiciu pentru secu
ritatea lor. Existența însăși a oricărei arme 
permite folosirea el în ciuda făgăduielilor 
de a nu face acest lucru, care pot fi încăl
cate fără nici o înștiințare.

B. In al doilea rînd. va duce oare acest 
olan ta reducerea substanțială sau la lichi
darea primejdiei de agresiune șl război ? 
Dacă un plan oarecare ar duce în fapt la 
sporirea primejdiei de a recurge la război 
di<n partea unui agresor potențial, atunci 
acest pian nu ar îndenlini scopul principal 
al dezarmării.

11. Propunerea Uniunii Sovietice din 30 
ianuarie nu dă un răspuns satisfăcător la 
nici una din aceste întrebări principale și 
nu dă nici o speranță de rezultate pozitive 
în domeniu] dezarmării:

A. Ea ar lăsa neatinse armamentele exis
tente și producția de armament care conti
nuă. Aceasta reiese' în mod limpede din în
săși propunerea sovietică. Ar avea loc doar 
un schimb de făgăduieli de a nu folosi arme 
care ar continua să fie păstrate. Nu ar putea 
exista nici o siguranță că aceste asigurări 
vor fi îndeplinite. Menținerea stocurilor de 
arme și continuarea producției de arme ar 
fi o mărturie care nu prevestește nimic bun, 
a primejdiei că aceste asigurări pot fi neso
cotite.

B. Primejdia de agresiune și război nu 
s-ar micșora dacă propunerea sovietică ar 
Intra în vigoare. Mai mult decît atît, ea ar 
putea spori, întrucit forța de reținere exer
citată asuora unui agresor potențial de 
existența armei nucleare, s-ar micșora în 
mod neîndoielnic dacă eventualele lui vic
time și-ar asuma . obligația de a nu folosi 
această armă. Un asemenea agresor ar pu
tea fi tentat să întreprindă o agresiune in 
speranța că interdicția ar preîntîmpina sau 
ar amina folosirea acestei arme în apărarea 
victimelor agresiunii. Totuși, agresorul 
care dispune de arma nucleară ar fi în stare 
să renunțe la asigurările sale din trecut și 
să folosească arma nucleară atunci cînd 
aceasta ar corespunde intereselor lui. Astfel, 
un asemenea plan nu ar putea decît să pro
voace o agresiune și să slăbească pe vic
timele ei.

12. Propunerea sovietică nu numai că nu 
corespunde Cerințelor de bază pe care tre
buie să ie îndeplinească orice plan eficace 
de preîntâmpinare a unui război atomic, dar 
ar micșora de fapt șansele pentru adoptarea

(oricărui asemenea plan eficace. Deoa- 
re:e propunerea sovietică. în caz că ar fi 
adoptată, ar duce desigur la crearea impre

sie! false că primejdia unui război atomic ar 
fi limitată în oarecare măsură și ar slăbi 
vigilența popoarelor față de primejdia care 
nu s-a micșorat cîtuși de puțin. Acest sen
timent fals de securitate ar putea slăbi efor
turile viitoare pentru obținerea unei dezar
mări reale, cu garanții efective, care de 
fapt ar întări securitatea tuturor, ar micșo
ra primejdia unul război și ar ușura pova
ra grea a înarmărilor,

IV.
13. Statele Unite declară din nou, așa 

cum au făcut șl în rezoluția adoptată la 17 
noiembrie 1950 de Adunarea Generală a 
Organizației Națiunilor Unite, că indiferent 
de metodele ei, agresiunea este prin ea în
săși cea mai gravă dintre toate primejdiile. 
Numai în cazul unei agresiuni lumea va fi 
pusă în fața grozăviilor unul război mo
dem.

14. Țările care au semnat Carta Organi
zației Națiunilor Unite și-au asumat obli
gația solemnă de a nu săvârși agresiuni. 
Conform tradițiilor lor istorice, Statele 
Unite nu vor încălca niciodată această o- 
bllgație. După cum s-a mai spus, Statele 
Unite sînt convinse însă că singura cale 
eu adevărat eficientă pentru asigu
rarea împotriva agresiunii și împotriva

12. Nota memorială înmînata de locțiitorul ministrului 
Afacerilor Externe, A. A. Gromîko, 

ambasadorului S. U. A. în U. R. S. S., dl Ch. Bohlen, 
la 22 septembrie la Moscova

Guvernul Sovietic a examinat Memorandu
mul din 9 iulie 1954 al Guvernului Statelor 
Unite care constituie un răspuns la nota me
morială din 27 aprilie a Guvernului U.R.S.S 
și consideră necesar să declare următoarele •

In menționata notă memorială din 27 apri
lie, Guvernul Sovietic și-a exprimat unele 
păreri în legătură cu propunerea Guvernului 
S.U.A. cu privjre la crearea unui organ in
ternațional pentru energie atomică despre 
care se vorbea în declarația președintelui Ei
senhower din 8 decembrie 1953. Guvernul So
vietic e atras atenția că traducerea în via
ță a propunerii S.U.A. care prevede ca statele 
respective să pună o anumită parte din stocu
rile lor de materiale atomice la dispoziția 
Organului Internațional în vederea folosirii 
ei pentru nevoi pașnice, nu poate contribui 
la încetarea cursei înarmării atomice. Tot
odată se arăta că prin repartizarea numai a 
unei părți neînsemnate din materialele ato
mice pentru scopuri pașnice în timp ce masa 
principală e acestor materiale va fi folosită 
ca și în trecut pentru producția armei ato.ni- 
ce, statele care au posibilitatea să producă 
arma atomică și cu hidrogen, nu vor fi prin 
nimic împiedicate în sporirea continuă a 
stocurilor respective.

In nota memorială din 27 aprilie, Guvernul 
Sovietic a atras de asemenea atenția asupra 
faptului că propunerea S.U.A. ocolește pro
blema inadmisibilității folosirii armei ato
mice care este o armă de exterminare ’n ma
să și că adoptarea acestei nronuneri a S.U.A. 
nd ar aduce nicio modificare în situația exis
tentă, cînd statele care dispun de materiale 
atomice și de posibilitățile corespunzătoare 
pentru producția armei atomice, o produc în 
proporții mereu crescînde și fac stocuri de 
bombe atomice și cu hidrogen cu o putere 
destructivă tot mai mare.

Această .situație ar însemna că în fapt s-ar 
da o aprobare internațională- inadmisibilă 
pentru producția armei atomice, ceea ce nu 
numai că nu ar ușura realizarea unui acord 
cu privire la interzicerea armei atomice și 
scoaterea ei din armamentele statelor, ci 
dimpotrivă ar crea noi piedici în calea rea
lizării unui astfel de acord Nu este greu de 
înțeles că aceasta ar fi numai în avantajul 
unui agresor potențial.

In acest fel, propunerea S.U.A. nu cores
punde scopului principal — înlăturarea pri
mejdiei unui război atomic.

In memorandumul său de la 9 iulie, Gu
vernul S.U.A. declară că tinde ca, împreună 
cu celelalte țări, să găsească calea spre mic
șorarea primejdiei de război și spre ușurarea 
poverii înarmărilor. Guvernul Sovietic este 
de părere că dacă Guvernul S.U.A. năzuiește 
ca și Guvernul Uniunii Sovietice, spre mic
șorarea primejdiei de război și spre ușurarea 
poyerii înarmărilor, eforturile ambelor gu
verne trebuie să fie îndreptate spre reali
zarea unui acord cu privire la interzicerea 
armei atomice, la instituirea unui strict con
trol internațional asupra acestei interziceri și 
la o reducere substanțială a armamentelor 
clasice ale statelor.

Tocmai în acest scop a prezentat Guvernul 
Sovietic în repetate rînduri Organizației Na
țiunilor Unite propuneri care prevăd încheie
rea unei convenții internaționale cu privire 
la interzicerea necondiționată a armei ato
mice și a altor tipuri de arme de extermi
nare în masă și la reducerea substanțială a 
armamentelor clasice. Făcînd aceste pro
puneri, Guvernul Sovietic a pornit de la a- 
ccea că ele corespund cererilor fot mai in
sistente ale popoarelor de a se pune capăt 
cursei înarmărilor, inclusiv în domeniul ar
mei atomice, și de a se lua măsuri urgente 
pentru ca omenirea să fie salvată de gro
zăviile unui război atomic de exterminare. 
In ciuda afirmației cuprinsă în memorandu
mul american din 9 iulie, nu Uniunea Sovie
tică, ci Guvernul S.U.A. a împiedicat pînă 
în prezent încheierea unui acord în condiții 
acceptabile pentru toate statele suverane și 
egale în drepturi, atît cu privire la interzi
cerea armei atomi-ce, cît și cu privire la re
ducerea substanțială a armamentelor clasice, 
cu instituirea unui control eficace asupra 
traducerii în viață a acestor hotărâri.

Un acord internațional cu privire la inter
zicerea armei atomice cu instituirea unui con
trol corespunzător asupra acestei interziceri, 
ar fi deschis posibilități largi pentru folosi
rea energiei atomice în scopuri pașnice.

După cum se știe, pînă în prezent nu s-a 
reușit să se ajungă la un acord internațio
nal corespunzător cu privire la . interzicerea 
necondiționată a armei atomice, cu hidrogen 
și a altor tipuri de arme de exterminare în 
masă, dat fiind că Statele Unite, încă de la 
începutul ivirii problemei atomice, refuză să 
participe împreună cu alte state la un acord 
internațional care să interzică arma atomică.

Totuși, faptul că pînă în prezent nu s-a 
putut ajunge la un astfel de acord, nu tre
buie să minimalizeze importanța eforturilor 
depuse în scopul realizării înțelegerii nece
sare între puterile interesate.

Un astfel de efort nou din partea Guver
nului Sovietic de a găsi ieșirea din situația 
creatăt l-a constituit propunerea Uniunii So
vietice ca statele să-și asume obligația ne
condiționată de a nu folosi arma atomică, cu 
hidrogen și alte tipuri de arme de extermi
nare în masă. Această propunere, sub forma 

folosirii armei nucleare în război, este 
adoptarea unui sistem de dezarmare garantat 
și echilibrat. Un asemenea sistem ar putea 
reduce în mod substanțial posibilitatea unei 
agresiuni încununate de succes și ar reduce 
astfel la minimum primejdia oricărei agre
siuni în general.

15. Statele Unite continuă să creadă că re
zolvarea problemei înarmării are o mare im
portanță. Deși Statele Unite nu pot accepta 
propunerea sovietică, ele sînt gata să discute 
în orice moment măsuri acceptabile pentru o 
dezarmare efectivă cu garanții corespunză
toare. Ele sînt gata să facă aceasta fie prin 
continuarea schimbului confidențial de păreri, 
fie în Comisia pentru dezarmare .a Organiza
ției Națiunilor Unite. Țiriînd searna de urgen
ța dezarmării. Statele Unite vor saluta o a- 
semenea continuare a schimbului de păreri, 
dacă Uniunea Sovietică îl consideră drept un 
mijloc util pentru găsirea unei atitudini co
mune în această problemă.

16. Statele Unite nădăjduiesc de asemenea 
că în lumina celor expuse mai sus, Uniunea 
Sovietică va dori să-și expună noi păreri 
asupra propunerii concrete făcute de Statele 
Un:te la 19 martie 1954. In orice caz, State
le Unite sînt gata 6ă reia în orice moment 
tratativele cu Uniunea Sovietică în ceea ee 
privește propunerea președintelui.

proiectului respectivei Declarații a statelor, 
a fost remisă la 30 ianuarie Secretarului de 
Stat al S.U.A., dl Dulles.

Renunțarea statelor la folosirea armei a- 
tomică, cu hidrogen și a altor tipuri de arme 
de exterminare în masă ar constitui un im
portant pas pe calea spre scoaterea completă 
a acestor tipuri de arme din armamentele 
statelor și spre instituirea unui strict control 
internațional care să asigure îndeplinirea a- 
cordului cu privire la interzicerea folosirii 
energiei atomice în scopuri militare. Adop
tarea menționatei Declarații ar avea o mare 
importanță pentru înlăturarea primejdiei 
unui război în care să fie folosită arma ato
mică, ar contribui la întărirea încrederii in
ternaționale și la micșorarea încordării inter
naționale și totodată ta îmbunătățirea at
mosferei la a cărei însemnătate se referă Gu
vernul S.U.A. în nota sa memorială.

După cum reiese din memorandumul din 
9 iulie al Guvernului S.U.A., Guvernul S.U.A. 
a adoptat o poziție negativă față de sus-men- 
ționata propunere a Uniunii Sovietice. Ca 
obiecție împotriva propunerii sovletțce, Gu
vernul S.U.A. invocă faptul că el nu poate, 
chipurile, să fie încredințat că acordul cu 
privire la renunțarea necondiționată a state
lor la folosirea armei atomice și cu hidro
gen va fi îndeplinit. Dacă ne situăm însă pe 
această poziție, atunci trebuie să recunoaștem 
că trebuie pus la îndoială aproape orice tra
tat internațional și orice acord și prin ur
mare și angajamentele asumate pe baza a- 
ccstora. Cu acest lucru, se înțelege, nu pu
tem fi de acord, deoarece aceasta contrazice 
principiile și normele stabilite în relațiile 
dintre state.

In realitate însă, obligațiile internaționale 
ale statelor care ar putea să decurgă din De
clarația privind renunțarea la folosirea armei 
de exterminare în masă ar avea o impor
tanță nu mai mică, ci mult mai mare decît 
anurțiite acorduri internaționale importante 
încheiate în trecut, a căror însemnătate po
zitivă este îndeobște recunoscută. Se știe că 
în timpul primului război mondial cînd încă 
nu exista un acord internațional corespun
zător se folosea pe scară largă o asemenea 
armă de exterminare în masă ca gazele as
fixiante și toxice, precum și alte tipuri de 
armă chimică, ceea ce a fost condamnat cu 
hotărîre jje popoare. Tocmai în legătură cu 
aceasta s-a recunoscut că este necesar să se 
încheie un acord internațional care să in
terzică folosirea acestor tipuri de arme de 
exterminare în masă a oamenilor. Ca urmare, 
în 1925 a fost semnat Protocolul de la Ge
neva cu privire la interzicerea armei chi
mice șl bacteriologice. Se știe că acest pro
tocol a avut un rol important în împiedicarea 
folosirii armei chimice și bacteriologice în 
timpul celui de al doilea război mondial, da
torită cărui fapt popoarele au fost salvate 
de urmările grave ale folosirii acestei arme 
de către părțile beligerante.

Acest fapt arată că acordurile internațio
nale care cuprind obligații de a nu folosi în 
război anumite tipuri de arme, nu numai că 
sînt posibile, dar sînt și necesare, consti
tuind un important mijloc in lupta pentru 
întărirea păcii. Acest lucru trebuie cu atît 
mai mult să se refere la un acord privitor 
la cea mai distrugătoare armă, pe care o 
cunoaște omenirea cum este arma atomică 
și cu hidrogen.

Este de asemenea lipsită de temei afirma
ția cuprinsă în nota memorială a Guvernu
lui S.U.A. că acordul internațional cu pri
vire la .renunțarea de către state la folosi
rea armei atomică și cu hidrogen ar putea 
spori primejdia de război, ca și afirmația că 
situația existentă, care se caracterizează 
printr-o goană nestăvilită în domeniul pro
ducției armei atomice, ar crea o securitate 
mai mare decît încheierea unui acord cu 
privire la renunțarea de către state la folo
sirea tipurilor de arme menționate. O astfel 
de afirmație este în vădită contradicție cu 
situația reală, cu faptele. Or, tocmai cu a- 
pariția armei atomice și apoi a armei cu 
hidrogen, precum și a armei rachetă și altor 
noi tipuri de arme de exterminare în 
masă cu o forță de distrugere mereu cres
cândă, goana înarmărilor, inclusiv în do
meniul producției armei atomice șl cu hi
drogen, s-a intensificat în mod deosebit și 
odată cu aceasta a crescut și amenințarea 
unui război atomic cu toate urmările grele 
ce decurg de aici pentru popoare.

Dimpotrivă, renunțarea de către state la 
folosirea armelor atomice și cu hidrogen ar 
schimba situația internațională, ar contribui 
la micșorarea continuă a încordării în re
lațiile internaționale, ar ușura povara po
poarelor provocată de goana înarmărilor și 
de cheltuielile excesive pentru întreținerea în 
numeroase state a unor forțe armate peste 
măsură de mari. Aceasta ar crea la rîndul 
său condițiile pentru a trece la pasul urmă
tor — interzicerea totală a armelor atomi 
că șl cu hidrogen, cu eliminarea lor din ar
mamentele statelor.

In nota memorială a Guvernului Sovietic 
din 27 aprilie a.c. s-a atras atenția asupra 
faptului că este cu putință să se înfăptu
iască pe scară industrială un asemenea pro
ces de obținere a energiei electrice prin fo
losirea materialelor' atomice. în condițiile 
căruia cantitatea de materiale dezagrega- 
bile folosite nu se reduce, ci, dimpotrivă, spo

rește. Cu acest prilej materialele neprimep 
dioase se transformă în primejdioase —• 
explozibile, care pot sluji ca bază pentru 
producția de arme atomice și cu hidrogen. 
Aceasta înseamnă că folosirea pașnică 
a energiei atomice este legată de 
posibilitatea producerii concomitente de 
materiale atomice explozibile pentru fabri
carea de arme atomice, ceea ce duce inevi
tabil la sporirea proporțiilor producției da 
arme atomice și la sporirea stocurilor aces
teia.

In memorandumul Guvernului S.U A. 69 
arată că sînt posibile asemenea forme de 
folosire pașnică a energiei atomice în ca
drul cărora pot fi indicate căile pentru a 
crea o garanție împotriva scurgerii de ma
teriale din reactorii care produc energie și 
că, după părerea Guvernului S.U.A., exiști 
asemenea forme de folosire pașnică, în ca
drul cărora nu se pune problema materiale
lor folosite pentru producția de arme ato
mice. Guvernul Sovietic este gata să exaJ 
mineze in cursul tratativelor ulterioare con
siderentele Guvernului S.U.A. în această pro-, 
blcmă.

Propunerea Guvernului S.U.A. și propu
nerea Guvernului Sovietic, precum ?i con
siderentele care au fost expuse de cele două 
guverne în cursul tratativelor, arată că nu 
s-a reușit încă să se pună de acord pozi
țiile părților într-o serie de orobleme esen
țiale. In cursul tratativelor Guvernul So
vietic a insistat și continuă să insiste asu
pra necesității unor asemenea acorduri in
ternaționale care să asigure neadmiterea fo
losirii energiei atomice ta scopuri militară 
și să facă posibilă folosirea ei numai pen
tru nevoi pașnice, spre binele omenirii. Gu
vernul S.U.A. declară de asemenea că el 
năzuiește să contribuie la folosirea pașnică 
e energiei atomice.

Intrucît punerea de acord a pozițiilor Sta-' 
telor Unite ale Americ.il și Uniunii Sovietica 
în această problemă prezintă o mare impor
tanță pentru realizarea unui acord interna
țional cu privire la folosirea energiei ato
mice pentru nevoile pașnice, Guvernul So
vietic consideră că ar fi de dorit ca cele 
două guverne să-și continuie eforturile 'n 
vederea apropierii pozițiilor părților. Nu 
pot fi socotite ca epuizate posibilitățile pu
nerii de acord a pozițiilor adoptate de părți 
ținînd în deosebi seama de împrejurarea că 
o serie de probleme concrete care se ivese 
atît în legătură cu propunerea Uniunii So
vietice, cît și în legătură cu propunerea Sta
telor Unite n-au fost încă supuse examinării 
cuvenite. Or, o examinare multilaterală a a- 
cestor probleme ar putea contribui la lămu
rirea continuă a posibilităților de realizare 
a unei înțelegeri corespunzătoare.

In legătură eu aceasta, Guvernul Sovietic 
ar considera oportun să atragă atenția Gu
vernului S.U.A. asupra unor principii im
portante de care nu se poate să nu se țină 
seama la examinarea problemei colaborării 
Internaționiale în domeniul folosirii pașnica 
a energiei atomice. Guvernul Sovietic por
nește de la faptul că o premiză importantă 
pentru un acord internațional în acest domer 
ni-u îl constituie recunoașterea faptului că 
orice asemenea acord nu trebuie să pună 
nici o țară sau . grup de țări într-o situ
ație privilegiată, în care această țară sau 
grupul de țări ar putea .să-și impună voința 
lor altor state. Aceasta trebuie subliniat în
deosebi în legătură cu propunerea Guvernu
lui S.U.A. referitoare la structura șl organele 
de conducere ele Agenției Internaționale.

Orice organism internațional, creat pa 
baza unui acord corespunzător între 6tate, 
își poate îndeplini cu succes funcțiunile sale 
numai în cazul cînd competenta sa este des
tul de largă pentru a-i permite să-și înde
plinească cu eficacitate sarcinile ce i-au fost 
încredințate și să nu fie în același timp fo
losit în dauna securității unora sau altora 
dintre state. Acest organism poate cores
punde misiunii sale numai în cazul cînd com
petența și sarcinile sale, la fel ca șl activi
tatea sa practică, se vor afla în concordanță 
cu principiile unanim recunoscute a te Car
tei Națiunilor Unite.

Guvernul Sovietic împărtășește părerea 
Guvernului S.U.A. ca respectivul organ In
ternațional să raporteze Consiliului de Secu
ritate și Adunării Generale despre activita
tea sa. Se înțelege de la sine că în cazul 
cînd în legătură cu aceasta se vor ivi pro
bleme privind securitatea unora sau altora 
dintre state, hotărârile necesare vor trebui 
să fie luate tocmai de Consiliul de Securitate! 
în conformitate cu competența lui ca orga
nism căruia îi revine răspunderea principală 
pentru menținerea păcii și securității in
ternaționale. Acest lucru a fost recunoscut 
încă în ianuarie 1946 cînd ă fost adoptată 
prima hotărîre a Organizației Națiunilor 
Unite cu privire la problema atomică.

Luînd notă de declarația Guvernului 
S.U.A. că este gata să reia oricând trata
tivele legate de folosirea pașnică a energiei 
atomice, Guvernul Sovietic declară la riadul 
său că este gata să continue a.:este tratative 
pentru examinarea atît a propunerii Guver
nului Sovietic, cît șj a propunerii Guverriu. 
Iul S.U.A.

In încheiere Guvernul Sovietic , ar dori să 
cuno-ască părerea Guvernului S.U.A., dacă 
el nu ar considera oportun ca toate documen
tele care au fost schimbate între Guvernele 
U.R.S.S. și S.U.A. în cursul tratativelor ce 
au avut loc în problema atomică să fie pu
blicate, respectiv atît în presa U.R.S.S., cît 
și, în presa S U.A. pentru ca opinia publică 
să fie. Informată asupra conținutului acestor 
tratative. In legătură cu acea.sta, Guvernul 
Sovietic ia în considerație faptul că în 
cursul tratativelor care au avut loc între 
Uniunea Sovietică și S.U.A., în presă au a- 
părut știri care au oglindit în mod inexact 
unele probleme cu privire la pozițiile păr
ților.

13. Scrisoarea 
d-lui Ch. Bohlen 

adresată la 23 septembrie 
lui A. A. Gromiko

Scumpe d-le Gromîko,
Am onoarea să mă refer la nota memorială 

pe care mi-ați înmînat-o la 22 septembrie 
șl să vă comunic că Guvernul Statelor Unite 
dorește să publice toate documentele care au 
fost schimbate între Guvernul Uniunii Repu
blicilor Sovietice Socialiste și Guvernul Sta
telor Unite ale Americii în legătură cu orcw 
punerea din 8 decembrie 1953 a Președinte
lui Statelor Unite ale Americii privind folo
sirea internațională a energiei atomice în 
scopuri pașnice

I Sincer al dumneavoastră
CHARLES E. BOHLEN

Ambasadorul american

forme.de
Americ.il


NOTA

De ce lipsește oțetul 
ue pe piață ?

Recolta de legume și zarzavaturi din acest 
an este Bogata. Pe piață se găsesc din a- 
bunuență mari cantități de gugușari, rușii, 
castraveți, varză și mu.te alte produse ne
cesare alimentației, in acest timp, gospodi
ne.e sint preocupate să-și pregătească din 
timp conserve in oțet, necesare în timpul 
iernii.

lată însă că oțetul nu se găsește în maga
zinele alimentare din Capitală și din provin
cie cu toate ca este bine știut că acum con
sumul oțetu.m este mult mai mare decît în 
resLul anului.

Organele in sarcina cărora cade produce
rea și dirijarea acestui condiment pe piața 
au aoveuit multe lipsuri în activitatea lor.

La Direcția Generala Spirt, Bere, Amidon 
din Ministerul Industriei Alimentare, care 
coordonează și dirijează fabricarea oțetului 
prin fermentare, exista tendința nejustilicata 
de autonniștire. Planul de producție la oțet 
este considerat ca fiind îndeplinii, «estul nu 
contează. Dacă mai exista posibilități sau uu 
de a aproviziona populația in momentul de 
față, acest lucru nu mai constituie o preo
cupare.

La Direcția Generală Organică din Minis
terul Industriei Cnimice care se preocupa 
de fabricarea oțetului din acid acetic este 
altă situație. Planul de producție n-a putut 
fi inuepiinit. Motivul? Nu s-a trimis la timp 
materia prima necesară fabricării oțetului, 
așa ca producția a stagnat. Din vina acestei 
Direcții, fabrica de oțet de la Margina țra- 
ionui t aget) înzestrata cu tot uiuajul n-a 
funcționat multă vreme. Această fabrică 
este inactiva din anul 1948 deși are o capa
citate de producție nostul de mare. Abia in 
cursul lunii august crt. ea a fost redată pro
ducției. Cu toate acestea, fabrica din Margina 
nu lucrează din plin pentru ca Ministerul 
Comerțului Interior, care trebuia să-i livreze 
34 vagoane vin pentru fermentat, i-a predat 
doar o vagoane. Se Înțelege de la sine că 
după o perioadă de timp, lipsind materia pri
ma, nu s-a mai putut continua procesul 
de fabricație.

lată deci, oîteva cauze care au dus la situa
ția de astăzi cînd oțetul lipsește de pe piață, 
deși exista capacitatea de producție necesară 
pentru a aproviziona in suficientă măsura 
populația cu oțet, deși există posibilități de 
aprovizionare cu materia primă trebuincioasă.

La acestea toate se adaugă și atitudinea 
„liniștită" a organelor Ministerului Comerțu
lui interior care nu au reacționat cu promp
titudine în fața deficiențelor, lăsind să su
fere aprovizionarea cu oțet a oameniloi 
muncii.

Cunoscind posibilitățile existente, di
recțiile interesate din ministerele respective, 
de comun acord, trebuie să ia imediat măsuri 
eficace, astfel ca în scurt timp cetățenii 
să poată găsi la magazinele alimentare oțe
tul necesar preparării diferitelor feluri de 
conserve.

Un bloc al policlinicilor
Pentru a se putea face un examen me

dical complet și în cit mai scurt timp, sec
ția sanitară a raionului Sighet, regiunea 
Baia Mare, va amenaja in curind într-o 
clădire corespunzătoare, pusă la dispoziție 
de către sfatul popular raional, un bloc al 
policlinicilor. In această clădire se vor muta 
policlinica pentru adulțl, policlinica pentru 
copii, dispensarul antivenerian și dispensa
rul T.B.C.

Fiecare unitate ambulatorie are asigurate 
condiții corespunzătoare unei cît mai bune 
funcționări.

Noul local al policlinicilor este în apro
pierea spitalului unificat.

CRONICA
Printr-un decret al Prezidiului Marii A- 

dunări Naționale, tov. Dumitru Olteanu a 
fost numit Trimis Extraordinar șl Ministru 
Plenipotențiar al R.P.R. în Italia, in locul 
tov. Aurel Mălnășan, care a primit altă în
sărcinare. (Agenpres)

Mașini și utilaje romînești pentru industria ușoară
Dezvoltarea industriei noastre ușoare a 

pus în fața întreprinderilor constructoare de 
mașini importante probleme legate de îm
bunătățirea utilajului existent. Este vorba de 
înlocuirea utilajelor Învechite, livrarea de noi 
mașini pentru dezvoltarea fabricilor, pentru 
utilarea noilor întreprinderi și fabricarea în 
serie a pieselor de schimb.

Un sprijin de bază în dotarea fabricilor 
noastre din ndustria ușoară cu utilaje mo 
denie l-am primit d n partea Uniunii Sovie
tice care ne-a livrat mari cantităp de 
mașini și utilaje de tipul cel mai modern. 
Datorită acestor utilaje s-au creat in 
fabrici condiții de muncă mult superioare celor 
ex-s'ente înainte de naționahzare. Product ■ 
vitaiea muncii a crescut la un nivel necunos 
cui mai înainte Iar condițiile de lucru permit 
oamenilor muncii să producă în condiții ra
ționale șl igienice.

PENTRU INDUSTRIA TEXTILA

Un ajutoi de seamă au primit întreprinde
rile industriei ușoare de la industria noastră 
constructoare de mașini. Acest sprijin s-a tă
cu: simții in toate sectoarele. 'Astfel, sec 
torul bumbacului a primit în ultimn ani sute 
de oarde pentru bumbac și sute de ringuri 
(mașini de filat cu inelușe). produse de fabri
cile ..Unirea' din Cluj și l.M.S. din Cîmpu- 
lung Muscel Tot în sectorul bumbacului s-au 
mai primit și un mare număr de flyere, de 
laminoare clasice, precum și de laminoare de 
mare întindere pentru bumbac.

Sectorului linii i-au fost livrate destrămă- 
toare pentru deșeuri, mașini de pieptănat 
lînă, carde triple pentru vigonie și lînă și 
alte utilaje.

întreprinderile sectorului preindustriallzării 
plantelor textile ale căror sarcini de produc
ție au crescut necontenit . în cursul ultimilor 
ani în urma măririi planului de culturi pen
tru bumbac, in și cînepă, au primii șl ele pe 
lîngă utilajele sovietice șl un număr însem
na: de utilaje fabricate în țară Le-au fost li
vrate astlel agregate complete pentru pretn. 
dusirializarea Inului și cînepei (melițe, mașini 
de decuscutat, desprăfuitoare. zdrobitoare) 
precum șl un mare număr de mașini pentru 
egrenat bumbacul, in afară de fabricile „Uni
rea Ciul și IMS. Cîrripulung au mai lucrat 
(meri- pentru sectoarele textile șl fabrir-ilo 
„Metal.rrgioa" șl „Independența" din Sibiu.

in a ești ani fabricile constructoare de ma- 
ș n pentru Industria textilă au avut de în- 
tîmpi'ial o serie de greutăți Inerente creă il 
prototipurilor șl organizării producției pe 
scară Industrială a noilor utilaje. Realiză lle 
obținute ta acest răstimp au fost totuși în
semnate. Efortul lor se îndreaptă ta momen
tul de față din ce ta ce mai mult spre per
fecționarea procesului de fabricație.

Cu prilejul adoptării noii Constituții chineze

Declarațiile generalului Cen I, conducătorul 
Ansamblului de cîntece și dansuri 

al Armatei Populare Chineze de Eliberare
Generalul Cen I, conducătorul Ansamblului 

de cîntece și dansuri al Armatei Populare 
Chineze de Eliberare, a făcut recent o decla
rație unui grup de ziariști care însoțesc An
samblul în turneul pe care acesta îl între
prinde în țai ă :

Dragi tovarăși și prieteni,
In cursul turneului de vizite și spectacole 

ce-1 întreprindem pe teritoriul frumoasei și 
bogatei dvs. țări, ziarele romînești ne-au e- 
dus știrea deschiderii primei sesiuni a Adună
rii reprezentanților populari din întreaga 
Chină și a adoptării în unanimitate a primei 
Constituții cu adevărat democratice din isto
ria țării noastre. Puteți să vă închipuiți cît 
de entuziasmați sîntem aflînd aceste știri.

Adunare: reprezentanților populari din în
treaga Chină șl Constituția adoptată de ea 
au drept scop să consfințească prin lege cu
ceririle poporului chinez și să le consolideze 
în timp Este un eveniment măreț în istoria 
poporului chinez cît și al popoarelor iubitoa
re de pace din întreaga lume, un eveniment 
măreț al lagărului păcii, democrației și socia
lismului, care are în frunte Uniunea Sovie
tică.

E lesne de îmțeies de ce poporul rom.în ca 
și celelalte popoare iubitoare de pace salută 
cu un sentiment de bucurie nețărmurită adop
tarea Constituției noastre. Acest eveniment 
marchează nu numai victoria luptei marelui 
popor chinez, cl șl victoria luptei întregului 
lagăr al păcii și socialismului. In zilele aces
tea am fost felicitai! pretutindeni de dvs. șl 
am citit mesajele dvs. de salut prin care 
considerați adoptarea Constituției noastre și 
ca o realizare proprie. De aceea, trebuie să 
vă aducem sincerele noastre mulțumiri.

In același timp ne bucurăm și noi la rîn- 
dul nostru de Constituția dvs. populară, adop
tată în 24 septembrie 1952 și de mărețele

Solii artei chineze la Iași
IAȘI 27 (Agerpres). — Duminică dimi

neață, Ansamblul de cîntece șl dansuri a1'. 
Armatei Populare Chineze de Eliberare, con
dus de generalul Cen I, a sosit în orașul 
Iași.

După amiază șl luni seara, pe stadionul

Consfătuire cu specialiștii în viticultură și pomicultură
In zilele de 24 șl 25 septembrie, Ministe

rul Agriculturii și Silviculturii, în colabo
rare cu Ministerul Industriei Alimentare șl 
A.S.I.T., a organizat în Capitală o consfă
tuire cu specialiștii în viticultură și pomi
cultură din regiunile Constanța, Ploești, 
București șl Galați.

Consfătuirea a analizat posibilitățile ca, 
în următorii 2—3 ani, în viile șl livezile 
existente să se obțină o producție superioară, 
să se completeze golurile șl să se execute 
noi plantări de vb și pomi fructiferi.

In referatele prezentate cu privire la refa
cerea și dezvoltarea viticulturii șl pomicul- 
turii, s-a arătat că în următorii 2—3 ani se 
vor completa golurile pe o suprafață de 
20.000 ha. viță altoită și Indigenă șl 107.000 
ha. hibrizi producători direcți. Suprafața de

Pentru buna aprovizionare de iarnă
In zilele de 25 șl 26 septembrie a avut 

loc în Capitală, la Ministerul Comerțului 
Interior, consfătuirea pe țară cu directorii 
trusturilor alimentației publice locale.

Consfătuirea a analizat activitatea T.A.P.L. 
din țară șl sarcinile ce stau în fața unități
lor alimentației publice în vederea aprovizio
nării de iarnă șl a deservirii în cele mal 
bune condiții a consumatorilor.

In cadrul consfătuirii au fost expuse ra
poarte de activitate din partea trusturilor de 
alimentație publică locale din regiunea Ti
mișoara, raionul Sibiu, raionul LV. Stalln 
din Capitală șl darea de seamă asupra acti

In sectorul confecțiilor, care la data na
ționalizării principalelor mijloace de produc
ție nu cuprindea decît cîteva ateliere răzlețe, 
contribuția industriei constructoare de ma
șini a fost deosebit de însemnată. Fabrica de 
confecții „Gh. Gheorghiu-Dej" din Capitală, 
fabrica „Republica" din Dîrste, fabrica de 
confecții Brăila șl altele, a-u fost create ta 
întregime în cursul acestor ani. Pentru în
zestrarea acestor întreprinderi a fost nevoie 
de un număr foarte mare de mașini de con
fecții și în primul rînd de mașini de cusut și 
de fierăstraie circulare pentru croit. Pentru 
acoperirea acestor nevoi, uzinele metalurgice 
Cugir au livrat mii de mașini de cusut care 
au dat un bun randament în fabricile 
în care sînt utilizate. Problema fierăstraielor 
circulare a fost rezolvată prin livrările făcu
te de întreprinderea „Neptun" din Cîmpina, 
ale cărei f'erăst'raie stat folos'te ta cele mai 
bune condițiuni.

Pentru sectorul tricotajelor problema cen
trală a format-o procurarea acelor' pentru tri
cotat. In momentul naționalizării fabricile de 
tricotaje fiind complet lipsite de stocuri de 
ace de tricotat erau amenințate cu oprirea 
producției. Ani de zile aceste fabrici au pu
tut fi menținute în producție datorită spi
jinului frățesc al Uniunii Sovietice oare ne-a 
livrat acele de oare aveam nevoie Intre timp, 
prin străduințele muncitorilor, tehnicienilor 
și inginerilor din sectorul tricotajelor a fost 
pus la punct procesul de fabricație a acelor 
de tricotat ta țară. Au fost proiectate în a- 
cesf scop toate mașinile necesare, s-au con
struit prototipurile și mașinile de producție 
și astăzi am aj ins la producerea în serie a 
acelor de oare avem nevoie. Realizarea ta 
țara noastră e acestor produse constituia un 
succes deosebit ta ramura mecanicii fine.

In rîndut celor distinși cu Premiul de Stat 
pe anul 1952, se numără și colectivul care a 
proiectat și executat mașinile pentru fabri
carea acelor și platinelor de tricotat Fa
bricarea mașinilor pentru ace de tricotat 
(mașini automate de polizat ace, mașini 
semiautomate de călit platine) precum și fa. 
bricarea pe scară Industrială a acestor ace 
a fost realizată la întreprinderea „Tehnica 
Tricotajelor',' din București.

ÎNTREPRINDERI .DE MECANICA FINA 
*....... tr ' ‘

In cadrul Dlrec-țlet Tricotaje și Confecții, 
în ultimii ani au fost construite la Tg. Mu
reș două întreprinderi de mecanică fină: fa
brica de piese de schimb „Encsel Mauriciu" 
șl fabrica de garnituri de carde (în întregime 
înzestrată cu utilaj sovietic).

P'ih înființarea fabricii de garnituri de 
carde s-a realizat producerea în ța/ă a garni 
turilor de carde elastice necesare pentru 
secțl'le de oardat ale întreprinderilor textile 
din țar*. La rtndul ei, fabric* de piese de 

realizări obținute de dvs. în ultimul deceniu 
sub conducerea Partidului Muncitoresc Ro- 
mîn și a Guvernului Republicii Populare 
Romipe.

Cu prilejul vizitei noastre la uzina de trac
toare din Orașul Stalin, inimile noastre s-au 
aprins. Ne-am dat seama încă odată de im
portanța mașinilor agricole pentru o țară, 
care, ca și a noastră, duce lupta pentru meca
nizarea agriculturii, țară în care sute de 
milioane de țărani au arzătoare nevoie de 
tractoare. Este un fapt, sugestiv exprimat în 
proverbul chinez despre „setea de nori în 
perioada de secetă". Cum să nu reprezinte 
aceste realizări o mîndrie pentru țara dvs? 
In afară de aceasta aveți o industrie de cami
oane, de utila) petrolifer, o industrie electro
tehnică.

Mai ales, în urma unui contact mai strîns 
cu poporul romîn am fo6t profund inrpresio- 
.nat de modestia, hărnicia și dîrzenia în mun
că a poporului dvs; am văzut că Partidul 
Muncitoresc Romîn, care vă conduce, aplică 
cu măestrie conducerea colectivă, dezvoltînd 
înțelepciunea maselor, fiind un tertid dătă
tor de forță de luptă. Sîntem convinși că în 
țara dvs construirea socialismului se va dez
volta într-un ritm rapid.

Deși mii de kilometri despart țările noas
tre, totuși, datorită faptului că noi luăm ca 
exemplu Uniunea Sovietică și ducem munca 
de construcție cu ajutorul Uniunii Sovietice, 
sîntem ferm convinși că înflorirea și pros
peritatea continuă a țărilor noastre sînt ab
solut asigurate. Fapte minunate ne-.au con
vine prin propria noastră experiență că vic
toria cauzei noastre este sigură, că această 
victorie se va lărgi și consolida tot mai 
mult în timp, datorită străduințelor conti
nue ale oamenilor muncii din ambele țări.

(Agerpres)

„23 August" în fața a mii de spectatori, An
samblul de cîntece și dansuri al Armatei 
Populare Chineze de Eliberare a prezentat 
spectacole care s-au bucurat de un frumc» 
succes.

livezi în plantații masive va crește cu- 22.000 
ha., se vor defrișa livezile bătrîne, neproduc
tive, pe o suprafață de 22.000 ha. șl se va 
planta cu arbuști fructiferi ca smeură, a- 
grișe, coacăze și altele o suprafață de 2.000 
ha., astfel că producția globală de fructe va 
ajunge la sfîrșltul anului 1956 la circa 
640.000 de tone.

Pe baza discuțiilor purtate șl a propune
rilor făcute de participant!, consfătuirea a 
adoptat o rezoluție cuprinzînd măsurile ce 
trebuie luate în vederea îndeplinirii sarci
nilor ce revin tehnicienilor prin proiectul de 
Directive al celui de al II-lea Congres al 
Partidului în vederea dezvoltării viticulturii 
și pomiculturli în țara noastră.

Asemenea consfătuiri au avut loc șl în 
alte regiuni ele țării. (Agerpres) 

vității tuturor T.A.P.L. din țară, prezentată 
de Gh. Șerban, director general al T.A.P.L.

Pe marginea rapoartelor prezentate au 
urmat discuții.

Tov. M. Oprișan, ministrul Comerțului In
terior, a expus concluziile asupra activității
T.A.P.L-ului din țară, arătînd totodată mă
surile luate de guvern pentru o cît mai bună 
aprovizionare a alimentației publice.

In încheierea consfătuirii, tov. J. Podoleanu, 
prim locțiitor al ministrului Comerțului In
terior, a arătat sacinile ce revin fiecărui trust 
!>n .parte.

(Agerpres)

sch'mb. „Encsel Mauriciu” produce în serie 
piesele de schimb de care au nevoie fabricile 
sectorului tricotaje și confecții. Tot la aceas
tă întreprindere au fost construite și mașini 
pentru fermoare din sîrmă spiralizată.

In domeniul pieselor de schimb pentru fi
laturi, întreprinderile Cugir, I.O.R. și l.M.S. 
Cîmpulung lucrează ta serie fuse pentru rin
guri.

In cadrul Ministerului Industriei Ușoare 
întreprinderile cu caracter metalurgic „Teh
nica Tricotajelor", „Tehnometal", „Nicova
la", s-au specializat ta fabricarea de piese de 
schimb și accesorii, spre a nu le mai importa 
din străinătate. De asemenea aceste întreprin
deri dau un prețios ajutor fabricilor prin re- 
condiționarea de utilaje și piese grele, revi
zuire de cazane, etc.

O întreprindere care a rezolvat numeroase 
probleme de construire de utilaje specifice 
ramurilor industriei ușoare este „Nicovala" 
din Sighișoara. Această fabrică oare ta 1948 
nu era decît un modest atelier utilat primi
tiv și rudimentar, s-a dezvoltat foarte mult 
în anii puterii populare, primind un mare nu
măr de mașini unelte de precizie și dezvol- 
tîndu-se cu noi ateliere și hale, in prezent 
se construiește aci și o nouă turnătorie, iar 
pentru anii următori se prevăd noi lucrări de 
tavestiț'i.

Datorită preocupării șl eforturilor munci
torilor, tehnicienilor și colectivului de condu
cere, această întreprindere a izbutit să proiec
teze șt să construiască numeroase utilaje.

Astfel, întreprinderea „Nicovala" a fabricat 
mașini automate pentru confecționarea flaco- 
najeloi prin suflare, precum șl mașini semiau
tomate pentru fabricarea de butelii și borcane. 
Tot pentru sectorul sticlei întreprinderea „Ni
covala" a construit piese precum și toate păr- 
țile metalice pentru cuptoare de recoacere 
„Amco".

Pentru sectorul cauciucului au fost fabricate 
la „Nicovala" prese de vulcanizat. Pentru sec
torul preindustriallzării s-au produs aci Ino- 
bilatoare pentru topitoriile de In, mașini seu- 
tură'oare, alimentatoare. uscăloare, benzi 
transportoare precum și prese pentru balotat 
bumbac.

Un sector care nu trebuie uitat aste acel al 
fabricării aparatelor de laborator. La fabrica 
„Encsel Mauriciu" se fabrică în serie dinamo 
metre pentru țesături pînă la 500 kg. La ,,Arta 
Textilă" Timișoara se fabrică vîrlelnițe și ba 
lanțe pentru determ'na-ea numărului de fir, 
torsiometre. dinamometre, aparate de condițio
nat ș' aparate pentru determinarea impcniea. 
bil'lăți țesălur'lor Toate aceste aparate stat 
repartizate laboratoarelor din întreprinderi, 
creîndu-se astfel condițiile pentru a se putea 
urmări pe baze științifice mersul producției, 
îndeosebi sub aspectul îmbunătățirii calității 
produselor,

D. CIOARA

MARELE ZID VERDE
Acum aproape 2.200 de ani, primul împă

nat din dinastia Cin, pe nume Cin Și Huan, 
a început construcția marelui zid chinezesc, 
menit să apere imperiul de Invaziile pop ja. 
reior nomade. Incepînd la Sanhaikuan, pe 
țărmul Nulul Pohai, zidul lung.de 2.400 km. 
șerpuiește spre provincia Kansu ta China de 
nord-vest.

Astăzi, în China populară se ridică un 
alt zid, asemănă
tor oarecum cu cel difi 
vechime — oare fuse
se socotit ca una din 
minunile lumii —nu
mai că de astădată 
este vorba de un zid 
verde. Sub conducerea 
guvernului, țăranii din 
China de nord-vest 
plantează o perdea de 
păduri, asemenea unui 
mare zid, care să a- 
pere sutele de hectare 
de pămînt nu de in
vadatorii din afară, ci 
de nisipurile pustii
toare.

Partea de nord-vest 
a Chinei este o regi
une lutoasă, cu cli
mă uscată. In provin
ciile Ninsia și Kansi, 
cantitatea de ploaie 
căzută anul acesta 
este sub 50 de milime
tri. Aproape șapte luni 
pe an bîntuie aici fur
tunile de nisip. In a- 
fară de aceasta, pă
durile din aceste re
giuni au fost tăiate 
fără milă în timpul 
regimurilor reacționa
re din trecut așa în- 
cît nisipurile din de- 
șerturile Mongoliei, ne- 
întimplnînd nici o piedică ta calea lor, au 
înaintat treptat către sud-est. In unele pănțl 
ale regiunilor Mințin, Uvei șl Iunten, în tre
cut numeroase case au fost îngropate de ni
sip. Din marea de nisip se zăreau ici șl colo 
doar vîrfuri'.e stîlpilor de telegraf. Localita
tea Iulin din provincia Șensi, de pildă, e 
fost înconjurată de nisipuri și nevoită să-și 
mute de trei ori așezarea.

Țăranii din nord-vestul Chinei se plîngeau 
că nisipurile le fură ogoarele. Guvernele re
acționare din treout nu se îngrijeau însă de 
soarta țăranilor. In 1950, după eiiiberare. Gu
vernul Popular Central chinez a început

încheierea tratativelor 
dintre primii miniștri 
ai Indiei și Indoneziei

LONDRA 26 (Agerpres). — TASS trans
mite : După cum anunță corespondentul din 
Delhi al agenției Reuter, în legătură cu în
cheierea tratativelor dintre primii miniștri ai 
Indiei și Indoneziei, aceștia au dat publicită
ții la 25 septembrie un comunicat comun in 
care se spune între altele:

„Cu prilejul vizitei lăcute de primul mi
nistru a-1 Indoneziei la Delhi, între primii 
miniștri ai Indoneziei și indiei au avut loc 
tratative neoficiale cu privire la diferite pro
bleme care prezintă un interes comun.

Aceste convorbiri au fost sincere șl cor
diale reprezentata o continuare a convorbi
rilor care au avut loc în timpul conferinței de 
la Colombo a primilor miniștri. (La această 
conferință au participat primii miniștri ai In
diei, Indoneziei, Birmaniei, Pakistanului și 
Ceylonului).

După conferința de la Colombo au avut loc 
numeroase evenimente importante în special 
în sud-estul Asiei, evenimente pe care primii 
miniștri le-au discutat.

Amîndoi au fost animați de tendința de a 
întări cauza păcii în întreaga lume șl în 
special în Asia de sud-est și au căzut de a- 
cord cu privire la atitudinea ce trebuie adop
tată față de aceste probleme".

In încheierea comunicatului se arată că 
primii miniștri ai Indiei și Indoneziei au dis
cutat propunerea de a se convoca o conferin
ță a reprezentanților din țările Asiei șl A- 
fricei și au ajuns la un acord cu privire la 
faptul că o asemenea conferință ar fi de do
rit. S-a propus în afară de aceasta ca taain- 
te de convocarea unei asemenea conferințe, 
primii miniștri ai țărilor participante la con
ferința de Ia Colombo „să se întîlnească la 
Djakarta".

Primul ministru al Birmaniei 
cere reglementarea 

drepturilor Chinei la O. N. U.
LONDRA 27 (Agerpres). — Ziarul „Sun

day Times" publică interviul acordat de pri
mul ministru al Birmaniei, U Nu, corespon
dentului său din Rangoon. Referindu-se la a- 
mînarea de către Adunarea Generală O.N.U. 
a chestiunii privind repunerea Chinei în drep
turile ei legitime la O. N. U., U Nu a decla
rat : „Acest refuz nu este de natură să con
tribuie la micșorarea încordării în această 
parte a lumii. Actuala reprezentare a Chinei 
la O.N.U. de către Formoza este o anomalie 
șl consider că în interesul relațiilor priete
nești dintre China și restul lumii ar trebui 
ca problema reprezentării Pekinului să fie cît 
mai repede reglementată".

Teroare cruntă în Guatemala
MONTEVIDEO 27 (Agerpres). - TASS 

transmite: Ziarul „Justicia" a publicat de
clarația unui grup de etnigranți politici din 
Guatemala, sosiți zilele acestea în Uruguay.

Referindu-se la evenimentele care au avut 
loc recent în Guatemala, emigranții politici 
arată că răsturnarea guvernului Arbenz nu 
este o victorie a lui Castillo Armas, ci este 
rezultatul unui complot al forțelor reacțio
nare din Guatemala, al monopolurilor străine, 
al latifundiarilor și al clerului, sub condu
cerea ambasadorului american Peurifoy 
Anticomunismul a fost folosit doar ca pa
ravan pentru lichidarea tuturor part'delor 
politice din Guatemala, pentru interzicerea 
sindicatelor și a organizațiilor țărănești și 
populare și pentru a lipsi poporul de toate 
drepturile sale.

După cum se arată în declarație, în țară 
bîntuie o teroare cruntă. Peste 11.000 de 
guatemalezi au fost aruncați în închisoare. 
Se comit asasinate în masă în rîndurile oa
menilor politici din partidele burgheze. în 
rîndurile conducătorilor sindicatelor și orga
nizațiilor țărănești.---•---

Incidente la frontiera 
dintre Egipt și Israel

TEL AVIV 27 (Agerpres). — In urma u- 
nor noi incidente care au avut loc la fron
tiera dintre Egipt și Israel, au fost uciși 
doi cetățeni israelieni, iar alți doi au fost 
răniți.

Ke Cin

plantarea unei tatinse perdele forestiere de 
protecție. Lian Hsi, ministrul Silviculturii, 
a întreprins o călătorie de Inspecție în China 
de nord-vest, fiind însoțit de experțl chinezi 
șl sovietici. In urma acestei călătorii s-au 

alcătuit planuri concrete în vederea plantării 
unei perdele forestiere de proteoțle

In regiunea unde s-a hotărît să se facă 
plantările de arbori, s-au înființat 33 de sta
țiuni forestiere care acordă un prețios aju
tor tehnic atît autorităților locale, cît șl 
țăranilor. In 1951, cînd a început plantarea 
perdelelor forestiere, au luat parte la lupta 
împotriva vîntului și a nisipului peste ju
mătate de milion de oameni, sub conducerea 
autorităților locale. La lucrările de împădtt. 
rlre au participat șl femei șl studențl. De 
pildă, femeile din Clunvei, provincia Ninsia, 
au plantat o pădure căreia l-au dat numele

Adunarea reprezentanților populari din întreaga Chină 
a aprobat raportul prezentat de Ciu En lai

PEKIN 27 (Agenpres). — CHINA NOUA 
transmite:

In ședințe din dimineața zilei de 26 sep
tembrie a Adunării reprezentanților populari 
din întreaga Chină au continuat dezbaterile 
pe marginea raportului lui Ciu En-lai. Ședin
ța a fost prezidată de deputatul Ulanfu. In 
total, la aceste dezbateri au luat cuvîntul 74 
deputați.

La propunerea Prezidiului, prima Sesiune 
a Adunării reprezentanților populari din în
treaga Chină, a hotărît în unanimitate să a- 
probe raportul cu privire la activitatea gu
vernului care a fost prezentat in numele Gu
vernului Popular Central de premierul Con
siliului. Administrativ de Stat, Ciu En-lai. In 
rezoluția sesiunii se spune că Adunarea re
prezentanților populari din întreaga Chină 
își exprimă satisfacția față de eforturile și

Sărbătorirea Zilei tanchiștilor la Moscova
MOSCOVA 26 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 25 septembrie a avut Ioc în clă
direa Teatrului Central al Armatei Sovietice 
ședința festivă a Ministerului Apărării al
U.R.S.S. împreună cu organizațiile de partid, 
sovietice și obștești din orașul Moscova, con
sacrată Zilei tanchiștilor.

In prezidiu au luat loc: mareșalul Uniunii 
Sovietice N. A. Bulganin, ministrul Apărării 
al U.R.S.S.; mareșalii Uniunii Sovietice A. 
M. Vasilevski și V. D. Sokolovski; mareșal 
al artileriei, M. I. Nedelin ; mareșal al a na
ției, P. F. Jigarev; mareșal al trupelor blin
date P. A. Rotmistrov; generali ai Armatei 
Sovietice, miniștri, glorioși constructori și 
constructori de tancuri.

Ședința festivă a fost deschisă de genera- 
lul-colonel A. S. Jeltov. Raportul cu privire 
1a Ziua tanchiștilor a fost prezentat de P. P. 
Poluboiarov, general-colonel al trupelor de 
tancuri

Anul acesta, a spus raportorul, poporul so
vietic sărbătorește Ziua tanchiștilor în con
dițiile unui înalt avînt politic și în muncă. Oa
menii sovietici traduc în viață hotărîrile is

Grave divergențe în sînul
LONDRA 27 (Agenpres). — In ajunul 

Congresului partidului laburist care s-a des
chis luni la Scarborough, divergențele din 
rîndurile partidului în chestiunea reînar- 
mărli Germaniei occidentale s-au manifestat 
cu o vigoare deosebită.

Referindu-se ta amploarea pe care a luat-o 
mișcarea împotriva reinarmării germane în 
rîndurile membrilor partidului laburist, a- 
genția France Presse subliniază că „condu
cerea partidului consideră posibilă o înfrln- 
gere a sa de către adversarii reinarmării 
germane".

Agenția United Press anunță că „ta aju
nul congresului de la Scarborough, trei din 
cele mai mari sindicate britanice s-au pro
nunțat împotriva reinarmării germane sub 
orice formă: sindicatul muncitorilor fero
viari cu 302.000 membri, sindicatul salaria- 
ților din comerț cu 300.000 membri și sin
dicatul muncitorilor constructori cu 627.000 
membri al cărui vot nu a fost încă anunțat 
în mod oficial, dar despre care se subliniază 
în cercurile competente că este fără doar și 
poate potrivnic reinarmării germane".

United Press califică hotănrea acestor trei 
mari sindicate drept ,,o serioasă infrlngere 
pentru Attlee în ajunul deschiderii Congre
sului".

Agenție Reuter transmite că pînă în pre
zent au fost prezentate Congresului un nu
măr de 58 rezoluții potrivnice reinarmării 
germane.

Conștlenți de situația dificilă în care se a- 
flă, liderii laburiști încearcă prin tot felul 
de manevre să-și salveze poziția. „De mai 
multe zile, arată France Presse, Clement 
Attlee și Herbert Morrisson Caută să rali
eze pe delegați și sindicatele făcînd apel la 
sentimentele lor de lealitate țață de partid" 
(adică față de conducerea de dreapta a par
tidului N.R.).

Herbert Morrisson, unul din cei mai ze 
loși adepți ei reinarmării germane, a adre
sat un apel membrilor partidului cerlndu-le

„Pădurea 8 Martie", Iar studenții au plan
tat „Pădurea Tineretului" și „Pădurea 
Patriei"

In diferite regiuni ele Chinei de nord-vest 
s-au desfășurat întreceri în munca de.împă
durire. Țăranul Uan Kuo-pao din Tzin-pin, 
provincia Șensi. a plantat singur 6.000 de 
puleți în cursul anului 1952. obținind titlul 
de plantator'fruntaș. In ultimii trei ani su

prafața împădurită In 
China de nord-vest s-a 
ridicat la peste 27.000 
hectare.

In regiunile împă
durite invazia nisipu
lui a fost stăvilită in 
mare parte. Pagubele 
pricinuite așezărilor o- 
menești și ogoarelor 
s-au redus mult. Re
giunea Ciuciuan din 
provincia Kansu este 
protejată acum de o 
perdea forestieră lată 
de 100 de metri și 
lungă de 25 de km. 
Anul treout, țăranii 
din această regiune au 
recoltat 216 de picul! 
(unitate de măsură) 
de griu de pe o su
prafață de 10 hectare, 
pustiită înainte de ni
sipuri. In regiunea 
Mințzin o porțiune 
de 14 km. a perdele! 
forestiere din nord- 
vest apără peste 200 
ha. de pămînt împo
triva nisipurilor.

In China au mal 
fost plantate și alte 
perdele de protecție. 
Una dintre ele, per* 
(Jeaua de protecție din 
nord-est, pornește de la 

Antun, situat lîngă frontiera cu Coreea, șt 
înaintează în lungul coastei către Sanhai
kuan, far de aici se îndreaptă către nord, 
spre munții Kinhan. Provinciile Șantan șl 
Hopei au perdele de protecție de-a lungul 
coastelor. In partea de apus a provinciei Ho
pei se întinde încă o perdea de protecție, iar 
o alta în regiunea cursului inferior al flu
viului Iuntin. O altă perdea forestieră a 
fost plantată ta provincia Honan, de-a lun
gul regiunii nisipoase din valea fluviului 
Grdben.

Poporul liber al Chinei, populare e hotă-' 
rtt să cîștige lupta pentru îmbllnzirea na
turii.

marile succese obținute ta cursul celor cinci 
ani de Guvernul Popular Central sub condu
cerea Partidului Comunist Chinez și a pre
ședintelui Mao Țze-dun.

Sesiunea a examinat în continuare rapor-' 
tul Comisiei de redactare a Prezidiului sesiu
nii cu privire la propunerile concrete făcute 
de deputați și grupate de Comisia de redac
tare în 39 dc propuneri. Sesiunea a hotărît în 
unanimitate să trimită aceste 39 de propuneri 
Consiliului de stat, pentru aducerea lor la 
îndeplinire. La sfîrșitul ședinței deputății au 
adoptat în unanimitate o rezoluție în care se 
spune că rămîn în vigoare toate legile și ho- 
tărîrile elaborate șl aprobate de Guvernul 
Popular Central începînd de la 1 octombrie 
1949, cu excepția celor care nu corespund 
prevederilor Constituției Republicii Populare 
Chineze.

torice ale Congresului al XIX-lea al partidu
lui.

Paralel cu creșterea economiei țării noastre, 
a bunăstării oamenilor muncii, datorită gri
jii partidului și guvernului, au crescut șl 
s-^u întărit forțele armate ale Uniunii So
vietice, inclusiv trupele noastre blindate șl 
motomecanizate.

Tanchiștii noștri, devotați fără preget ma
rii lor Patrii, a spus in raportul sau P.P. 
Poluboiarov, asigură împreună cu toate for
țele armate paza temeinică a muncii pașnice 
a oameniloi sovietici care construiesc comu
nismul.

In numele oamenilor muncii din orașul 
Moscova, ostașii-tanchiști au fost salutați de 
E. A. Furțev, secretar al Comitetului orășe
nesc Moscova el P.C.U.S. S. A. Skacikov a 
salutat pe tanchiști ta numele constructori
lor de tancuri — muncitori, funcționari, in
gineri și tehnicieni. In cadrul ședinței a luat 
cuvîntul mareșalul Uniunii Sovietice N A. 
Bulganin, ministrul Apărării al U.R.S.S., 
care a fost întîmpiriat deosebit de călduros 
de participants la ședință.

partidului laburist englez 
să „salveze unitatea" și să ajungă ta un 
armistițiu ta problema reinarmării Germa
niei occidentale. „Dar, după cum arată Uni
ted Press, observatorii se îndoiesc că apelul 
de ultim moment al lui Morrisson va putea 
aplana divergențele care divizează pe dele
gați".

Analizind situația din partidul laburist în 
lumina acestor serioase divergențe, agenția 
France Presse subliniază că în ajunul Con
gresului de la Scarborough „in partidul la
burist, ca dealtfel In toate celelalte partide 
socialiste vest-europene, există o profundă 
sciziune ta problema reinarmării Germa
niei occidentale. ‘Lucrările Congresului vor 
oglindi această neliniște și sciziune".

In cercurile politice occidentale se acordă 
o atenție deosebită congresului de la Scar
borough, căci reprezentanții acestor cercuri 
își dau seama că atitudinea opiniei publice 
engleze față de problema reinarmării Ger
maniei occidentale este un factor deosebit de 
important în momentul cînd la Londra se 
deschide conferința celor nouă state 1a care 
se va discuta problema reinarmării Germa- 
niei occidentale.

După cum subliniază postul de radio Lon
dra „unii observatori politici prevăd că mi
niștrii Întruniți la Londra vor urmări îndea
proape lucrările Congresului de la Scarbo
rough unde participanții vor trebui să se 
pronunțe asupra problemei reinarmării ger
mane".

*
LONDRA 27 (Agerpres). — Coresponden

tul agenției Reuter transmite că, in seara 
zilei de 26 septembrie, ta sosirea delega
țiilor care urmează să participe la conferin
ța partidului laburist de la Scarborough a 
avut loc o demonstrație 1a care au partici
pat femei și copii din aceșt oraș. Femeile 
purtau pancarte cu lozincile: „Nu înarmați 
pe naziști I" și cruci pe care erau scrise nu
mele lagărelor morții hitleriste „Auschwitz", 
„Belzen" și „Buchenwald".

lung.de


Tratativele sovieto-americane 
în problema atomică

Sosirea unor delegații guvernamentale la Pekin SPORT

i „Pravda" publică astăzi documentele pe 
care le-au schimbat Guvernul U.R.S.S. și 
Guvernul S.U.A. in cursul tratativelor so- 
yieto-americane în problema atomică.
; După cum se știe, Guvernul Sovietic ur- 
tnînd în mod constevent politica sa de pace 
a prezentat in repetate rinduri în Organi
zația Națiunilor Unite propuneri prevâ- 
zînd încheierea unei convenții internațio
nale cu privire la interzicerea necondiționată 
a armei atomice, cu hidrogen și a celorlalte 
tipuri de arme de exterminare în masă, cu 
privire la reducerea substanțială a arma
mentelor clasice și la instituirea unui con
trol eficace asupra respectării acestor a- 
corduri. Prezentînd aceste propuneri, Guver
nul Sovietic a pornit de la faptul că ele co
respund cererilor mereu cresciînde ale po
poarelor de a se pune capăt cursei înarmă
rilor, inclusiv în domeniul armei atomice șl 
cu hidrogen, șl de a se lua neintirziat măsuri 
pentru ca omenirea 6ă fie ferită de groză
viile unui război atomic nimicitor.

In ciuda afirmației conținute în nota me- 
tnorială americană din 9 iulie, — nu Uniunea 
Sovietică, ci Guvernul S.U.A. este acela care 
a împiedicat pînă în momentul de- față înche
ierea acordurilor sus-menționate în condiții 
acceptabile pentru toate statele suverane și 
egale în drepturi. Totuși, faptul,-că pină în 
momentul de față nu s-a, reușit să se rea
lizeze aceste acorduri, nu trebuie să mic
șoreze importanță eforturilor în vederea rea
lizării înțelegerii necesare între puterile in
teresate. Iată de ce Guvernul Sovietic a de
clarat la timpul său că e6te gata să. parti
cipe la tratative confidențiale sau diploma
tice în legătură cu propunerea președintelui 
Eisenhower din 8 decembrie 1953 privind 
folosirea internațională a energiei atomice 
în scopuri pașnice.

Arătind că înfăptuirea acestei propuneri 
care prevede ca statele respective să pună 
o anumită parte din stocurile lor de mate
riale atomice la dispoziția unui organism 
internațional pentru folosirea energiei ato
mice în scopuri pașnice, nu poate contribui 
la încetarea cursei înarmărilor, Guvernul 
Sovietic a făcut un nou efort pentru a găsi o 
ieșire din situația creată. El a propus ca în 
cursul tratativelor să se examineze conco
mitent propunerea Uniunii Sovietice ca sta
tele participante la Acord, călăuzindu-se de 
năzuința de a micșora încordarea internațio
nală, să-și asume obligația solemnă și ne
condiționată de a nu folosi arma atomică, cu 
hidrogen și alte arme de exterminare în 
masă.

Guvernul Sovietic a subliniat că realizarea 
unui acord internațional in această problemă 
ar putea constitui un. important pas pe calea 
spre completa înlăturare din armamentele 
statelor a armei atomice, cu hidrogen șl a 
celorlalte tipuri de arme de exterminare în 
masă, concomitent cu instituirea unui strict 
control internațional care să asigure îndepli
nirea acordului privitor la interzicerea folo
sirii armei atomice în scopuri de1 război.

Documentele publicate astăzi arată însă 
că Guvernul S.U.A. a adoptat o poziție ne
gativă și față de această propunere a 
U.R.S.S. După cum reiese din documente, Gu
vernul S.U.A. a încercat să justifice poziția 
sa negativă prin argumente foarte șubrede, 
invocînd de exemplu că nu ar putea fi convins 
de faptul că un acord cu privire la renun-, 
țarea necondiționată a statelor la folosirea 
armei atomice și cu.hidrogen va fi îndepli
nit. Punîndu-se însă aștfet problema, orice 
tratat internațional poate fi pus la îndoială!

Documentele publicate denotă că în etapa 
actuală a tratativelop sovieto-americane nu 
s-a reușit încă să se cadă de acord asupra 
pozițiilor părților într-o serie de probleme 
esențiale. In cursul. tratativelor, Guvernul 
Sovietic a insistat șl continuă să insiste â- 
supra necesității unor acorduri internațio
nale care să asigure neadmiterea folosirii 
energiei atomice in •copuri de -război și să 
facă cu putință folosirea tei numai în scopuri 
pașnice, spre binele omenirii. După cum 6e 
știe, știința sovietică a obținut succese re
marcabile în lupta pentru folosirea energiei 
atomice în scopuri pașnice. In U.R.S.S. func
ționează deja prima centrală electrică din 
lume pe bază de energie atomică.

Se știe, pe de altă parte, că Guvernul 
S.U.A. declară de asemenea că se strădu
iește să contribuie lă folosirea energiei ato
mice în scopuri pașnice.

Intrucît ajungerea la un acord asupra po
zițiilor în această problemă între U.R.S-S. 
și S.U.A. are o mare însemnătate pentru 
realizarea unei înțelegeri internaționale pri
vitoare la folosirea energiei atomice In sco
puri pașnice, Guvernul Sovietic consideră 
că este de doi it ca cele două guverne să-șl 
continue eforturile în scopul unei apropieri 
a pozițiilor părților. Posibilitățile pentru a- 
jungerea la un acord asupra pozițiilor părți
lor nu trebuie considerate epuizate.

In nota memorială din 22 septembrie Gu
vernul Sovietic a atras atenția guvernului 

S.U.A. asupra unor principii importante de 
care nu se poate să nu se țină seama la exa
minarea problemei colaborării internaționale 
în domeniul folosirii energiei atomice în sco
puri pașnice. O premiză esențială a colaboră
rii internaționale în acest domeniu o consti
tuie recunoașterea faptului că orice acord de 
acest fel nu trebuie să pună o oarecare țară 
sau un grup do țări într-o situație privile
giată, în care această țară sau acest grup 
de țări ar putea să .impună voința lor altor 
state.

Orice organism internațional, creat pe 
baza unui acord respectiv între 6tate, îșl 
poate îndeplini cu succes funcțiile numai în 
cazul cînd competența lui, destul de largă 
pentru a-i permite să îndeplinească în mod 
eficient misiunile care i-au fost încredin
țate, nu va fi folosită în același timp în detri
mentul securității unOr sau altor state. Acest 
organism poate să corespundă destinației 
sale numai în cazul c.lnd competența și sar-, 
ciniie sale, la fel ca șl activitatea sa prac
tică, vor fi in concordanță cu principiile 
unanim recunoscute ale Cartei Națiunilor 
Unite.

Guvernul Sovietic împărtășește părerea 
Guvernului S.U.A. ca organismul internațio
nal respectiv să raporteze Consiliului de 
Securitate și Adunării Generale despre ac
tivitatea sa. Se Înțelege de la sine că atunci 
cînd în legătură cu aceasta se vor ivi ches
tiuni privind securitatea unor sau altor state, 
hotăririle -necesare trebuie luate tocmai de 
Consiliul de Securitate în conformitate cu 
competența saca organism care poaftă 
răspunderea principală pentru menținerea 
păcii și securității internaționale.

Caracterul actual al acestor principii 
reese absolut evident dacă amintim că în 
ultima vreme în coloanele presei americane 
au apărut numeroase informații despre inten
țiile cercărilor guvernante din S.U.A. de a 
crea un oarecare „Pool atomic" (Uniune 
internațională) care, potrivit celor scrise de 
ziarele americane, 6ă reprezinte ceva in 
genul „planului atomic al lui Marshall" șl 
să nu fie sub controlul Organizației Națiu
nilor Unite. Referindu-se la planurile de 
creare a aceste! „Uniuni internaționale", 
observatorul agenției americane Associated 
Press, Hightower, scria recent că „acest 
organism va funcționa în afara O.N.U.-lui, 
altfel activitatea lui ar putea fi împiedicată 
(?!) de manevrele comuniștilor". Nu este ne
cesar să arătăm că planuri de acest fel nu 
pot cîtușl de puțin contribui la rezolvarea 
problemei folosirii energiei atomice în sco
puri pașnice.

După cum se arată în nota memorială din 
22.septembrie, „Guvernul Sovietic, luînd notă 
de declarația Guvernuluț S.U.A. că este gata 
să reia în orice moment tratativele legate de 
folosirea energiei atomice în scopuri pașnice, 
declară la rîndul 6ău că este gata să con
ținute aceste tratative pentru a se examina 
atît propunerea Guvernului Sovietic, cit și 
propunerea Guvernului S.U.A.In lumina 
acestei declarații nu poate să nu provoace 
mirare faptul că reprezentantul S.U.A., 
Lodge, luînd cuvînlul la 24 septembrie în 
ședința Comitetului General al Adunării Ge
nerale a O.N.U., a susținut că Uniunea So
vietică ar refuza să participe la proiectul de 
creare a unui organism- internațional pentru 
folosirea energiei atomice în scopuri pașnice. 
Răspunzînd la această declarație neînteme
iată, reprezentantul U.R.S.S., A. I. Vîșinski, 
a arătat în mod just că declarația lui Lodge, 
potrivit căreia Uniurîea Sovietică ar refuza 
să colaboreze la problema creării unui orga
nism internațional pentru energia atomică, 
nu corespunde realității.

Publicarea în presă a tuturor documentelor' 
privitoare la tratativele dintre U.R.S.S. și 
S.U.A. in problema atomică a fost propusă 
de Guvernul Sovietic la 22 septembrie pen
tru ca opinia publică să fie informată asupra 
tratativelor. Totodată, e-a arătat că publi
carea întregii corespondențe diplomatice pri
vitoare la tratative este determinată de 
faptul că în presă au apărut informații care 
au oglindit inexact pozițiile părților. Se 
știe, între altele, că unele ziare americane 
au încercat în repetate rînduri să denatu
reze poziția Uniunii Sovietice în problema 
energiei atomice, urmărind 6ă dezinformeze 
opinia publică americană. Publicarea docu
mentelor va putea pune capăt inexactităților 
de orice fel în prezentarea acestei probleme 
importante, care afectează nu numai inte
resele popoarelor din U.R.S.S. șl S.U.A., ci 
și ale popoarelor din toate țările.

Uniunea Sovietică, lup'tlnd neîncetat pen
tru cauza păcii și securității în Întreaga 
lume, în permanență a sprijinit și sprijină 
o asemenea rezolvare a problemei atomice 
care să poată preîntîmpina primejdia unui 
război atomic șl să deschidă perspective 
largi pentru folosirea energiei atomice nu în 
scopuri de distrugere, ci în scopurile con
strucției, ale progresului omenirii.

Articol de fond publicat în ziarul „Pravda"

PEKIN 27 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite : La 26 septembrie au sosit cu avio
nul la Pekin, la invitația' Guvernului Popu
lar Central-al-R; P. Chineze; delegațiile gu
vernamentale ele R. P. Ungare și R. D. Ger
mene, care vor participa la sărbătorirea ce
lei de a 5-a aniversări a proclamării R. P. 
Chineze.

Delegația guvernamentală ungară are în 
frunte pe Andras Hegedus, prirn-vicepreședin- 
te al Consiliului de Miniștri și ministrul A- 
griculturii al R. P. Ungare, membru al C.C. 
al Partidului celor ce muncesc din Ungaria.

Delegația guvernamentală germană arc în 
frunte pe dr. Lothar Bolz, vice-președinte al 
Consiliului de Miniștri al R. D. Germane.

In aceeași zi a sosit cu trenul la Pekin de

Cuvîntarea lui Harry Pollitt rostită la Londra
LONDRA 27 (Agerpres). —, TASS trans-: 

mite: Luînd cuvîntul la 26 septembrie la' 
Londra, Harry Pollitt, secretar general 'al 
Partidului Comunist din Marea Britanic, a 
spus: „După fanfaronada arogantă și im
pertinentă a lui Adenauer, despre cele ce va 
cere la conferința celor nduă puteri care se- 
deschide la 28 septembrie la Londra, 'nici: 
unul , dintre delegații la conferința partidu-, 
lui laburist de la Scarborough nu mai poate 
avea nici o justificare și nici un pretext ca 
să voteze pentru ireînarmarea Germaniei. 
Or, rezoluția Comitetului Executiv al parti
dului laburist, dacă căutăm să sezisăm sen
sul ei adevărat ascuns îndărătul unor fraze 
nebuloase, echivoce și mincinoase, țintește 
tocmai la rcînarmarca Germaniei. Adenauer

Legea cu privire la alegerile 
pentru Adunarea Națională a R. Cehoslovace
PRAGA 27 (Agerpres). — Ceteka trans

mite : La 26 septembrie toate ziarele ceho
slovace au publicat textul legii cu privire, la 
alegerile pentru Adunarea Națională a Re
publicii Cehoslovace.

In lege este expus amănunțit regulamentul 
alegerilor de deputațț pentru Adunarea na
țională precum și modalitatea revocării lor. 
Alegerile pentru Adunarea Națională vor fi 
efectuate prin vot universal, egal, direct și 
secret. Au drept la vot toți cetățenii Ceho
slovaciei care au împlinit vîrsta de 18 ani, 
indiferent de naționalitate, sex, credință re
ligioasă, durata domicilierii în țară, orginea

Taifun violent în Japonia
TOKIO 27 (Agerpres). — Unul din cele 

mai violente taifunuri a bîntuit cu furie coas
tele de nord-veSt ale Japoniei. La un mo
ment dat vîntul sufla cu o viteză de peste 
250 km. pe oră. Valuri gigantice se izbeau 
de țărm înghițind numeroase victime.

Agențiile străine de presă relatează că a- 
cest taifun a provocat pagube uriașe. Pînă 
la ora actuală se precizează că numai pe 
insula Hokaido taifunul a provocat moartea 
a 543 locuitori, rănind alți 500. Un număr de 
circa 2500 de oameni au dispărut în valurile

In cîteva rînduri
s Luînd cuvîntul cu prilejul celui de al 

53-lea Congres al Partidului, laburist care s-a 
deschis la 27 septembrie la Scarbourough, 
Clement Attlee s-a pronunțat, potrivit agen
ției „France Presse', în favoarea restabilirii 
cît mai grabnice a dreptului, legitim al R. P. 
Chineze de a-și trimite reprezentanții în 
O.N.U. și a cerut ca „Taivanul să fie înapoiat 
Chinei imediat după evacuarea trupelor lui 
Cian Kai-și".

© Direcția transportului din Londra a a- 
nunțat oficial că începînd cu data de 26 sep
tembrie se majorează tarifele la toate cate
goriile de transport urban și la trenurile su
burbane. Tarifele sînt majorate cu 10-12 la 
sută. Aceasta este cea de a 5-a majorare a 
tarifelor de după război. Taxele de călătorie 
cu autobusul, troleibusul. metroul și trenurile 
suburbane vor fi cu 92 la sută mai mari de
cît înainte de război.

O La 24 septembrie a avut loc în cartierul 
Neukeln din Berlinul occidental (sectorul a- 
merican) o demonstrație a șomerilor. De
monstranții au cerut reducerea prețurilor și 
majorarea ajutoarelor de șomaj.

o Presa relatează că în urma exploziei 
care s-a produs la 23 septembrie la depozitul 
subteran de carburanți din apropierea orașu
lui Bitburg (Germania occidentală) au fost 
omorîte potrivit unor date provizorii 32 de 
persoane și rănite 53. De sub dărimături con
tinuă să se scoată cadavre.

e Un mare număr de clădiri din Lahore 
(Pakistan) s-au prăbușit în urma ploilor to
rențiale. Sub dărimături au murit 56 de per
soane. iar alte 150 au fost grav rănile.

9 La 24 septembrie, la șantierul naval 
„Boel" pe Tamise (Flandra de est) a avut 
loc lansarea unei noi motonave sovietice — 
„Alexandr Flerzen". Acesta este al 5-lea vas 
construit anul acesta în Belgia pentru flota 
comercială sovietică. 

legația guvernamentală a R. D. Vietnam în 
.frunte cu Huangmin Jiam, .ministrul Infoi- 
mațlilor.
—In după-amiaza zrlerde 26 septembrie Mac 
Țze-dun, președintele Guvernului Popular 
Central al R. P. Chineze, a primit delegația 
guvernamentală a Republicii Populare Un
gare.

Președintele Mao Țze-dun a primit de a- 
semenea delegația guvernamentală a Republi
cii Democrate Germane.

In seara zilei de 26 septembrie, președinte
le Mao Țze-dun a primit delegația guverna
mentală a Republicii Democrate Vietnam.

Cele trei delegații au fost.invitate să asiste 
la sărbătorirea celei de a 5-q aniversări a 
Zilei Naționale a Chinei, 

a vorb't in limba șt în stilul lui Hitler. Ci
tind discursul său, n-ai putea crede niciodată 
că in timpul celui de al doîtea război mon
dial s-au făcut sacrificii atît'.jele uriașe pen
tru distrugerea hitlerismului*,, pentru ca el 
să nu mai poată amenința niciodată pacea". 
• Pollitt a spiis în corrtjhuare că „singura 
garanție pe care ne putem bizui împotriva 
.primejdiei unei agresiuni ia mi'.itariștilor ger
mani este împiedicarea oricărei înarmări 
a acelora care în prezent întreprind aceiași 
pași pe care i-a făcut și Hitler imediat după 
venirea sa la . putere. In încheiere, Pollitt a 
spus: „Conferința de ila Scarborough e.r tre
bui să se pronunțe pentru continuarea trata
tivelor între Anglia, Statele Unite, Franța 
și Uniunea Sovietică —- a unor tratative fără 
nici un fel de condiții preliminare".

socială, avere și activitatea din trecut, excep- 
tînd persoanele care au fost lipsite de drep
turi cetățenești printr-o hotărire judecăto
rească și'alienații mintali.

Legea stabilește că poate fi ales deputat 
în Adunarea Națională orice cetățean al Re
publicii Cehoslovace care se bucură de drep
tul de vot șl care în ziua alegerilor va avea 
vîrsta de 21 ani împliniți.

Alegerile pentru Adunarea Națională se vor 
efectua pe circumscripții electorale. Se în
ființează cîte o circumscripție electorală la 
fiecare 35.000 locuitori. Fiecare circumscrip
ție electorală alege cîte un singur deputat.

mării. Dintre cei 1.332 pasageri de pe ferri- 
boatul japonez „Daya Maru", care a fost 
surprins de taifun în largul mării, doar 300 
au mai putut fi salvați.

Agenția France Presse anunța că întreg o- 
rașul lwauki de pe. insula Hokaido a fost 
pustiit de un uriaș incendiu. Focul pe care 
taifunul l-a întins cu o viteză uluitoare, a 
distrus complet cele 4.500 clădiri ale orașu
lui. In afară de pierderile grele în morți, 
răniți și dispăruți, cauzate de taifun, zeci de 
mii de oameni au rămas fără de adăpost.

© O misiune alcătuită din reprezentanți ai 
Ministerului Apărării al S.U.A, va pleca în 
curînd în Europa pentru a inșpecta instala
țiile militare americane tn Europa. Misiunea, 
condusă de Robert Anderson, ministru ad
junct al apărării din S.U.A., pa vizita Ger
mania occidentală. Turcia, Grecia, Italia, O- 
landa, Anglia, Franța și Spania.

© Senatorul William Knowland a anunțat 
că senatul american va fi convocat la 8 no
iembrie, după alegerile pentru Congres, pen
tru a asculta raportul comitetului însărcinat 
cu anchetarea acuzațiilor aduse lui McCart
hy. Knowland a declarat că această dată a 
fost aleasă „pentru a se asigura ca hotărî- 
rea definitivă a senatului să fie luată într-o 
atmosferă liberă de tensiunea electorală".

«Poliția braziliană a năvălit în sediul sin
dicatului muncitorilor de la tramvaiele din 
capitala Braziliei, unde avea loc o întrunire 
în cadrul căreia se discuta problema decla
rării unei greve în urma refuzului societății 
de tramvaie de a respecta acordul de me
diere încheiat între sindicat și Ministerul 
Muncii. Au fost arestați circa 1.000 de mun
citori.

9 La 23 septembrie a sosit la Rostov pe 
Don o delegație a cercurilor industriale și 
de afaceri din Republica India, delegații eco
nomice din Republica Indonezia și laponia 
pentru a lua cunoștință de industria și a- 
gricultura din regiunea Donului.

9 Departamentul de stat al S.U.A. a a- 
nunțat căi între 27 și 29 septembrie vor avea 
loc la Washington tratative între reprezen
tanți ai Statelor Unite și Franței cu privire 
la problemele „care interesează aceste două 
țări". Problema principală a tratativelor va 
fi „ajutorul' financiar acordat de Statele U-. 
nite forțelor armate ale Uniunii Franceze 
care se află în Indochina.

Campionatele internaționale de atletism ale R.P.R.
După trei zile de frumoase întreceri spor

tive, ediția a Vll-a a Campionatelor Interna
ționale de atletism ale R.P.R. a luat sfîrșit 
în cursul zilei de ieri.

Prin felul cum au fost organizate campio
natele, prin disputele pe care le-au ocazio
nat, ele au constituit un succes din cele mai 
strălucite pentru atletismul romînesc.

întreceri.e zilei a 11-a a Campionatelor 
internaționale de atletism ale R.P.R., cu nu
meroase alergări în care s-au dat lupte dîrze, 
au fost pe placul spectatorilor.

Două victorii romînești, destul de comode, 
au adus Lia Manoliu și Gabriel. Georgescu, 
la disc femei șl, respectiv, greutate bărbați. 
Lia Manoliu șl->a Învins detașat adversarele 
de concurs, cîștigînd cu o aruncare de 43,75 
m., în timp ce performanța lui Gabriel Geor
gescu, 15,83 m„ a fost superioară celeia 
reușită de recordmanul Franței, Thomas, a 
cărui aruncare maximă a măsurat doar 
15,57 cm.

Săritura la prăjină a fost cîștigată de 
Sillon (Franța), care a obținut 4,25 m. Să
ritorul francez, aplaudat îndelung șl în re
petate rînduri de spectatori, a trecut din 
prima încercare ștacheta ridicată pe rînd la 
4 m., 4,10 m., 4,20. Sillon a încercat să do
boare recordul Franței, dar străduințele lui 
de a depăși înălțimea de 4,32 m: n-au fost 
încununate de succes. Concurepții francezi, 
care au excelat la sprint, au mai în
scris victorii prețioase la 100 rri. plat băr
bați, unde Bonino a alergat finala în 10,6 
sec., la 400 m. plat bărbați pe care Goudeau 
i-a parcurs în 47,6 sec. — apropiindu-se la 
o zecime de secifndă de recordul Franței — 
șl la ștafeta 4x100 m. bărbați, unde o cursă 
frumoasă a mai făcut echipa R.P.R. care s-a 
clasat la locul doi.

Excelenta alergătoare Kohler (R.D.G.), 
care în ajun cucerise victoria la 100 m. plat 
femei, a adăugat încă două victorii palmare
sului ei, cîștigînd cu ușurință 200. m. plat 
— în timpul de 24,8 sec. — și 80 m. gar
duri în 11,2 sec. performanță cu care a înlo
cuit pe Olga Gyarmati (11,4 sec.) în tabela 
de recorduri a Campionatelor internaționale 
de atletism ale R.P.R.

Un duel pasionant
Pasionant a fost duelul la proba de 3000 

m. obstacole. Cursa a fost condusă din ple
care pină la circa 100 m. de sosire de fin
landezul Lainen. Aici, la groapa cu apă, a 
sprintat bulgarul Spasov șl, puțin mai tîrziu, 
belgianul Herman. Primul, care a făcut o 
cursă Inteligent concepută, a reușit să-și 
păstreze la sosire avantajul necesar victoriei, 
cu toată apropierea amenințătoare, a belgia
nului Herman. Ambii au terminat în timpul 
de 9:03,2, care constituie totodată un nou 
record bulgar.

La suliță femei a cîștigat, fără să fie pusă 
în dificultate, poloneza Majkă, eu o arun
care de 44,98 m Locurile Imediat următoare 
au fost ocupate de două concurente ale lotu
lui R.P.R. : A. Reimesch; 43,58 m., G. Stoica, 
42,79 m. Tot un atlet polonez, S. Iwanski, a 
obținut victoria la lungime bărbați, sărind 
7,14 m.

Strînsă a fost lupta și sosirea la 800 m. 
plat bărbați. Aproape din plecare,. luxembur
ghezul Rasquin s-a instalat în fruntea plu
tonului, format din 9 alergători. El a rezis
tat tuturor atacurilor la care a fost supus, 
cîștigînd în 1 :52,8, cu un avans de o zecime 
de secundă asupra lui Potszebowski (R.P.P.) 
șl Djian (Franța) care au ocupat locurile 
următoare, în timpul de 1:52,9. '

Cursa maratonului, cu lungimea ei de 42 
km. 195 m., a pasionat pe spectatori, prin 
relatările comunicate din timp în timp la 
microfonul stadionului. Spectatorii au rămas 
pe locurile lor în așteptarea copcurenților, 
deși de la terminarea celorlalte ptobe pînă la 
sosirea germanului Meyer, cîștigătorul mara
tonului, au trecut circa 10 mimfte. După 
Meyer, care a parcurs distanța probei în 2 h. 
31:47,8, au urmat olandezul Van der Zande, 
finlandezul Pellinen, austriacul Gruber, ro- 
mînul Dinu Cristea șl ■alții 23 concurenți. In 
timp ce Meyer a fost declarat campion in
ternațional al R.P.R., Dinu Cristea a cîștigat 
titlul de campion al R.P.R. pe anul 1954, 
timpul lui fiind de 2 h. 40:00,6.

Csermak și-a confirmat reputația
Probele zilei a treia au fost deschise prin 

aruncarea ciocanului, la care participa — 
printre alții — faimosul aruncător maghiar 
Csermak. Prezența lui a simplificat problema 
primului loc, pe care l-a cîștigat cu o arun
care de 60,82 m. Polonezul Rut a cucerit 
locul 11, cu o performanță apropiată de 60 m. 
și anume 59,71 m.

Alergarea pe 110 m. garduri a adus în 
finală șase concurenți calificați din două 
serii. Printre aceștia se găseau Nederhand 
(Olanda) și 1. Opriș (R.P.R.), care au reușit 
in seria I-a 14,6 secunde și francezul Roud- 
nitska, creditat cu timpul de 14,5 secunde, 
în seria II-a. Victoria finală a revenit lui 
Nederhand, în timpul de 14,8 secunde, după 
ce Opriș a abandonat pe la jumătatea cursei 
fiind accidentat, iar Roudnifska a avut o 

scurtă ezitare la plecare, cu care n-a putut 
ocupa decît locul secund în 14,9 secunde.

Alergarea de 200 m. plat băieți a dat Cîș- 
tig de cauză, în serii, francezilor Haarhoff 
și Martin du Gard care au obținut ace
lași timp: 21,8 secunde. Finala, disputată 
alături de alți patru concurenți, 6-ă termi
nat cu victoria lui Martin du Gard, după 
care s-a clasat Schroder (R.D.G.). Timpul 
învingătorului a fost superior celui din scrii, 
cronometrele mareînd 21,6 secunde.

Un nou record romîn 
la triplu salt

Proba de triplu-salt s-a terminat cu fru
moasa victorie a lui V. Zăvădescu (R.P.R.) 
care, cu acest prilej,, a înscris un nou record 
al țării noastre : 15,09 m. La 7 cm. de el, 
reputatul săritor polonez Z. Weinberg, unul 
dintre cei mai buni specialiști din Europa, a 
ocupat locul II. Excelenta performanță a lui 
Zăvădescu este subliniată și de faptul Că 
el a reușit să sară de trei ori peste 15 m., 
toate aceste sărituri fiind superioare celeia 
reușită de adversarul lui imediat, Weinberg.

Danezul Nie'.s'en și-a apropiat, după o 
cursă inteligentă, proba de 1500 m. plat.

Proba de 800 m. plat femei a avut un is
toric scurt. Concurenta romînă E. Treybal 
s-a instalat în cap de la plecăre și a păstrat 
aceSt loc pină la sosire, cîștigînd cu ușu
rință în timpul de 2:16,6. Locul doi a reve
nit concurentei romîne Florica Dumitru care 
a învins pe finlandeza Nyquiat.

De șapte ori 
campion internațional al R.P.R.

La proba de disc bărbați, maghiarul Klics 
a cîștigat pentru a șaptea oară consecutiv 
titlul de campion internațional al R.P.R. Ex
celentul discobol, a avut o aruncare de 
50,94 m., care a măsurat cu peste 4 metri 
mai mult decît cea a colegului său de echipă, 
Levay (46,88 m.).

La înălțime femei Iolanda Balaș a adus 
a treia victorie din această zi. culorilor ro
mînești. Participantele, minus Iolanda Balaș, 
au intrat în concurs sărind 1,40 m. Ștacheta 
înălțată la 1,50 m. a fost apoi trecută numai 
de daneza Rode și Iolanda Balaș, care a 
început să sară de la această înălțime. Rode 
nu s-a putut califica însă mai departe și 
de aici încolo Iolanda Balaș luptă singură cu 
centimetri.

Ea trece pe rînd peste ștacheta înălțată 
la 1,55 m., 1.60 m., 1,63 m., performanță cu 
care cucerește titlul de campioană interna- 
țipnală a R.P.R. pe anul 1954.

Proba de 10.000 m. plat, care urmează în 
program, a oferit un formidabil duel între 
cinci concurenți: Roetzar (Austria), Schudel 
(Elveția), Mahaut (Franța), Ah'bom (Fin
landa), și Iogerssen (Danemarca). Toți a- 
cești concurenți s-au perindat pe rind la con
ducerea plutonului, Mahaut avînd mai mult 
predilecția de a se păstra pe poziția a doua. 
Duelul a fost mult timp nedecis. La 300 metri 
de sosire Mahaut atacă puternic, lăsînd im
presia că se detașează în învingător. Aceasta 
însă numai pentru o secundă durată, căci 
sprintul celorlalți este mai puternic și sa 
termină cu victoria danezului Iogerssen 
(31:00,6), după care se clasează Ahlborn, 
Roetzar, Schudel și Mahaut.

Cele două ștafete, 4x100 m. femei și 4x400 
m. bărbați, s-au terminat cu victorii sconta
te. La femei a cîștigat 'echipa „Motor-Iena" 
(R.D.G.), iar la bărbați echipa Franței, cam
pioană europeană. Ștafeta de bărbați a R.P.R. 
(4x400), luptind cu multă dîrzenie, e izbutit 
— deși s-a clasat la locul trei — să stabi
lească un nou record R.P.R. (3:16,8) în proba 
cu care se încheiau Campionatele internațio
nale.

Festivitatea de închidere 
a Campionatelor

Campionatele internaționale de atletism 
ale R.P.R. ediția 1954 au luat sfîrșit. Pe 
verdele gazonului, luminat feeric, de reflec
toare, echipele participante se aliniază în 
fața tribunelor pentru festivitatea de Închi
dere. Se decern cupele pentru cele mai bune 
performanțe obținute. La bărbați sînt laureați 
în ordine, maghiarul Csermak, polonezul 
Sidlo și danezul Nie'.sen; 3a femei, această 
înaltă cinste răsplătește pe germana Kohler, 
romînca Iolanda Balaș și maghiara Feher.

Pe pista stadionului, cu stegarii în frunte, 
trec acum încolonate echipele participante, 
înfrățiți, concurenții pășesc braț la braț, în 
timp ce din tribune coboară mii și mii de 
spectatori care, așezați de o parte și de alta 
a pistei, aclamă pe cei a căror sportivitate 
și măiestrie au admirat-o și apreciat-o de-a 
lungul a trei zile.

E un spectacol de o deosebită măreț'e care 
impres’onează vizibil pe concurenți. Brațele 
li se string mai puternic, pașii le devin mai 
hotărîți; iar peste coloana care se. mișcă 
ca un singur om, aplauzele ce nu mai 
contenesc — simbolizează urarea de „drum 
bun" pe care amatorii de sport din patria 
noastră o. adresează unor oaspeți pe care 
îi vor revedea oricînd cu plăcere.

BUCUR BERCEANU

JURNALUL CANCELARULUI ADENAUER PE PROPRII SĂI PANTALONI

2 august 19 august
Cumplită zi: m-a pă- E îngrozitor 1 S-a dus 

răsit Otto John... și Wittmack...

31 august
S-a sfîrșit 

cu C.D.E.-ul

13 septembrie
Ahhh ! Alegerile din

Schleswig-Hollsteir....

27 septembrie
La Londra, dl. Dulles trebuie să 

grăbească înarmarea. Bietul meu 
cap nu mai poate suporta multe 
asemenea lovituri...

Desen de A RIK

Intîlnirile de fotbal U. R. S. S. — R. P. Ungară
MOSCOVA (Agerpres). Pe stadionul cen

tral „Dinamo" din Moscova s-a disputat la 
27 septembrie întîlnirea Internațională de 
fotbal dintre reprezentativele A ale Uniunii 
Sovietice șl R. P. Ungare.

Lovitura de începere o are echipa .sovietică, 
dar jucătorii maghiari Intră repede în pose
sia balonului și pornesc la atac. Apărarea 
gazdelor respinge atacul și jucătorii sovie
tici își încearcă șansa, trăgînd la poartă de 
la distanță. Grosics intervine cu siguranță. 
Din nou atacanții maghiari se îndreaptă spre 
poarta lui lașin. Budai șl Kocsis pierd min
gea în luptă cu apărător ii echipei U.R S.S. 
Apoi Grosics se remarcă prinzînd o minge 
înaltă care se îndrepta în gol In minutul II 
scorul este deschis llin driblează pe Bozsik, 
pasează lui Simonian care face o cursă foarte 
rapidă pe partea stingă a terenului șl cen
trează frbmos tn (ața porții lui Grosics. 
Salnikov venit din spate face un adevărat 
plonjon șl lovește mingea cu capul trimi-

țînd-o în plasă. Prima repriză se termină 
cu scocul de 1—0 in favoarea echipei U.R.S.S.

După pauză jocul continuă In același ritm 
susținut In minutul 60, după o edmirabită 
combinație cu Puskas* interul dreapta Kocsis 
reușește să egaleze. Întîlnirea se termină cu 
scorul de 1 — 1.

♦
BUDAPESTA (Agerpres). — Stadionul 

Popular din Budapesta a găzduit duminică 
întîlnirea internațională prietenească de fot
bal dintre echipele reprezentative secunde 
ale R.P Ungare și U.R.S.S. Echipa sovietică 
a practicat un joc excepțional, atît pe plan 
tehnic, cit șf tactic, lepurt’nd o splendidă 
victorie cu scorul de 3—0 (1—0).

Echipa sovietică a deschis scorul în minu
tul 39 prin Voroșllov Cel de al doilea punct 
a fost înscris in minutul 53 de Zazroev. care 
a reluat in plasă mi balon respins de Gulyas. 
Ultimul punct al jocului a fost realizat de 
Korotkov în minutul 66, în urma unui atac 
fulgerător al echipei U.R.S.S.

U. R. S. S. campioană mondială de șah
AMSTERDAM (Agerpres). — TASS trans

mite :
La Amsterdam a avut loc festivitatea de 

închidere a celei de a 11a olimpiade de șah 
care s-a terminat cu o.strălucită victorie a 
echipei Uniunii Sovietice.

Arbitrii turneului au anunțat clasamentul 
definitiv al echipelor care au luptat pentru 
titlul mondial. Acest clasament are urmă
toarea Înfățișare: 1. U.R.S S. 34 puncte, 2. 
Argentina 27 puncte, 3. Iugoslavia 26 '/a
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puncte, 4. R. Cehoslovacă 24 '/2 puncte, 5. 
Germania occidentală 23 >/a puncte, 6 R. P. 
Ungară 23 puncte, 7. Israel 22 puncte, 8. 
Olanda 21 puncte, 9. Anglia 17 puncte, 10. 
R. P. Bulgaria 17 puncte, II. Suedia 15 
puncte, 12. Islanda 13 '/? puncte. Echipa 
Angliei a fost clasată Înainte de R. P Bul
garia deoarece în meciul direct între cele 
două echipe au învins șahiștii englezi.

Turneul de consolare, pentru locurile de 
la 13 la 26, a fost cîștigat de echipa Elveției.

șl Instituții. Tiparul; Combinatul Poligr.atic Ca«a Si lotrii „I V. Stalin’.


